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Torsdagen den 16 maj
Kl. 15.00

Förhandlingarna vid detta samman
träde leddes av herr förste vice talman
nen.

§ 1
Justerades protokollen för den 10 in

nevarande maj.

§ 2
Svar på fråga ang. folktandvårdsklini

ken i Edsbyn

Ordet lämnades på begäran till

Chefen för inrikesdepartementet, herr 
statsrådet JOHANSSON, som yttrade:

Herr talman! Ledamoten av denna 
kammare herr Nordgren har frågat mig, 
om jag kan upplysa kammaren om vil
ka förutsättningar som finns för att åter 
öppna den sedan mitten av december 
1961 stängda folktandvårdspolikliniken 
i Edsbyn.

Till svar härpå vill jag anföra följan
de.

Som bekant har folktandvården sedan 
länge haft att kämpa med svårigheter 
att rekrytera tandläkare, när tillgången 
på utbildade tandläkare på 1940- och 
1950-talen — trots ökad utbildningska
pacitet — ej motsvarat den starkt öka
de efterfrågan på tandvård. Samma si
tuation som i Edsbyn råder därför ty
värr även på andra håll i landet. Sam
manlagda antalet tandläkarvakanser 
inom folktandvården har under de se
naste månaderna uppgått till något över 
300, motsvarande 14 procent av antalet 
tan dläkart i änster.

Det är naturligt att i en sådan situa
tion tjänsterna på förhållandevis avlägs
na, mindre orter blir svårast att besät

ta, och det är också främst där som man 
tvingats stänga vissa tandpolikliniker.

För att komma till rätta med dessa 
missförhållanden och för att i framti
den kunna ytterligare utbygga bl. a. 
folktandvården har statsmakterna un
der de senaste åren vidtagit en rad åt
gärder för att öka tillgången på tand
läkare. Sålunda har utbildningskapacite
ten vid de befintliga tandläkarhögskolor- 
na successivt utökats, och förberedelse
arbetet med den i princip redan beslu
tade nya tandläkarhögskolan i Göteborg 
pågår för fullt. För att snabbt kunna få 
en förbättring till stånd har regeringen 
därjämte — i avbidan på utbyggnaden 
av vår egen utbildningskapacitet — med
verkat till att svenska studenter bere- 
des utbildning vid västtyska tandläkar- 
högskolor.

Jag vill vidare erinra om att de för 
studerande vid tandläkarhögskola avsed
da stipendierna, vilka är förenade med 
tjänstgöringsskyldighet i folktandvår
den, nyligen höjts från 2 000 till 2 500 
kronor och att i samband därmed an
talet stipendier ökats från 250 till 300.

Vad särskilt angår distriktstandpoli- 
kliniken i Edsbyn kan jag upplysa om 
att tandvårdsinspektören i länet med
delat, att två odontologie kandidater för
ordnats å tjänster i Edsbyn och beräk
nas tillträda den 15 juni 1963 under för
utsättning att de dessförinnan blivit fär
diga med sin examen. Förutsättningar 
torde därför finnas att åter öppna tand
polikliniken i Edsbyn inom en nära 
framtid.

Vidare anförde:

Herr NORDGREN (h):
Herr talman! Jag ber att få tacka stats-
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rådet och chefen för inrikesdepartemen
tet för svaret på min enkla fråga. Herr 
statsråd, det kan synas förmätet att re
dan efter ungefär ett år åter besvära 
statsrådet med detta ärende. Men det 
beror, som statsrådet naturligtvis för
står, enbart på att läget i fråga om tand
vården och skoltandvården i Edsbyn 
icke undergått någon förändring under 
denna tid — detta trots att statsrådet i 
mars i fjol, utöver löftet om utbyggnad 
av tandläkarinstitutet i Umeå och för
beredelser för ett institut i Göteborg — 
vilka båda saker självfallet måste ta tid 
— lovade att skyndsamt låta undersöka 
möjligheterna dels att placera ett hund
ratal studerande vid tyska tandläkar- 
skolor, dels att förmå utländska tand
läkare att söka tjänster i den svenska 
folktandvården samt vidtaga åtgärder 
för att främja detta syfte.

Av svaret kan jag med tillfredsställel
se och tacksamhet konstatera, att det un
der vissa förutsättningar nu tydligen 
finns möjligheter att från och med juni 
1963 få åtminstone ett par av dessa 
tjänster besatta. Självfallet är vi tack
samma för detta.

Jag förstår mycket väl de svårigheter 
som föreligger på detta liksom på många 
andra områden, då det gäller att finna 
kvalificerad arbetskraft. Å andra sidan 
måste man naturligtvis också förstå den 
besvikelse som befolkningen känner, när 
man ser hur stora belopp investeras i 
folktandvårdskliniker utan att de kun
nat användas under så pass lång tid som 
här är fallet. I dag lär inte mindre än 
47 kliniker vara stängda. Kliniken i Eds
byn är fullt modern, har sex tandläkar
stolar, sterilrum, röntgenutrustning 
in. m. men, som sagt, inte några tandlä
kare. Dessutom finns bostad för even
tuell tandläkare. Två alternerande skö
terskor upplyser i telefon att kliniken 
är stängd sedan mitten av december 
1961. En tandtekniker har skött protes
arbeten m. in. för annan kliniks räk
ning. Det finns visserligen två privat
praktiserande tandläkare, men de är

överhopade med arbete — väntetiden 
för nya patienter lär vara ungefär tre 
år. Tandutdragning är det enda de har 
möjlighet att utföra snabbare. Många 
skolbarn och ungdomar tvingas att låta 
dra ut permanenta tänder och blir följ
aktligen mer eller mindre invalidise
rade för livet. Edsbyns husmodersför
ening har påtalat just detta förhållande, 
och man är allvarligt bekymrad över att 
inte ens barn och ungdom kan få erfor
derlig tandvård.

I vakansorterna försöker landstingen 
att få tandläkare från angränsande di
strikt att ta hand om akuta fall — i Eds
byn har detta inte lyckats.

I Västerbotten är läget oroande. Tand- 
läkarhögskolan har tagit hand om de 
vuxna patienterna, men för barn och 
ungdom finns inte heller där möjlighet 
till erforderlig tandvård.

Jag behöver självfallet inte understry
ka vikten av god tandvård även för barn 
och ungdom. Däremot tror jag det är an
geläget att uppmärksamma konkurren
sen om tandläkarna mellan städerna och 
landsbygden, speciellt i Norrland. Ofta 
är skatterna högre i landsbygdkommu
nerna än i städerna, men de senare har 
trots detta, som synes, bättre förmåner 
även på detta område. Motåtgärder i det
ta avseende kan även det vara ett led 
i kampen mot flykten från landsbygden, 
från norrlandslänen — en sak som jag 
tror mig förstå att statsrådet har en 
stark känsla för.

I Tyskland har man byggt ut tandlä- 
karinstituten, så att man till och med 
kan ta emot svenska studerande. Enligt 
uppgift från medicinalstyrelsen blir 
många tyska tandläkare intresserade av 
att arbeta i Sverige, när de hör talas om 
förtjänstmöjligheterna, men de drar sig 
tillbaka, när de får klart för sig vad som 
går bort i skatt här i landet.

Med det sagda ber jag än en gång att 
få tacka statsrådet för svaret och fram
för allt ber jag att få tacka för det re
sultat som tydligen nu kan väntas. Men 
jag ber även att få vädja till statsrådet
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att försöka vidta ytterligare åtgärder 
för att häva bristen på tandläkare, så 
väl i de olika norrlandslänen som i lan
det i övrigt, samt överväga för det första 
snabbare utbyggnad av tandläkarhög- 
skolan i Göteborg, för det andra ompröv
ning av behovet av tandläkare, särskilt 
med tanke på att detta kan beräknas 
öka i framtiden, för det tredje någon 
form av låt mig säga landsortstillägg el
ler kallortstillägg för tjänstgöring på så
dana mindre orter som har svårigheter 
att få tandläkare, och för det fjärde åt
gärder för att uppmuntra utländska 
tandläkare att komma hit och arbeta till 
dess vi själva kan täcka behovet.

Chefen för inrikesdepartementet, herr 
statsrådet JOHANSSON:

Herr talman! Jag skulle vara intres
serad av att få diskutera vad frågeinsti
tutet enkel fråga egentligen innebär. 
Jag har uppfattat det så, att man ställer 
en kort fråga och begär och får ett re
lativt kort svar. Herr Nordgren har 
ställt en kort fråga, hur det blir med 
folktandvården i Edsbyn, och jag har 
svarat att Edsbyn om inget särskilt in
träffar får två tandläkare den 15 juni. 
Om avsikten med frågan hade varit att 
vi skulle ta upp en allmän debatt om 
folktandvårdens läge, hade jag varit be
redd till det. Självfallet är jag ändock 
intresserad av att beröra de spörsmål, 
som herr Nordgren tog upp i sitt anfö
rande.

Jag sade i mars i fjol, att vi skulle för
söka vidga utbildningen. De pågående 
förhandlingarna om tandläkarhögsko- 
lan i Göteborg är nu i det närmaste kla
ra. Möjligheterna till utbildning i andra 
länder höll vi i fjol på att undersöka, 
och detta är nu klart. Ett sextiotal svens
ka ungdomar utbildas vid västtyska 
institut. Behovet av tandläkare för fram
tiden är också klarlagt. Vi har bara haft 
att konstatera beträffande utredningar
na om folktandvården, att varje prognos 
visat ett ökat behov. En utredning på

1930-talet visade att folktandvården 
skulle behöva 800 tandläkare. Efter kri
get gjordes en ny utredning, som kom 
fram till att det skulle behövas 1 800, 
och en utredning i slutet av 1950-talet 
visade att folktandvården skulle kräva 
cirka 3 000 tandläkare. Vi anstränger oss 
naturligtvis att så skyndsamt som möj
ligt bygga ut med hänsyn till detta be
hov. Vi undersöker också möjligheterna 
att få in tandläkare från andra länder. 
Vi har försökt i alla europeiska länder 
som har en tandläkarutbildning som är 
någorlunda jämförbar med vår, men 
också i dessa länder stiger efterfrågan.

Efterfrågan på tandvård har alltså un
der hela efterkrigstiden varit i oavbru
ten stegring. Vi har trots den utbyggnad 
som skett inte kunnat tillgodose beho
vet, men vi gör alla ansträngningar som 
kan göras. Jag tror att herr Nordgren 
och jag med detta kan vara överens. Vi 
gör vad vi kan. I Edsbyn, som frågan 
gällde, får ni tandläkare den 15 juni.

Herr NORDGREN (h):
Herr talman! Jag ber att än en gång 

få tacka för den hjälp som Edsbyn kom
mer att få och uttalar en förhoppning om 
att statsrådet lyckas häva bristen på 
tandläkare även vid övriga kliniker.

Härmed var överläggningen slutad.

§ 3
Svar på interpellation ang. åtgärder för 
att förbättra sjukvårdsorganens bered

skap vid akuta sjukdomsfall

Ordet lämnades på begäran till

Chefen för inrikesdepartementet, herr 
statsrådet JOHANSSON, som yttrade:

Herr talman! Herr Wiklund i Stock
holm har dels bett mig lämna en redo
görelse för omständigheterna i ett i bör
jan av mars i år i Stockholm inträffat, i 
pressen relaterat dödsfall, varvid en 
person avlidit i väntan på remiss av 
jourhavande läkare för transport med
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ambulans till sjukhus, dels frågat mig, 
om jag vill medverka till att erforderliga 
åtgärder vidtages i syfte att förhindra 
att det inträffade fallet upprepas.

Till svar på interpellationen vill jag 
törst återge följande av sjukvårdsstyrel
sen i Stockholm avgivna redogörelse för 
omständigheterna i det mycket beklag
liga fallet, vilket inträffade onsdagen 
den 6 mars 1983.

Kl. 15.40 inkom anmälan till sjuk
huscentralen med begäran om besök av 
jourhavande läkare hos en patient. Den 
telefonerande, som uppgav sig vara be
kant med patienten, anmälde att denne 
var sjuk och icke ätit under den senaste 
veckan, varför han behövde komma un
der läkarkontroll. Av samtalet fick sjuk
sköterskan intrycket, att patienten vis
serligen var sjuk, men icke att det var 
fråga om nagot överhängande livshot.

Pa grund av den stora utbredningen 
av infektionssjukdomar i staden vid den
na tidpunkt var de jourhavande läkar
na mycket hårt belastade. En reservjour
havande läkare skulle träda i verksam
het inom någon timme, men man ansåg 
sig inte kunna avvakta denne utan an
mälde fallet till den ordinarie jouren 
inom området efter 5 min., således kl. 
15.45. Sjuksköterskan ansåg, att patien
ten snabbast skulle få hjälp på detta sätt.

Den sjukes kamrat tog sedan förnyad 
kontakt med sjukhuscentralen och frå
gade om jourhavanden kunde komma 
snart. I samband med detta sökte sjuk
huscentralen kontakt med läkarbilen, 
men på grund av blockering av telefo
nerna till saväl denna som Räddnings
kåren kunde man inte nå bilen och på
skynda besöket. På sjuksköterskans frå
ga om patienten var sämre gick det ej 
att få något klart besked.

Strax efter kl. 18.00 tog patientens 
kamrat även kontakt med brandkårens 
ambulanscentral. Härvid meddelade han, 
att han kallat på jourhavande läkare 
men att denne ännu inte kommit, var
för han önskade få ambulans. Eftersom

sjukvårdsorganens beredskap

det av samtalet icke framgick, att sjuk
domsfallet var så allvarligt, att ambulans 
omedelbart skulle stiillas till förfogan
de, meddelade den jourhavande vid 
brandkårens ambulanscentral, att man 
önskade läkarhänvisning, förslagsvis av 
jourhavande läkare, innan ambulans 
kunde erhållas. En stund senare ringde 
återigen patientens kamrat och medde
lade, att patienten avlidit samt begärde 
ambulans. Med anledning härav sändes 
ambulans kl. 19.05. I samband med det
ta meddelades sjukhuscentralen om 
dödsfallet och att ambulans rekvirerats 
till patientens uppehållsplats, varför 
jourhavande läkare avbeställdes. Sam
tidigt anmäldes fallet från ambulans
centralen till Mariapolisen.

Sedermera har inhämtats att patien
ten levde, då ambulanspersonalen häm
tade honom men att han avled under 
transport till serafimerlasarettet.

Organisationen i Stockholm av verk
samheten med jourhavande läkare star
tade i mitten av 1940-talet för att där
igenom hefria distriktsläkarna från skyl
digheten att göra sjukbesök under nat
tetid samt sön- och helgdagar. Redan 
från början av denna verksamhet har 
ansvaret härför handhafts av Stock
holms läkarförening i samarbete med 
sjukvårdsstyreslen. I en mellan läkar- 
föreningen och sjukvårdsstyrelsen in
gången överenskommelse fastslås bl. a. 
att föreningen i samråd med sjukvårds
styrelsen skall svara för att jourtjänsten 
är så anordnad, att den motsvarar före
fintligt behov. Läkarföreningen ställer 
i enlighet härmed ett växlande antal lä
kare till förfogande under olika tider på 
dygnet. Då sjukdomsläget i staden så 
kräver, utvidgas antalet tjänstgörande 
läkare i största möjliga utsträckning.

De jourhavande läkarnas uppgift är 
att ombesörja vård till akuta sjukdoms
fall av brådskande natur. Kapaciteten 
är vid normal belastning cirka 140—160 
besök per dygn. Vid stegrad sjuklighet 
kan dock antalet besök ökas i väsentlig
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omfattning. Sålunda uppgick under för- 
kylningsepidemien i mars 1963 besöken 
tidvis till 500—600 per dygn.

På dagtid svarar de jourhavande lä
karna givetvis icke ensamma för samtli
ga hembesök. Ett stort antal sådana be
sök ombesörjes av flertalet privatprakti
serande läkare samt av distrikts- och 
tjänsteläkarna, vilka senare samtliga gör 
flera hembesök per dag.

Förmedlingen av jourhavande läkare 
handhas av sjukhuscentralen, vars hu
vudsakliga uppgift är förmedling av pa
tientintagning på stadens sjukhus. Se
dan början av år 1955 samarbetar Stock
holms läkarförening och Räddningskå
ren i fråga om transport av jourhavande 
läkare. Räddningskårens bilar är i viss 
män specialinredda för ändamålet. De 
är försedda med sirener för att snabbt 
kunna ta sig fram i trafiken. Eilarna är 
vidare utrustade dels med telestyrelsens 
radiotelefon, dels med radiosändare och 
mottagare, anslutna till Räddningskå
rens radiostation. Dessutom medför var
je bil syrgasapparat in. m. Personalen 
på sjukhuscentralen står i telefonkon
takt med läkarna i bilarna — i före
kommande fall chaufförerna — och 
meddelar inkomna sjukbud. Rrådskande 
sjukbesök kan därigenom utföras snabbt.

Enligt vad jag inhämtat från sjuk
vårdsstyrelsen har den nuvarande orga
nisationen fungerat väl vid normalbe
lastning. Det tillämpade transportsyste
met har inneburit en effektivisering av 
läkarnas verksamhet, och väntetiderna 
för sjukbesök är under vanliga förhål
landen relativt korta. Från såväl läkar- 
föreningens som sjukvårdsförvaltning
ens sida göres självfallet allt som står i 
deras makt för att en genom stegrad 
sju kl i gliet kraftigt ökad belastning på 
jourläkarverksamheten skall kunna mö
tas med ökade resurser.

Från sjukvårdsförvaltningens sida har 
man förklarat sig dela herr Wiklunds 
åsikt, att det icke synes försvarligt, att 
läkarremiss vid allvarliga sjukdomsfall

absolut skall behöva inväntas, innan 
transport till sjukhus av den sjuke kan 
ordnas. De av herr Wiklund önskade 
reglerna för i vilken man läkarremiss 
skall krävas för ambulanstransport till 
sjukhus tillämpas emellertid redan se
dan lång tid tillbaka i Stockholm. Om 
sjukhuscentralens eller ambulanscentra
lens personal på grundval av de upp
gifter, som lämnas dit per telefon av an
hörig eller annan person, bedömer ett 
fall såsom brådskande, sändes omedel
bart ambulans för transport till sjuk
hus utan att jourhavande läkare behö
ver inväntas. Anledningen till att detta 
ej skedde i det aktuella fallet var, att 
varken sjuksköterskan vid sjukhuscen
tralen eller jourhavanden vid ambulans
centralen på grundval av de upplysning
ar, som lämnades av den avlidnes kam
rat, ansåg sig böra bedöma fallet såsom 
särskilt brådskande. De i telefon läm
nade uppgifterna talade för att det 
lämpligaste vore att invänta den jourha
vande läkarens besök hos patienten.

Stockholms stads sjukvårdsstyrelse 
har upplyst, att sjukvårdsförvaltningen 
för att ytterligare effektivisera jour
verksamheten i samråd med läkarför- 
eningen sedan eu tid tillbaka undersökt 
möjligheterna att installera en egen ra
diostation för att förbättra kontakten 
mellan sjukhuscentralen och läkarbilar- 
na. Förvaltningen avser att under våren 
1963 framlägga ett förslag om en sådan
kommunikationsradioanläggning.

Slutligen vill jag upplysa, att frågan 
rörande utbildning av ambulansperso
nal och tillsynsverksamheten för sjuk
transportväsendet m. m. för närvarande 
är under övervägande inom inrikesde
partementet. Förslag har bl. a. framlagts 
om att ambulansväsendet skall betraktas 
som en del av sjukvården och anknytas 
till sjukhusen, varvid ambulanserna bör 
stationeras på vederbörande sjukhus 
och ambulanspersonalen ingå i den på 
sjukhuset anställda arbetskraften. Vida
re har föreslagits, att utbildningen av
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ambulanspersonalen skall inriktas på 
att personalen skall kunna deltaga i 
sjukvårdsarbetet och fullgöra den ofta 
viktiga första behandlingen på olycks
platsen samt att, då tillgången på kva
lificerad personal ökar, sjukhuset skall 
kunna utsända även läkare och sjukskö
terskor med ambulanstransporter när 
så är påkallat.

Såsom framgår av vad jag här anfört 
har i Stockholm redan vidtagits en rad 
olika åtgärder för att höja sjukvårdens 
beredskap vid akuta sjukdomsfall och 
ytterligare sådana åtgärder planeras.

Vidare anförde:

Herr WIKLUND (fp):
Herr talman! Jag ber att till inrikes

ministern få framföra mitt tack för sva
ret på interpellationen. Den ställdes re
dan den 12 mars och gäller ju inte, som 
man på sina håll tror, den i och för sig 
viktiga beredskapen vid en eventuell 
smittkoppsepidemi.

Den lämnade redogörelsen är utförlig 
och mycket tillfredsställande och ger 
de upplysningar man egentligen kan be
gära för att bedöma det fall, som bil
dade utgångspunkt för interpellationen.

Det förhåller sig alltså så, att det i 
Stockholm inte behövs läkarremiss för 
att en person, som allvarligt skadas ge
nom olycksfall eller blir svårt akut sjuk 
skall kunna snabbt föras till sjukhus. 
Detta gäller även för olycksfall eller 
sjukdomsfall inomhus, och jag hoppas, 
att även mera tveksamma fall bedöms 
likartat. Det är nämligen inte att be
gära, att anhöriga eller, som i detta fall, 
en kamrat till den sjuke skall vara ka
pabla att avgöra, om ett fall är allvar
ligt eller inte. Det aktuella fallet är be
lysande för vad som annars kan in
träffa.

I detta fall gavs dock av allt att döma 
till en början upplysningar om den 
sjuke, som gav intryck av att fallet, så
som inrikesministern framhållit, varken

var brådskande eller egentligen tvek
samt. Man ansåg sig på grundval av 
upplysningarna kunna uppskjuta trans
porten tills läkare kunnat bedöma fal
let. Det måste ställas stora krav på den 
som i sjukhuscentralen eller ambulans
centralen snabbt skall ta ställning till 
de olika fallens angelägenhetsgrad, och 
det är naturligtvis lätt att vara efter- 
klok. Jag vet också att man valt mycket 
vältränad och omdömesgill personal för 
denna uppgift här i Stockholm. Men 
det gäller väl för denna personal att 
så utförligt som omständigheterna med
ger mera aktivt förfråga sig om det ak
tuella fallet och inte nöja sig med de 
knapphändiga eller suddiga uppgifter, 
som en kanske upprörd eller nedstämd 
anhörig eller kamrat till den sjuke mer 
eller mindre spontant lämnar.

Ambulanspersonalen i Stockholm har 
emellertid meddelat mig, att man trots 
den angivna regeln är något återhåll
sam med sjukhustransport utan läkar
remiss i en hel del gränsfall och fall då 
vederbörande varit sjuk förut. Det sam
manhänger, naturligtvis skulle jag vilja 
säga, med bristen på sjukhusplatser. 
Man får ibland i ett sådant fall köra 
den sjuke från sjukhus till sjukhus utan 
att något kan ta emot. På den punkten 
har sjukhusförvaltningen i Stockholm 
i sin redogörelse inte lämnat någon 
upplysning om vad som finns av bered
skap eller vad som planeras för att stär
ka denna beredskap. »Gamla» fall kan 
ju också vara brådskande, de kan plöts
ligt akutiseras. Nu lämnas den åtmin
stone tidvis hårt ansträngda ambulans
personalen och den ännu mera pressa
de sjukhuspersonalen att fungera som 
ett slags stötfångare mellan den del av 
allmänheten, som i sådana lägen påkal
lar hjälp från den allmänna sjukvården, 
och sjukhusadministrationen i Stock
holm. Här gäller det nog främst en or
ganisationsfråga — att ordna tillräck
liga mottagningsavdelningar i bered- 
skapssyfte — fast givetvis även frågan
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om nyproduktion av sjukhusplatser 
kommer in i bilden.

I svaret lämnas ingen upplysning om 
hurudana möjligheterna är ute i landet 
att i brådskande fall få sjukhustrans
port utan läkarremiss. lag medger att 
jag endast i förbigående berört denna 
sida av saken i min interpellation, men 
denna avsåg även förhållandena i and
ra delar av landet än Stockholm. Gäl
ler samma ordning där som i Stock
holm? Har de offentliga organen för 
ambulansverksamhet, d. v. s. brandkår 
och sjukhus — jag lämnar alltså de pri
vata företagen därhän — klara instruk
tioner på denna punkt och har de till
räckligt stora mottagningsavdelningar, 
dit man, när det uppstår svårigheter att 
få läkarremiss, utan att iaktta formali
teter kan föra svåra akuta sjukdomsfall 
för en första bedömning?

Jag hoppas också att ambulansväsen
dets integrering med sjukvården, som 
inrikesministern berörde och som ur 
vissa synpunkter för mig ter sig natur
lig och lämplig, inte leder till att am
bulansväsendets ansikte gentemot all
mänheten i brådskande fall kommer att 
direkt präglas av sjukhusens platsbrist. 
Här aktualiseras åter den rent organi
satoriska frågan om tillräckliga mottag
ningsavdelningar.

Jag ber än en gång att få tacka stats
rådet för svaret.

Chefen för inrikesdepartementet, herr 
statsrådet JOHANSSON:

Herr talman! I själva sakfrågan tycks 
herr Wiklund och jag vara i stort sett 
överens. Herr Wiklund har begärt en 
redovisning av ett egentligen kommu
nalt ärende. Vi har remitterat frågan till 
medicinalstyrelsen som infordrat upp
lysningar av de kommunala organen, 
och det är i huvudsak de upplysningar
na jag har redovisat i fråga om det ak
tuella fallet och om hur organisationen 
är uppbyggd i Stockholm.

Vi kanske kan vara överens om att 
1* —Andra kammarens

sjukvårdsorganens beredskap

det föreligger brister i organisationen. 
Detta gäller inte minst beträffande sjuk- 
vårdsplatserna i Stockholm. I samar
bete med landstinget har Stockholms 
stad emellertid nu gjort upp en sjuk- 
vårdsplan som innefattar ett mycket 
stort utbyggnadsprogram. Detta har man 
börjat att realisera. Men det kommer na
turligtvis att ta tid innan det är genom
fört. Man har kanske anledning att säga, 
att man låtit 1950-talet gå utan att förse 
befolkningen med de sjukvårdsmöjlighe- 
ter i form av vårdplatser som skulle 
gjort situationen något mera tillfreds
ställande än den är just nu. Men man 
håller som sagt nu på med att försöka 
åstadkomma en rättelse av dessa förhål
landen.

Den andra frågan, som man kan läsa 
ut av herr Wiklunds interpellation, rör 
situationen i landet i övrigt. På den vill 
jag svara — utan att dock närmare ha 
undersökt förhållandena — att läget 
beträffande sjukvårdsplatser i allmän
het är gynnsamare i landstingen än i 
Stockholm. Jag vågar säga att i vissa 
landsting är läget väsentligt gynnsam
mare. Framför allt gäller detta möjlig
heterna till den olycksfalls- och akut
mottagning som vi nu närmast diskute
rar.

Vad sedan beträffar ambulansorgani
sationen och instruktionerna för den 
organisationen varierar dessa inom de 
olika sjukvårdsområdena. Det gäller allt
så ingen entydig och allmän regel på 
detta område. Jag är medveten om att 
svårigheter då och då uppstår också ute 
i landet när det gäller att kalla på am
bulans och att få den till en olycksplats 
eller till ett hem, där det föreligger be
hov av detta transportmedel. I en del 
landsting har föreskrivits, att ambulans 
inte får sändas ut utan remiss från lä
kare eller sjuksköterska. Å andra sidan 
har dessa bestämmelser mjukats upp 
väsentligt under den senaste tiden, så 
att man kan ringa direkt och begära 
ambulanstransport. Jag tror att det är

protokoll 1963. Nr 23

för att förbättra
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den senare tendensen som är den mest 
utmärkande för den senaste tidens ut
veckling.

Jag har i interpellationssvaret sagt 
att det har företagits ett par utredning
ar, som vi håller på att diskutera i in
rikesdepartementet och som är remit
terade till skilda organ för yttrande. 
Det är möjligt att vi kommer fram till 
att det behövs mera enhetliga bestäm
melser på detta område, men det kan 
vi inte säga någonting mer exakt om, 
förrän hela denna fråga har blivit slut
behandlad.

Herr WIKLUND (fp):
Herr talman! Jag tycker att det är 

mycket tillfredsställande upplysningar 
vi nu fick i inrikesministerns tillägg till 
svaret.

Skall man förbättra möjligheterna att 
få en snabb transport av sjukdomsfall 
av detta slag — alltså transport av akut 
svårt sjuka människor till sjukhus — 
utan remiss från läkare, är detta tydli
gen i hög grad en organisationsfråga på 
sjukhussidan. Detta framgår alldeles 
tydligt av förhållandena i Stockholm, 
och det tycks också delvis vara fallet 
med landet i övrigt. Jag skulle gärna 
se att man gjorde en allmän översyn 
över hur mottagningsavdelningarna är 
organiserade ur utrymmessynpunkt, så 
att den regel, som faktiskt gäller i 
Stockholm men som det tycks vara 
svårt ibland att tillämpa på grund av 
platsbristen, blir gällande för hela lan
det.

Härmed var överläggningen slutad.

§ 4
Svar på interpellation ang. skolungdo
mens möjligheter att erhålla praktisk yr
kesorientering på sjukhus och inom po

lisväsendet
Ordet lämnades på begäran till

Chefen för inrikesdepartementet, herr 
statsrådet JOHANSSON, som yttrade:

Herr talman! Ledamoten av denna 
kammare fru Thunvall har frågat mig, 
om jag vill medverka till att skolung
dom ges fullgoda möjligheter till prak
tisk yrkesorientering inom sjukvården 
och polisväsendet.

Till svar härpå vill jag anföra föl
jande.

Det är givetvis angeläget, att statliga 
och kommunala verk och inrättningar 
i möjligaste mån medverkar vid genom
förandet av den praktiska yrkesoriente
ringen inom grundskolans ram. Åtskil
liga statliga förvaltningar, bl. a. flera 
av de affärsdrivande verken, har också 
redan under 1950-talet givit sina un
derlydande organ anvisningar om så
dan medverkan.

För sjukvårdsinrättningarna — som 
med vissa undantag drivs av kommu
nala huvudmän — har några generella 
anvisningar inte ansetts böra utfärdas. 
Enligt praxis är minimiåldern för av
lönad anställning i sluten sjukvård 18 
år. Detta har på många håll anförts 
som argument mot sjukhusens medver
kan i praktisk yrkesorientering för ung
domar i 15—16-årsåldern. Man har ock
så ofta framhållit, att arbete på vårdav
delningar kräver så stort mått av an
svar, pålitlighet och psykisk motstånds
kraft, att det vore olämpligt för min
deråriga. Medicinalstyrelsen diskutera
de redan 1958 i sitt huvudmannaråd 
frågan om sjukhusens medverkan vid 
yrkesorienteringen. Det framgick där
vid, att man var ense om att enhetssko- 
lans elever var för unga för att böra 
komma i kontakt med sjukvårdens alla 
sidor samt att man i denna fråga måste 
särskilt beakta de sjukas intressen. I 
likhet med medicinalstyrelsen ansåg liu- 
vudmannarådet, att den inblick i sjuk
vården, som enhetsskolans elever enligt 
skolöverstyrelsens mening borde få 
möjlighet till, för klass 8 borde ske i 
form av väl planlagda studiebesök och 
för klass 9 på sätt som skett i Stock
holm genom teoretisk-praktisk utbild
ning i lärosal och studiebesök.
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Medicinalstyrelsens uppfattning, att 

sjukhusen ej hör vara praktikplatser för 
skolungdom i och för yrkesorientering, 
har sedan 1958 ytterligare stärkts. De 
infektioner, som sprids bland patienter 
och personal i samband med vistelse 
på sjukvårdsanstalter, har på ett oro
väckande sätt ökat i frekvens och bli
vit alltmer svårbehandlade, vilket gi
vit styrelsen anledning att lämna om
fattande anvisningar beträffande det 
dagliga sjukvårdsarbetet. För såväl skol
ungdomens egen som inte minst patien
ternas skull är styrelsen av den upp
fattningen, att man enbart på grund av 
infektionsriskerna bör motsätta sig, att 
skoleleverna föres in i sjukhusarbetet 
under kortare tid för tjänstgöring på 
skilda avdelningar. Det skulle inte vara 
möjligt för den arbetsledande sjukvårds
personalen att medhinna den instruk
tion och övervakning som måste ske, 
om de angivna anvisningarna skall 
följas.

För ett växande antal yrken krävs nu 
sjukvårdsutbildning av varierande om
fattning. Det föreligger f. n. mycket 
stora svårigheter att på ett lämpligt 
sätt ordna den praktiska sjukvårdsut- 
bildningen för alla grupper. För sjuk
husens och vårdavdelningarnas sjukskö
terskor utgör de många elevgrupperna 
redan nu en stor belastning, som yt
terst drabbar patientvärden. Medicinal
styrelsen mottar ofta klagomål från så
väl läkare som sjuksköterskor rörande 
undervisningsbördan. Att de mest svår- 
besatta sjuksköterskor änsterna f. n. 
finns på vårdavdelningarna beror en
ligt styrelsens uppfattning bl. a. på det
ta förhållande.

För egen del vill jag framhålla, att 
man vid bedömningen av frågan om 
praktisk yrkesorientering vid sjuk
vårdsinrättningarna särskilt måste be
akta sjukvårdens och de sjukas intres
sen. För sjukvården som sådan måste 
det emellertid på längre sikt vara ett 
intresse att sjukvårdsinrättningarna får

samma möjligheter som andra yrkes
områden att orientera skolungdomar om 
sina arbetsförhållanden.

Det är därför enligt min mening an
geläget, att skolungdomen i ökad ut
sträckning beredes möjlighet till yrkes
orientering inom sjukvården. Det tor
de därvid, såsom medicinalstyrelsen 
framhållit, ligga nära till hands att i 
första hand ordna detta i form av väl 
planlagda studiebesök eventuellt i kom
bination med teoretislc-praktisk under
visning i lärosal. För dem, som verk
ligen vill ha praktisk erfarenhet av om
händertagande och vård av människor, 
torde praktik kunna ordnas på vissa 
mindre sjukhem för långtidsvård och 
på ålderdomshem. Sådan praktik bor
de vara av väsentligt värde för ungdom 
i vårt samhälle med ett ökande antal 
åldringar och kunna medverka till stör
re förståelse för de gamlas problem. 
Den innebär visserligen inte samma re- 
kryteringsstimulans som kontakten med 
akutsjukvården, men den ger oriente
ring om ett av de största och mest ak
tuella vårdområdena och den arbets
insats som där kräves. Det synes lämp
ligt, att fortsatta överläggningar mellan 
de berörda ämbetsverken och sjukvår
dens huvudmän kommer till stånd rö
rande formerna för yrkesorientering på 
sjukvårdens område.

Även inom polisväsendet har man i 
avsaknad av centrala anvisningar om 
den praktiska yrkesorienteringen be
dömt situationen olika på skilda orter. 
Man synes därvid ofta ha vägt önsk
värdheten av en förbättrad rekrytering 
mot de stora olägenheter som samman
hänger med att vissa polisiära arbets
moment är sådana, att minderårigas när
varo måste undvikas. De lokala polis
myndigheterna förefaller emellertid i 
många fall ha strävat efter att erbjuda 
skolelever praktisk yrkesorientering un
der betryggande former. Det bör i detta 
sammanhang även framhållas, att de 
elever, som hittills beretts möjlighet att
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deltaga i sådan orientering på ifråga
varande område, vanligen inte valt den 
utbildningslinje, inom vilken de nor
malt kunnat förvärva den teoretiska 
underbyggnad, som krävs för anställ
ning såsom polisaspirant. Sedan prak
tisk yrkesorientering numera blivit obli
gatorisk för samtliga elever i grundsko
lan, har frågan dock kommit i annat 
läge.

Jag är därför beredd att undersöka 
möjligheterna att praktisk yrkesorien
tering kommer till stånd i ökad utsträck
ning inom polisväsendet. Även på detta 
område finns redan nu sådana möjlig
heter på vissa orter, och några oöver
stigliga hinder synes sålunda inte före- 
hgga, även om man kanske jämväl i 
detta fall måste söka sig fram delvis på 
andra vägar än de som följs inom fler
talet yrkesområden. Enligt vad jag in
hämtat överväger man inom polisvä
sendets organisationsnämnd, som är 
central myndighet för främjande av re
kryteringen till polisyrket, att föreslå 
rikets polischefer att, i likhet med vad 
som sker inom försvaret, samla elever
na till speciella orienteringskurser, i de 
fall enskild yrkesorientering ej kan ord
nas.

Vidare anförde

Fru THUNVALL (s):
Herr talman! Till herr statsrådet och 

chefen för inrikesdepartementet ber jag 
att få framföra mitt tack för svaret på 
min interpellation.

När jag ställde frågan beträffande 
möjligheter för elever i grundskolans 
åttonde och nionde årskurser att erhål
la praktisk yrkesorientering inom sjuk
vård och polisväsen — på sätt som sker 
på andra yrkesområden — kunde jag 
inte tro annat än att den negativa inställ
ningen från lasaretts- och polisledning
ens sida var av lokal karaktär, vilket 
jag då också sade i min interpellation.

Från de yrkesrådgivande lärarnas sida 
var man emellertid bekymrad för ut
vecklingen, och jag ville därför höra 
statsrådets syn på problemet.

I anslutning till min interpellation tog 
en av våra tidningar upp frågan i sin 
hemtrakt och fick samma avvisande be
sked från de ansvarigas sida, medan yr
kesvalslärare svarade, att jag i min in
terpellation »ingalunda skjutit över må
let». Under mellantiden har jag av kam
rater här i riksdagen fått veta, att sam
ma problem finns litet här och var, och 
när man i svaret i dag läser om medici
nalstyrelsens inställning förstår man 
att det kan bli på detta sätt.

Jag är därför mycket glad över stats
rådets positiva syn på frågan. Den hade 
jag heller inte betvivlat. Frånsett att 
praktisk yrkesorientering ingår i vår 
nuvarande skolform som ett komple
ment till den teoretiska och att det där
för måste finnas samma möjligheter 
inom den offentliga sektorn som vi för
väntar av den privata, är det inom des
sa speciella yrken så stor brist på per
sonal att man därför, som jag ser det, 
borde vara angelägen att intressera och 
stimulera ungdom att välja denna yrkes- 
väg. Det är här inte fråga om yrkesuf- 
bildning, herr talman, utan om yrkes
orientering, och det är inte riktigt sam
ma sak.

I min interpellation återgav jag vad 
som står i läroplanen för grundskolan 
beträffande just detta, men då det kan 
vara av värde att understryka bestäm
melserna för sådana arbetsgivare —■ 
kanske även inom andra yrkesområden 
— som är tveksamma eller helt negativa, 
ber jag att få citera läroplanen i berör
da avseenden även nu:

»Den praktiska yrkesorienteringen 
har till uppgift att, som ett komplement 
till den teoretiska yrkesorienteringen 
och övrig undervisning i samhällskun
skap genom praktik på några arbets
platser ge eleven dels tillfälle till per
sonliga erfarenheter av ett begränsat an



Torsdagen den 16 maj 1963 Nr 23 13

Svar på interpellation ang. skolungdomens möjligheter att erhålla praktisk yrkes
orientering på sjukhus och inom polisväsendet

tal yrken eller yrkesområden och där
igenom en konkret uppfattning av vad 
arbetsuppgifter och arbetsmiljö inom 
dessa yrken eller yrkesområden innebär 
och kräver, dels någon möjlighet att 
praktiskt pröva om han äger de anlag, 
intressen och övriga förutsättningar, 
som erfordras för yrkena i fråga; dels 
ökad kunskap om arbetslivet, t. ex. om 
arbetsfördelning och specialisering, om 
förhållandet mellan arbetsgivare och ar
betstagare, mellan över- och underord
nade och mellan anställda inbördes samt 
om utbildningsförhållanden, arbetar
skydd och arbetshygien.»

Beträffande huvudmomentet i den 
praktiska yrkesorienteringen säger för
fattningen följande:

»Praktik på ett antal arbetsplatser 
med tillfälle för eleverna att göra iakt
tagelser, pröva sin förmåga på olika ar
betsuppgifter och skaffa sig de upplys
ningar som de behöver för att få en så 
riktig och mångsidig uppfattning sonx 
möjligt om ifrågavarande yrkens krav, 
möjligheter och förhållanden.»

Varje elev i årskurs 8 bör normalt 
ha tre veckors praktisk yrkesorientering 
som ett led i förberedelserna för det 
kommande yrkesvalet och därvid pröva 
två å tre olika yrken eller miljöer med 
minst en arbetsvecka på varje arbets
plats utan att erhålla ersättning under 
tiden, står det också i läroplanen.

Som statsrådet säger i sitt svar måste 
givetvis sjukvårdens och de sjukas in
tressen i första hand beaktas. Jag tror 
inte att någon ifrågasätter annat, men 
jag kan inte finna, att dessa intressen 
åsidosätts därför att en 15—16 års flic
ka eller pojke vill se sig för litet på det
ta yrkesområde; snarare tvärtom, efter
som våra lasarett behöver ytterligare 
personal just för att kunna ge de sjuka 
den vård vi vill att de skall få. Det upp
nås ej, om man vänder ryggen till de 
elever som har uttalat sitt intresse för 
detta yrke. Det hela sker ju i samråd 
med yrkesvalslärare eller yrkesvägleda-

re, och jag vet att dessa känner sitt an
svar inte minst för dem de sänder ut 
till akutsjukvården.

Statsrådet säger också att det »på 
längre sikt måste vara ett intresse att 
sjukvårdsinrättningarna får samma möj
ligheter som andra yrkesområden att 
orientera skolungdomar om sina arbets
förhållanden», och att det »därför är 
angeläget, att skolungdomen i ökad ut
sträckning beredes möjlighet till yrkes
orientering inom sjukvården». Sedan 
säger statsrådet: »Det torde därvid, som 
medicinalstyrelsen framhållit, ligga nä
ra till hands att i första hand ordna det
ta i form av väl planlagda studiebesök, 
eventuellt i kombination med teoretisk- 
praktisk undervisning i lärosal.»

Ja, herr statsråd, det ena goda behö
ver inte förskjuta det andra, men stu
diebesök och lärosalsundervisning vill 
jag hänföra till den teoretiska yrkes
orienteringen, som ju också måste ingå. 
Men att just sjukhusmiljön kan ha bety
delse vill jag belysa med ett litet exem
pel. Då en flicka i fjol skulle ha ett som
mararbete, blev hon biträde på ett la
sarett — inom parentes kan jag tala om, 
att hennes mor är sjuksköterska. Flic
kan trivdes inte med arbetet, bl. a. på 
grund av den speciella sjukhuslukten, 
varför hon slutade efter ett par veckor. 
Hon kom alltså snabbt underfund med 
att hon inte ville välja den banan.

Jag kan ta denna flickas upplevelse 
som ett exempel på nyttan av yrkes
orienteringen. Om detta säger läropla
nen för övrigt: »Den praktiska yrkes
orienteringen kan ge både positiva och 
negativa upplevelser. Även de senare 
kan innebära en nyttig erfarenhet. Ele
verna skall under praktikperioden an
tingen stärkas i sina yrkesuppfattning- 
ar eller kunna få en uppfattning om att 
de inte passar för yrket i fråga.» — Och 
det är väl detta som är meningen, inte 
sant?

I den tidningsintervju jag inlednings
vis omnämnde talades det om att det
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Svar pa interpellation ang. skolungdomens möjligheter att erhålla praktisk yrkes-
orientering på sjukhus och inom polisväsendet

kunde innebära en fara för skadlig 
chockverkan för 15—16-åringar om de 
fick vara med om vissa situationer inom 
sjukhusarbetet.

Herr talman! Om man chockas i 15— 
16-årsåldern, så gör man det säkert i 
18-årsåldern också — då man ju nu kan 
bli sjukhuselev. Man behöver väl inte 
låta eleverna ha hand om de svåraste 
olycksfallen, men nog måste en 15-åring 
kunna göra någonting, t. ex. på en medi
cinsk avdelning. Hon kan lära sig att 
bädda sängar t. ex. och i övrigt följa 
dagliga sysslor på avdelningen.

Beträffande faran för infektionsris
ker som medicinalstyrelsen talar om, 
så är väl just inom sjukvården hygie
nen både A och O, och den bör alltså 
vara det första eleverna får lära sig.

Herr statsrådet säger något speciellt 
intressant, nämligen detta om praktisk 
yrkesorientering på ålderdomshem. Så 
har vi det ordnat i min egen kommun, 
men där är det ungdom som tänker ägna 
sig åt denna speciella vårdform och inte 
åt akutsjukvården som söker sig dit. Jag 
kan inte tänka mig en vecka på ett ål
derdomshem som ersättning för en la- 
sarettsvecka, men med statsrådets svar 
i tankarna vill jag säga, att jag gärna 
skulle se att den ungdom, som befinnes 
lämplig och som själv kan tänka sig 
sköterskeyrket efter orienteringsveckan 
på lasarettet, skulle rekommenderas att 
ta en del av de stipulerade tre veckorna 
på ett ålderdomshem, så att också den 
delen av vår sjukvård kunde beaktas vid 
det senare yrkesvalet.

Jag ber om ursäkt, herr talman, för 
att jag har uppehållit mig så länge vid 
denna fråga — det brukar inte vara min 
vana här i kammaren — men jag har 
känt behov av att understryka det myc
ket positiva svaret och därtill kraftigt 
framhålla vad som sägs i läroplanen för 
grundskolan, därför att jag funnit det 
upprörande att ett sådant motstånd vi
sats av här berörda myndigheter och 
funnit det nödvändigt att framhålla att

det här endast är fråga om yrkesorien
tering.

Beträffande den andra delen av min 
interpellation kan jag i stället fatta mig 
kort, eftersom författningarna beträf
fande yrkesorientering är desamma för 
alla yrkesområden, alltså även polisvä
sendets. Jag vill bara på tal om speciel
la orienteringskurser, som det talas om 
i svaret, framhålla att de kan vara bra 
på en större ort där man får ett större 
antal som vill försöka sig på yrket, men 
jag vill även i detta sammanhang poäng
tera, att man får akta sig för att låta det 
bli enbart teori. Vad som sägs i svaret 
från polismyndigheten, »att de elever 
som hittills beretts möjlighet att deltaga 
i sådan orientering på ifrågavarande 
område, vanligen inte valt den utbild
ningslinje inom vilken de normalt kun
nat förvärva den teoretiska underbygg
nad, som krävs för anställning som po
lisaspirant», styrker mig i uppfattning
en, att man ofta har yrkesutbildningen i 
tankarna även i detta sammanhang. Men 
det är ju först efter orienteringen som 
man väljer yrkeslinje.

1 den tidningsintervju jag tidigare 
nämnt talades om förhör och »finkan- 
dc av bråkiga fyllerister» såsom olämp
liga moment för en ungdom att delta i. 
Med god vilja tror jag emellertid att det
ta går att ordna — t. ex. att skydda ano
nymiteten för personer som skall förhö
ras. Eleven kan säkert sysselsättas med 
annat under denna tid.

Förståelse för problemen och god vil
ja till medverkan för att lösa dem har 
emellertid statsrådet Rune Johansson 
visat, och jag är därför övertygad om 
att när elever ur nästa åttonde årskurs i 
höst ber att få pröva dessa yrken, så 
skall de få positiva svar även från de 
yrkesområden det här gäller.

Med detta, herr talman, ber jag att 
ännu en gång få tacka statsrådet för sva
ret.

Härmed var överläggningen slutad.
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Svar på interpellation ang. statsgarante- 
rade vårbrukslån

Ordet lämnades på begäran till

Chefen för jordbruksdepartementet, 
herr statsrådet HOLMQVIST, som yttra
de:

Herr talman! Herr Persson i Heden 
har frågat mig, om jag är beredd att 
skyndsamt vidtaga sådana åtgärder, att 
jordbrukare, som saknar erforderliga 
rörelsemedel för vårbruket, kan få möj
ligheter till särskilda vårbrukslån mot 
statliga lånegarantier.

I anledning härav vill jag meddela, 
att varken till mig eller till de under 
jordbruksdepartementet sorterande
myndigheterna inkommit någon fram
ställning i ämnet. Jag är självfallet inte 
beredd att på grundval av herr Pers
sons fråga överväga sådana exceptionel
la åtgärder beträffande kreditgivning till 
vissa jordbrukare, som herr Persson sy
nes åsyfta. De vanliga kreditinstituten 
ger ju redan nu möjligheter för jordbru
kare att på rimliga villkor skaffa korta 
driftkrediter, bland annat i form av 
s. k. blancokrediter.

Vidare anförde:

Herr PERSSON i Heden (ep):
Herr talman! Jag ber att få tacka herr 

jordbruksministern för svaret på min 
interpellation. Men jag kan inte säga att 
jag är nöjd med svaret.

Det är obestridligen så, att många 
jordbrukare har stora svårigheter att fa 
erforderligt rörelsekapital för vårbru
ket. Inkomst- och kostnadsutveckling
en har varit ogynnsam för jordbruket. 
Fjolårets skördeskador var mycket om
fattande, och det är många jordbrukare 
som under en följd av år drabbats av 
svåra skördeskador. I sådana fall är ka
pitalsituationen ofta mycket bekym
mersam, detta inte minst med tanke på 
skördeskadeförsäkringens egendomliga 
utfall detta år.

Enligt jordbruksministern skulle det 
inte vara några större problem att skaf

§ 5 fa krediter för vårbruket. Jordbruksmi
nistern har särskilt pekat på de s. k. 
blancokrediterna. Jag tror dock inte 
mycket på den möjligheten, men jag 
skulle vara tacksam om jordbruksminis
tern ville komplettera sin framställning 
med en anvisning om vilka kreditinstitut 
som skulle vara villiga att ge hårt skör- 
deskadedrabbade jordbrukare blanco
krediter.

Statsrådet Holmqvist vill inte pröva 
frågan om särskilda vårbrukslån därför 
att det inte kommit någon direkt fram
ställning från jordbrukarna, vare sig 
till jordbruksministern eller till de un
der jordbruksdepartementet sorterande 
myndigheterna. Jag finner det naturligt
vis beklagligt, att jordbruksministern 
inte anser sig kunna pröva en fråga som 
tagits upp i en interpellation i riksdagen. 
År 1959 gick det dock, efter initiativ i 
riksdagen, att få beslut om kortfristiga 
driftkrediter till inköp av produktions
medel, såsom utsäde och handelsgödsel, 
för vårbruket. Hur det förhåller sig med 
kapitalsvårigheterna inför vårbruket 
borde ju för övrigt inte vara någon 
hemlighet för landets jordbruksminis
ter.

Chefen för jordbruksdepartementet, 
herr statsrådet HOLMQVIST:

Herr talman! Jag vill säga till herr 
Persson i Heden, att det i själva företa
gandets natur ju ligger att företagaren 
har möjligheter att tjäna pengar men 
att han också måste ta vissa risker. Det
ta gäller även för jordbrukare. Även de 
kan naturligtvis råka i sådana situatio
ner, där de inte längre har möjligheter 
att belåna sina tillgångar och där de kan
ske också har belastat sig på ett sätt som 
gör det omöjligt för dem att låna pengar 
enbart på sitt goda anseende. Sådant kan 
inträffa och inträffar. Det är beklagligt, 
men det är något som hör företagandet 
till. Löntagarna är befriade från sådana 
risker, men företagarna får räkna med 
dem.

Det skulle enligt min mening vara 
olyckligt, om vi tillskapade en speciell 
låneform för sådana fall som herr Pers-
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Svar på interpellation ang. samordning av åldrings- och kronikervården

son i Heden här omnämnt. Herr Persson 
har också frågat mig, om jag kan ge an
visningar på de lånemöjligheter som 
finns för jordbrukarna. Men när herr 
Persson interpellerade i denna fråga, 
borde han väl ha haft den saken klar för 
sig. Han borde ha vetat ungefär hur 
långt bankerna går, när de ger blanko- 
krediter, alltså sådana krediter som ut
går utan säkerhet och som bygger en
bart för förtroende till låntagaren. I all
mänhet lämnar väl bankerna 5 000 kro- 
nor — om jag här får ge herr Persson 
den upplysningen. Vi har också nyli
gen här i riksdagen fattat beslut, som 
innebär att bankerna kan höja summan 
för dessa lån till 15 000 kronor.

Jag anser det ovidkommande att här 
ingå på den roll som föreningsrörelsen 
spelar, när det gäller att ge krediter i 
olika former åt sina medlemmar. Men 
som riksdagsman borde herr Persson i 
Heden veta, att jag har mycket små möj
ligheter att bara efter en enkel interpel
lation lämna några löften om pengar i 
detta fall. Om jag skall kunna göra det, 
måste det först skrivas en proposition 
som föreläggs riksdagen och som riks
dagen fattar beslut om. Ett sådant be
slut kan i så fall träda i kraft tidigast 
den 1 juli.

Om herr Persson alltså vill ha denna 
fråga löst, måste han gå den vanliga vä
gen och väcka en motion i ärendet samt 
se till att riksdagen beslutar på ett sätt 
som ger mig möjlighet att handla. Det 
kan jag inte göra bara efter eu interpel
lation av detta slag.

Herr PERSSON i Heden (ep):
Herr talman! Det är självklart att alla 

företagare måste ta risker, men för jord
brukarna gäller alldeles speciella för
hållanden. Ett jordbruksföretag är ju 
utomordentligt starkt beroende av vä
der och vind, och jordbrukarna har nu 
tre år i följd haft mycket svåra skörde- 
förhållanden på grund av olämplig vä
derlek. Härtill kommer sedan utfallet 
av skördeskadeförsäkringen, en fråga

som vi ju har diskuterat tidigare i denna 
kammare.

För vissa jordbrukare är frågan nu, 
om de över huvud taget skall kunna 
fortsätta med sin näring. Tidigare har vi 
i extrema fall här i riksdagen beslutat 
om sådana extraordinära åtgärder som 
jag nämnt om, och då trodde jag, att 
jordbruksministern skulle kunna ge ett 
löfte om extraordinära lån i likhet med 
vad som lämnades 1959.

Jag är inte förvånad över att jord
bruksministern inte här kan ge anvis
ningar om banker, som är villiga att ge 
blancokrediter, och även jag är över
tygad om att banker och andra kredit
institut inte har möjlighet att lämna dy
lika lån i det läge som många jordbru
kare nu befinner sig i. Och då tycker 
jag det hade varit av värde, om jord
bruksministern kunnat ge ett löfte om 
stöd, ty det hade underlättat hela låne- 
förfarandet.

Chefen för jordbruksdepartementet, 
herr statsrådet HOLMQVIST:

Herr talman! Vi klarar inte upp dessa 
frågor med bara välvilja och vackra ord, 
herr Persson i Heden. Det finns insti
tutioner, som har till uppgift att klara 
kreditproblemen, och vad jag har sagt 
och vidhåller är att sådana lånemöjlig
heter föreligger.

Om herr Persson i Heden talar om en 
speciell jordbrukare i en speciell si
tuation, så är det väl självklart att jag 
inte för dennes räkning kan lämna an
visningar på lånemöjligheter — och 
det är inte heller en sak som det an
kommer på mig att göra i detta sam
manhang.

Härmed var överläggningen slutad.

§ 6
Svar pa interpellation ang. samordning 

av åldrings- och kronikervården
Ordet lämnades på begäran till

Chefen för socialdepartementet, herr 
statsrådet ASPLING, som yttrade:
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Herr talman! Herr Svensson i Sten

kyrka har frågat inrikesministern, om 
han är villig att pröva möjligheterna av 
en samordning av vården på ålderdoms
hem och kronikerhem med landstingen 
som huvudmän. Frågan har överläm
nats till mig för besvarande, och jag 
vill anföra följande.

Den berörda frågan har bl. a. disku
terats i ett betänkande om sjukhus och 
öppen vård, som i december 1962 av
lämnades av den s. k. ÖHS-kommittén. 
Frågan behandlas närmare av social
politiska kommittén inom ramen för 
dess uppdrag att kartlägga åldringarnas 
vårdmöjligheter och vårdbehov. Denna 
kartläggning väntas bli framlagd för 
offentlig diskussion i en nära framtid, 
och socialpolitiska kommittén är där
efter enligt vad jag erfarit angelägen 
att ta upp den berörda huvudmanna- 
skapsfrågan till prövning.

Under dessa omständigheter är jag 
inte nu beredd att göra några uttalan
den i den av interpellanten berörda frå
gan. Jag vill betona önskvärdheten och 
nödvändigheten av att kommuner och 
landsting under alla förhållanden sam
arbetar i syfte att bereda åldringarna 
bästa möjliga vård.

Vidare anförde

Herr SVENSSON i Stenkyrka (ep):
Herr talman! Jag ber att till herr stats

rådet och chefen för socialdepartemen
tet få framföra ett tack för svaret på 
min interpellation. Statsrådet hänvisar 
alldeles riktigt till det betänkande som 
avgivits av kommittén för översyn av 
hälso- och sjukvården, i vilket huvud- 
mannaskapsfrågorna tas upp, och där
efter till socialpolitiska kommittén, som 
för närvarande har detta spörsmål un
der behandling. Jag vill tolka statsrå
dets yttrande, att socialpolitiska kom
mittén är angelägen att ta upp denna 
fråga till prövning, som ett uttryck för 
ett positivt intresse.

Det är i detta sammanhang värt att 
notera att huvudmannaskapsfrågan för 
någon vecka sedan berörts i riksdagen 
med anledning av en motion i detta 
ärende, vilket dock hade en helt annan 
och begränsad inriktning. Andra lagut
skottet poängterade, efter att ha inhäm
tat remissyttranden, i sitt utlåtande nr 
48 betydelsen av att frågan om en hu- 
vudmannaskapsreform löses. I detta ut
låtande åberopas remissyttranden från 
medicinalstyrelsen, Svenska landskom
munernas förbund m. fl. instanser.

Det föreligger en liten nyansskillnad 
mellan utskottets skrivning och vad so
cialministern här sagt. Utskottet skriver 
beträffande socialpolitiska kommittén: 
»I detta uppdrag anses även ingå att 
pröva huvudmannaskapet för åldrings
vården. Enligt vad utskottet erfarit pla
nerar kommittén att i ett särskilt be
tänkande framlägga förslag rörande åld
ringsvårdens utformning.» Jag förut
sätter att detta särskilda betänkande 
skall avse just huvudmannaskapsfrågan.

Det är uppenbart att huvudmännen är 
synnerligen intresserade av hur denna 
fråga kommer att lösas, eftersom det 
gäller den framtida planeringen av de 
arbetsuppgifter som huvudmännen i 
detta avseende skall handha.

Herr statsrådet säger till sist i sitt 
svar: »Jag vill betona önskvärdheten 
och nödvändigheten av att kommuner 
och landsting under alla förhållanden 
samarbetar i syfte att bereda åldring
arna bästa möjliga vård.» Detta är i och 
för sig ingen kontroversiell fråga, utan 
något som huvudmännen i samtliga län 
är överens om. Vad jag syftade till med 
min interpellation var att framhålla be
hovet av en lösning av ett ganska be
svärligt gränsdragningsproblem. Jag 
tolkar interpellationssvaret så, att även 
statsrådet är intresserad av att detta 
spörsmål löses.

Jag ber än en gång att få tacka för 
svaret.

Härmed var överläggningen slutad.
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Svar på interpellation ang. ersättning 
för vård i hemmet av neurosedynskadade 

barn
Ordet lämnades på begäran till

Chefen för socialdepartementet, herr 
statsrådet ASPLING, som yttrade:

Herr talman! Herr Persson i Heden 
har frågat inrikesministern om han är 
beredd att medverka till sådana åtgär
der, att ersättning av statsmedel kan 
utgå till föräldrar som helt eller delvis 
vill vårda sina neurosedynskadade barn 
i hemmet. Frågan har överlämnats till 
mig för besvarande, och jag vill anföra 
följande.

För några veckor sedan överlämnade 
socialpolitiska kommittén ett förslag om 
vårdbidrag för svårt handikappade barn 
som vårdas i sina hem. Bidrag skall en
ligt förslaget utgå, om barnet på grund 
av sjukdom, psykisk efterblivenhet, van
förhet eller annat lyte är varaktigt och 
i avsevärd omfattning i behov av sär
skild tillsyn och vård. I sin motivering 
till förslaget har socialpolitiska kom
mittén nämnt vissa slag av skador, som 
är sådana att ett särskilt vårdbidrag 
är befogat i svåra fall. Bland de sär
skilt nämnda befinner sig neurosedyn- 
skadorna.

Förslaget remissbeliandlas f. n. Jag 
kommer att verka för att sådana åtgär
der från samhällets sida, som det här 
är fråga om, blir vidtagna.

Vidare anförde

Herr PERSSON i Heden (ep):
Herr talman! Jag är angelägen om 

att till herr statsrådet och chefen för 
socialdepartementet få framföra ett tack 
för svaret på min 'interpellation — ett 
tack för det positiva intresse som herr 
statsrådet att döma av svaret lägger i 
dagen.

Anledningen till denna interpellation 
var medvetandet om att många föräld
rar här i landet, som drabbats av den
na stora olycka att ha svårt eller mind

§ 7 re svårt handikappade barn — de må 
vara neurosedynskadade eller på an
nat sätt från födseln handikappade —- 
under vårdnad i hemmet, inte kan med 
statsmedel få någon som helst ekono
misk hjälp. Vårdkostnaden per barn, 
som åsamkas staten om vården sker 
exempelvis på Eugeniahemmet här i 
Stockholm uppgår till ganska stora be
lopp, och detta är helt naturligt. Jag 
har själv på ort och ställe fått tillfälle 
att se det arbete som erfordras vid sköt
sel av dessa fullständigt hjälplösa små 
neurosedynoffer. Det skulle underlätta 
för föräldrarna om vårdbidrag kunde 
erhållas. Jag är förvissad om att många 
föräldrar då skulle ha sina barn hem
ma under åtminstone en stor del av ti
den. Härigenom skulle man då kunna 
ge plats på sjukhus för allt fler väntan
de. Jag tror också att både barn och 
föräldrar skulle känna sig bättre till 
freds, om kontakten dem emellan kun
de bli mera intim än den blir när bar
net vistas den mesta tiden på sjukhus. 
Därtill kommer också att statens kost
nader för vårdnaden skulle bli väsent
ligt lägre.

I det förslag som socialpolitiska kom
mittén överlämnat om vårdbidrag för 
svårt handikappade barn som vårdas i 
sina hem lär — enligt vad man sett 
bl. a. i pressen — ersättningen från 
staten beräknas uppgå till cirka 2 000 
kronor per år. Detta är ju en liten del 
av kostnaderna för staten i jämförelse 
med kostnaderna på de offentliga sjuk
husen. Jag skulle helt enkelt vilja väd
ja till herr statsrådet att överväga, om 
det inte vore lämpligt och möjligt att 
i någon män höja detta belopp.

Vidare skulle jag vilja vädja till herr 
socialministern att om möjligt påskyn
da ärendets behandling. I verkligheten 
är det så, att många hem skulle i dessa 
vårdbidrag se inte bara en synbar er
känsla från det allmänna för ett upp
offrande arbete utan också -— och det
ta är huvudsaken — en hjälp för hem
met. Det gäller i alldeles särskild grad 
modern som dag efter dag varit bun
den vid hemmet. Hon skulle få möjlig
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het att någon gång skaffa ersättare och 
på så sätt ibland få en välbehövlig av
koppling. Jag har sålunda den uppfatt
ningen, att det är en socialpolitisk frå
ga av betydande storleksordning.

Herr talman! Jag ber än en gång att 
få tacka herr statsrådet för ett positivt 
intresse i denna betydelsefulla fråga.

Härmed var överläggningen slutad.

§ 8
Svar på interpellation ang. förlust av

rätt till tilläggspension i vissa fall
Ordet lämnades på begäran till

Chefen för socialdepartementet, herr 
statsrådet ASPLING, som yttrade:

Herr talman! Herr Nordgren har mot 
bakgrunden av att försummad inbetal
ning av egenavgift till ATP kan med
föra förlust av pensionsrätt frågat, om 
jag har för avsikt att vidta några åtgär
der för att rätta till detta förhållande.

För pensionsgrundande inkomst, som 
härrör från annat förvärvsarbete än 
anställning, skall den försäkrade själv 
erlägga avgift till försäkringen för till- 
läggspension. Om avgiften inte betalas 
inom viss tid — som enligt vad jag 
strax kommer till är väl tilltagen — 
medför den ifrågavarande inkomsten i 
allmänhet inte pensionsrätt. Den ute
blivna avgiftsbetalningen får i stort sett 
samma verkningar som om den försäk
rade hade anmält undantagande från 
tilläggspensioneringen.

Beräkningen av pensionsgrundande 
inkomst sker i anslutning till taxering
en, och uppbörden av tilläggspensions- 
avgifterna är sammankopplad med 
skatteuppbörden. Taxeringen för in
komster, som åtnjutits under ett visst 
år, äger som bekant rum under det på
följande året. Så snart taxeringen skett 
fastställes den pensionsgrundande in
komsten för samma år, som taxeringen 
avser, och tilläggspensionsavgiften räk
nas ut.

Svar på interpellation ang.
Avgiften debiteras på den slutskatte- 

sedel som skickas ut i slutet på det år 
då taxeringen ägt rum. Alla poster på 
denna skattsedel — skatter och avgif
ter av olika slag — sammanräknas. Från 
summan avdrages den preliminära skatt 
som erlagts för det år då inkomsten 
förvärvats. Den eventuella återstoden 
blir kvarskatt, som skall betalas under 
året efter taxeringsåret.

Tilläggspensionsavgiften är alltså i 
uppbördshänseende att anse som skatt. 
Detta betyder emellertid inte, att hela 
summan av skatter och avgifter, som 
förts upp på slutskattesedeln, måste 
vara betald för att en försäkrad med 
egenavgift till ATP skall anses ha er
lagt denna avgift. Reglerna har utfor
mats med tanke på att undvika men
liga konsekvenser för den försäkrades 
pensionsskydd. Varje krona, som erläg
ges i preliminär skatt eller kvarskatt, 
avräknas först på tilläggspensionsavgif
ten. Så snart man har betalat in så 
mycket i preliminär skatt eller kvar
skatt, som svarar mot tilläggspensions
avgiften, är denna avgift betald — även 
om den försäkrade resterar för alla öv
riga på slutskattesedeln debiterade av
gifter och skatter.

Normalt bör väl för ett inkomstår åt
minstone så mycket ha betalats i pre
liminär skatt, att det täcker tilläggs
pensionsavgiften. Skulle så inte vara 
fallet är, som jag redan nämnt, också 
varje krona i inbetalad kvarskatt en 
avbetalning på tilläggspensionsavgiften 
intill dess denna är täckt. Kvarskatten 
skall erläggas vid två uppbördstermi- 
ner, som infaller i mars och maj året 
efter det år då taxeringen ägt rum. 
Men den, som inte vid dessa tillfällen 
betalat in så mycket att det räcker till 
tilläggspensionsavgiften, har ändå möj
lighet att betala in den resterande av
giften fram till den 1 oktober. Först 
då göres en omdebitering, så att till- 
läggspensionsavgiften bortfaller och in
te medför pensionsrätt.

Den försäkrade har alltså ett år och

förlust av rätt till tilläggspension i vissa fall
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Svar på interpellation ang. förlust av rätt till tilläggspension i vissa fall
nio månader efter utgången av inkomst
året till sitt förfogande för att betala 
tilläggspensionsavgiften på detta års 
inkomster. Ytterligare är det som 
nämnts så förmånligt ordnat, att till- 
läggspensionsavgiften vid inbetalningen 
har företräde framför alla andra av
gifter och skatter. .lag kan inte förstå 
annat än att stor hänsyn har tagits till 
de försäkrades intressen genom dessa 
regler.

Dessutom finns några bestämmelser 
som ställer sig ännu gynnsammare för 
de försäkrade i vissa fall. För det år 
då en försäkrad fyller 65 år och för 
de två åren närmast före ett år, då för
tidspension, familjepension eller för
tida ålderspension skall börja utgå, be
räknas pensionspoäng även om avgif
ten skulle vara helt eller delvis obetald. 
Avgiften dragés sedan av på den ut
fallande pensionen, men befrielse kan 
medges vid ömmande omständigheter.

Det står nog klart för alla, att pen- 
sionsrätten inom ATP inte kan göras 
oberoende av att avgiftsskyldigheten 
fullgöres i de fall, då denna skyldighet 
vilar på den försäkrade själv. Inte skul
le det kunna komma i fråga, att en 
försäkrad först kunde uppge för stora 
inkomster med åtföljande pensionsrätt 
men sedan kunde underlåta att betala 
avgiften utan att detta inverkade på 
pensionsrätten.

Det borde ligga i den försäkrades 
eget intresse att ,se om sitt pensions
skydd genom att betala tilläggspen
sionsavgiften i tid — lika väl som 
man brukar vara noga med att se till 
att försäkringsskyddet i andra avseen
den inte äventyras genom försummelse 
av premiebetalningen. Första gången 
tidsfristen för betalning av tilläggspen
sionsavgift gick ut var den 30 septem
ber 1962. I samband härmed erinrades 
de försäkrade vid två tillfällen i radio 
om att avgiften skulle vara erlagd se
nast sistnämnda datum och att försum
melse kunde medföra förlust av pen
sionsrätt. Även i tidningspressen före

kom påminnelser av liknande slag. Av
sikten är att i fortsättningen också till
ställa dem som resterar med avgifts- 
betalning personliga underrättelser.

Med detta, herr talman, anser jag mig 
ha besvarat herr Nordgrens interpella
tion.

Vidare anförde:

Herr NORDGREN (h):
Herr talman! Jag vill rikta ett tack 

till statsrådet och chefen för socialde
partementet för svaret på min interpella
tion.

Låt mig genast slå fast att jag är helt 
överens med socialministern om att be
stämmelserna angående tidsfristen för 
inbetalning av ATP-premierna är myc
ket förmånliga. Tidsfristen för betal
ning av tilläggspensionsavgiften avse
ende år 1960 utgick den 30 september 
1962. Motiven för en så ordentligt till
tagen tidsfrist är visserligen av prak
tisk natur och ligger på inkasserings- 
planet, men faktum kvarstår ändå: ingen 
bör kunna skylla på brådska när det 
gäller försummad premieinbetalning.

Jag vill emellertid trots detta beröra 
ett par sidor av det fall som föranledde 
min interpellation och som kanske inte 
fått den plats i interpellationssvaret som 
jag hade hoppats.

Det gäller för det första det faktum, 
att den person om vilken det här är 
fråga insjuknade mycket svårt under 
1962 med påföljd att han blev fullstän
dig invalid. Det säger sig självt att en 
sådan förändring av ens levnadsförhål
landen måste inverka på den personliga 
ekonomien, i synnerhet för en mindre 
företagare. Det må väl anses förklar
ligt och kanske till och med ursäktligt, 
att man i en sådan situation inte i första 
hand tänker på obetalade kvarskatter 
och försäkringsavgifter. Man har med 
all säkerhet andra bekymmer som av
trubbar ens uppmärksamhet, och upp
maningar om premieinbetalning genom 
radio och press kanske inte går fram.
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Svar på interpellation ang. förlust av rätt till tilläggspension i vissa fall
Myndigheterna har också förstått att 

upplysningen om följderna av bristande 
inbetalning av avgifterna till ATP varit 
otillräcklig. Det framgår av att härads- 
skrivarna i fortsättningen i ett särskilt 
meddelande skall underrätta försäk
ringstagarna om att det finns rest på 
inbetalningen och om följderna av ute
bliven inbetalning. När man nu upp
täckt att upplysningen till allmänheten 
varit bristfällig på det området vore 
det enligt min mening självklart att 
man bedömde de tidigare inträffade fal
len med utgångspunkt däri. Det kan den 
enskilde ha rätt att fordra av myndig
heterna. Ingen lär väl kunna förneka 
att det nya försäkringssystemet för all
mänheten inneburit vissa svårigheter 
när det gäller tolkningen och bedöm
ningen av paragraferna. Upptäcks bris
ter i informationen — vilket, som jag 
påpekat, här har skett — skall inte den 
enskilde behöva sitta emellan.

För det andra vill jag gärna påtala 
den omständigheten att personen i frå
ga hade betalat in hela avgiften med 
undantag för två kronor. Inte ens herr 
statsrådet vill väl tro att vederbörande, 
om han förstått vad dessa två kronor 
betydde, skulle ha »glömt» att betala 
in dem. Ingen människa underlåter att 
betala in två kronor, om en årlig pen
sion på cirka 7 000 kronor blir bero
ende därav. Det är ingen tvekan om 
att det här rör sig om bristande kun
skap och information. Paragraferna sä
ger visserligen otvetydigt ifrån att ve
derbörande därmed går miste om sin 
rätt till tilläggspension, men jag kan 
inte hjälpa att jag tycker att paragra
ferna i detta fall har blivit huvudsaken 
och människan bisaken. Även om para
graferna ger vad man kallar rättvisa, 
så kvarstår att denna rättvisa är stel
bent. Det måste finnas någonting som 
fyller ut tomrummet mellan paragra
ferna, det tomrum där människor ibland, 
såsom i det fall jag aktualiserat, ham
nar. De som hamnar där är kanske inte 
så många men de finns ändå, och detta

tycker jag borde vara skäl nog för att 
man företar en skälighetsprövning som 
inte grundar sig på lagens paragrafer 
men väl på förståelse och generositet.

Herr talman! Jag ber ännu en gång 
att få tacka för svaret.

Chefen för socialdepartementet, herr 
statsrådet ASPLING:

Herr talman! Herr Nordgren konsta
terade själv i sitt anförande här, att de 
bestämmelser som föreligger är så ut
formade, att de i hög grad ger garan
tier för att vederbörande skall få både 
eu tillräckligt tillmätt tidsfrist och möj
lighet att klara sina inbetalningar. Jag 
noterar detta, eftersom det väsentliga 
i denna diskussion naturligtvis är att 
bestämmelserna har utformats så att de 
innesluter garantier för den enskilde att 
icke slumpmässigt falla utanför systemet.

Herr Nordgren åberopade i sin inter
pellation ett speciellt fall, som rörde 
sig om en person som hade gått för- 
lustig rätten till tilläggspension, därför 
att det fattades två kronor i pensions
avgiften som upptagits på den slutliga 
skattsedeln men inte hade blivit betald. 
Såvitt jag erfarit har riksförsäkrings
verket inte någon kännedom om ett så
dant fall.

Låt mig göra det tillägget, att det na
turligtvis kan inträffa alldeles speciella 
förhållanden för enskilda människor — 
det var den saken herr Nordgren tog 
upp allra sist •— men jag föreställer mig 
att var och en som är med i systemet 
också är medveten om de risker som 
kan föreligga. Då det klart framgick av 
mitt svar, att just avgifterna här har 
prioritet, måste jag nog säga att garan
tierna även i sådana fall är mycket 
hyggligt och generöst utformade.

Jag skall, herr talman, icke alls ta upp 
någon diskussion med herr Nordgren 
om ATP i stort, men jag kan inte under
låta att fråga om herr Nordgren tror att 
man inom det system, som herr Nord
gren och hans meningsfränder så ivrigt 
ville införa här i landet för ett par år



22 Nr 23 Torsdagen den 16 maj 1963

sedan, skulle ha kunnat medge att icke 
inbetalda avgifter skulle ge rätt till 
pension.

Herr NORDGREN (h):
Herr talman! Den uppgift som stats

rådet lämnar, att riksförsäkringsverket 
icke känner till fallet, gör mig litet för
vånad, alldenstund byrådirektör Fell- 
ström själv har sagt, att fallet med en 
företagare i Gävleborgs län är mycket 
skakande men tyvärr inte det enda när 
några få kronor spelat en ödesdiger roll. 
Det finns flera änkor efter företagare 
ute i landet som gått helt miste om till- 
läggspensionen på grund av att deras 
män betalt in ett par kronor för litet 
i avgift.

Det är alltså en direkt uppgift från 
riksförsäkringsverket, som jag inte har 
någon anledning att betvivla. Den finns 
för övrigt återgiven i Aftonbladet tisda
gen den 2 april 1963.

Herr talman! Jag kan inte underlåta 
att ställa frågan, om man inte i det här 
aktuella fallet och kanske några andra, 
som byrådirektören påtalar, skulle kun
na tänka sig att, i syfte att försöka nå 
rättvisa och verkligen hjälpa dessa män
niskor men samtidigt följa paragraferna 
exakt, låta pension utgå i förhållande 
till inbetald avgift. När man har betalt 
in avgiften under de år som gått och 
det endast fattas låt mig säga en, två eller 
tre kronor, förefaller det mig inte nämn
värt rättvist att hela det inbetalda be
loppet skall vara förbrukat, i synnerhet 
när det som i det aktuella fallet är fråga 
om sjukdom, till och med invaliditet.

Chefen för socialdepartementet, herr 
statsrådet ASPLING:

Jag vill bara göra ett kort tillägg, 
herr talman.

Det av herr Nordgren åberopade fal
let, som har fått eu viss publicitet, där 
det skulle vara fråga om en så blygsam 
restsumma som två kronor, känner man 
icke till. Jag vill återigen betona det.

Härmed var överläggningen slutad.

Svar på interpellation ang. pensionärer
nas ställning inom sjukförsäkringen
Ordet lämnades på begäran till

Chefen för socialdepartementet, herr 
statsrådet ASPLING, som yttrade:

Herr talman! Herr Jönsson i Inge- 
marsgården har frågat, om jag anser 
åtgärder påkallade i syfte att åstadkom
ma en sådan ändring i 4 kap. 3 § lagen 
om allmän försäkring att pensionärer
nas ställning inom sjukförsäkringen för
bättras.

Enligt det åsyftade lagrummet kan 
sjukpenning eller ersättning för sjukhus
vård utgå till en försäkrad i samman
lagt högst 180 dagar efter det han bör
jat åtnjuta ålderspension. Personer med 
hel förtidspension har också rätten till 
ersättning för sjukhusvård begränsad 
till 180 dagar.

De berörda bestämmelserna bygger 
på ett förslag av 1958 års socialförsäk
ringsko mmitté, som allmänt godtogs vid 
remissbehandlingen. Tidigare gällde i 
motsvarande fall, att man för varje sjuk
dom kunde åtnjuta ersättning för sjuk
husvård i högst 180 dagar och sjukpen
ning i högst 90 dagar. Ett motiv för de 
nya reglerna har varit att man slipper 
ta ställning till om ett insjuknande är 
föranlett av en sjukdom, för vilken sjuk- 
lijälp tidigare utgått, eller om en medi
cinskt fristående sjukdom föreligger. 
Bedömningen av medicinska sambands- 
frågor bereder särskilda svårigheter i 
fråga om åldringar. På grund av den 
äldre lagens allmänna regler om sjuk- 
hjälpstid kunde en pensionär ha för
brukat all rätt till sjukpenning eller 
sjukhusvårdsersättning vid en viss sjuk
dom redan innan han fick pension, nå
got som nu inte kan inträffa. De nya 
reglerna för ålderspensionärer skiljer 
sig vidare från de gamla bestämmelser
na däri, att sjukpenning vid en och 
samma sjukdom nu kan utgå i 180 dagar 
mot förut i 90 dagar.

Jag vill understryka, att den omstän
digheten, att en pensionär förbrukat sin

§ 9
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rätt till ersättning för sjukhusvård, inte 
innebär att han går miste om ersättning 
för läkarbehandling i öppen vård. Inte 
heller påverkas rätten till fria eller pris- 
rabatterade läkemedel.

De nya bestämmelserna har inte hun
nit tillämpas mer än några månader, 
och det torde vara svårt att ännu dra 
några mera vittgående slutsatser av hur 
de utfallit. Jag anser det därför vara för 
tidigt att nu överväga en lagändring. 
Därtill kommer, att 1961 års sjukförsäk- 
ringsutrednings arbete med olika pro
blem rörande sjukhusvården och dess 
finansiering kan komma att ställa de 
regler, som tagits upp i interpellationen, 
i ny belysning.

Vidare anförde

Herr JÖNSSON i Ingemarsgården 
(fp):

Herr talman! Jag ber att få tacka so
cialministern för svaret på min inter
pellation.

I svaret sägs bl. a. att de nya bestäm
melserna tillämpats kort tid, och det är 
alldeles riktigt. Jag vill också, för att 
undvika missförstånd, säga att jag inte 
vill undandra mig anvar för delaktighet 
i fjolårets beslut i denna fråga. Men be
stämmelserna har gett anledning till 
undran och oro bland pensionärerna. 
Jag har träffat en del pensionärer som 
sagt att sedan de varit sjuka i 180 dagar 
återstår för dem bara att gå till social
vården för att kunna klara av de extra 
kostnader som uppkommer i samband 
med deras sjukdom. Och, har de tillagt, 
det kan väl inte vara riktigt.

Jag anser att den oro och den undran 
som finns bland pensionärerna kan vara 
berättigad och ger oss anledning att 
ställa frågan om man inte borde överse 
de regler som riksdagen fattade beslut 
om så sent som i fjol.

Jag tolkar socialministerns svar på 
min interpellation som positiv. Social
ministern säger bl. a. att »1961 års sjuk- 
försäkringsutrednings arbete med olika

Svar på interpellation
problem rörande sjukhusvården och 
dess finansiering kan komma att ställa 
de regler, som tagits upp i interpella
tionen, i ny belysning». Då tar jag för 
givet att det inte skall bli någon för
sämring utan att det i stället skall ge
nomföras en förbättring på detta om
råde.

Jag skulle vilja understryka det ange
lägna i att en översyn inte dröjer för 
länge utan att vi om möjligt skall kunna 
få en redovisning i denna fråga vid 
nästa års riksdag.

Med det anförda vill jag än en gång 
tacka för svaret på min interpellation.

Härmed var överläggningen slutad.

§ 10
Svar på interpellation ang. pensionärers 

sjukförsäkringsavgifter

Ordet lämnades på begäran till

Chefen för socialdepartementet, herr 
statsrådet ASPLING, som yttrade:

Herr talman! Herr Carlsson i Hus
kvarna har frågat, om jag vill medverka 
till att pensionärer, som inte fullgjort 
sin skyldighet att anmäla ändrade in
komstförhållanden till allmän försäk
ringskassa och som till följd därav kom
mit att stå kvar i sjukpenningklass, kan 
återfå erlagd sjukförsäkringsavgift. Vi
dare har herr Carlsson frågat om jag 
vill utfärda instruktioner till försäk
ringskassorna om att de i samband med 
pensionsbeviljande skall undersöka om 
pensionärens inkomstförhållanden är 
sådana att han skall vara sjukpenning- 
klassplacerad och betala däremot sva
rande avgift.

Sjukpenningförsäkringen avser att ge 
kompensation för en aktuell inkomst, 
som faller bort på grund av sjukdom. De 
försäkrade är med hänsyn härtill pla
cerade i sjukpenningklasser med olika 
hög sjukpenning beroende på inkoms
tens storlek. För att sjukpenningen skall 
kunna fylla sin uppgift att ge kompen
sation för den aktuella inkomst, som

ang. pensionärers sjukförsäkringsavgifter
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den försäkrade går miste om vid ett 
sjukdomsfall, måste sjukpenningklassen 
bestämmas med hänsyn till den inkomst 
som den försäkrade kan väntas ha un
der den närmaste framtiden, och den 
måste ändras allteftersom förändringar 
i inkomstförhållandena kan väntas in
träda.

Det är uppenbart, att ett system av 
denna natur inte kan fungera utan med
verkan från de försäkrades egen sida. 
Dessa är också ålagda att inom viss tid 
anmäla stadigvarande förändring i sina 
inkomstförhållanden till försäkrings
kassorna. Vidare har arbetsgivarna skyl
dighet att till försäkringskassorna an
mäla, när cn arbetstagare börjar eller 
slutar en anställning.

Försäkringskassorna får inte nöja sig 
med att företa ändringar i sjukpenning- 
klassplacering endast i fall då anmälan 
från den försäkrade eller hans arbets
givare ger anledning därtill. Kassorna 
har av riksförsäkringsverket instruerats 
att årligen göra en genomgång av sjuk- 
penningklassplaceringen för alla för
säkrade. Inträffande omständigheter av 
olika slag, som kommer till försäkrings
kassans kännedom, kan också utgöra 
anledning att ompröva en försäkrads 
klassplacering. En sådan omständighet 
är otvivelaktigt att den försäkrade in
gått i pensionsåldern. I samband med 
den undervisning och utbildning, som 
fortlöpande anordnas för kassornas an
ställda, uppmanas dessa att ägna sär
skild uppmärksamhet åt kontroll av 
klassplaceringen för försäkrade, som 
befinner sig i pensionsåldern.

Avgiften för sjukpenningförsäkringen 
står i relation till sjukpenningklassen. 
Om en försäkrad kommit att vara kvar i 
sjukpenningklass, trots att han inte har 
tillräcklig inkomst, får han alltså betala 
den med sjukpenningklassen förenade 
avgiften.

Både från försäkringens och från de 
försäkrades synpunkt är det givetvis 
angeläget att sjukpenningklassplace- 
ringen så nära som möjligt ankyter till

Svar på interpellation ang. pensionärers sjukförsäkringsavgifter
den aktuella inkomsten. Vad särskilt 
gäller pensionärernas förhållanden har 
kontrollmöjligheterna förbättrats genom 
att försäkringskassorna blivit organ för 
både sjukförsäkringen och pensione
ringen. Alla försäkrade erhåller några 
månader innan de fyller 67 år ett med
delande om rätten till ålderspension. 
Enligt vad jag inhämtat från riksför
säkringsverket kommer detta medde
lande i fortsättningen även att inne
hålla en erinran om skyldigheten att 
anmäla sådan ändring i inkomstförhål
landena, som är av betydelse för sjuk- 
penningklassplaceringen. Jag förutsät
ter, att riksförsäkringsverket uppmanar 
försäkringskassorna att i detta samman
hang kontrollera klassplaceringen för 
dem som går i pension. Det primära an
svaret för att sjukpenningklassen på ett 
riktigt sätt motsvarar inkomsten bör lik
som hittills vila på den försäkrade själv. 
Han är bäst förtrogen med de förhållan
den, som bör inverka på storleken av 
hans sjukpenningskydd.

Med de åtgärder jag nu angivit torde 
förutsättningarna vara goda för att pen
sionärernas sjukpenningklassplacering 
snabbt anpassas efter ändrade inkomst
förhållanden. Jag tror inte, att det skulle 
vara lämpligt att genom en specialregel 
ge vissa försäkrade rätt att återfå sjuk
försäkringsavgift i efterhand, om in
komsten visar sig inte ha motsvarat 
sjukpenningklassplaceringen — en rät
tighet som jag förmodar endast är tänkt 
för de fall, då den försäkrade inte har 
åtnjutit någon sjukpenning under den 
tid avgiften avser.

Vidare anförde

Herr CARLSSON i Huskvarna (fp):
Herr talman! Jag ber att få tacka so

cialministern för det i vissa avseenden 
mycket positiva gensvar som min inter
pellation har väckt hos honom.

Med interpellationen avsåg jag att fäs
ta statsrådets uppmärksamhet på en 
fråga, som jag tror kommer att få allt 
större betydelse under den närmaste
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framtiden med tanke på det snabbt 
växande antalet nyblivna pensionärer. 
Vid inträdet i pensionsåldern förutsätts 
att pensionärerna skall gå igenom en 
hel del pappersexercis. Bland annat 
skall de, som jag påpekat i interpella- 
tionen, meddela försäkringskassorna 
om sina ändrade inkomstförhållanden, 
så att de får betala rätt sjukförsäkrings
avgift.

Det är ju ganska naturligt att pensio
närerna inte kan hålla reda på alla för
ordningar för att därigenom bevaka 
sina rättigheter. Samhället utvecklas 
snabbt, och många äldre hinner inte 
med i svängarna. Jag tror att samhället 
och myndigheterna bör hysa förståelse 
för de svårigheter som de gamla kan ha 
och se till att de får största möjliga hjälp 
med att klara av pappersexercisen.

Såvitt framgår av interpellationssva
ret tycks en större hjälp villighet nu 
finnas hos myndigheterna. Jag noterar 
att riksförsäkringsverket på förfrågan 
av socialministern meddelat alla gamla 
att de samtidigt som de får uppgift om 
ålderspensionen också har skyldighet 
att anmäla ändrade inkomstförhållan
den. Vidare förutsätter socialministern 
att riksförsäkringsverket skall uppmana 
försäkringskassorna att, när de gamla 
går i pension, då också kontrollera de
ras placering i sjukpenningklass.

Det är klart att de åtgärder som so
cialministern här förebådar utgör ett 
steg i rätt riktning. Men när man går så 
långt som socialministern och accepte
rar att samhället har medansvar i att 
folkpensionärerna får betala rätt sjuk
försäkringsavgift, uppställer sig frågan 
om man inte bör ta steget fullt ut och 
låta samhället ta hela ansvaret.

Om folkpensionärerna betalar en för 
hög sjukförsäkringsavgift, har de med 
nuvarande bestämmelser ingen möjlig
het att få tillbaka vad som inbetalats för 
mycket. I min interpellation hänvisade 
jag till ett fall som visar försäkrings- 
domstolens praxis. En pensionär hade 
under fyra år fått betala ungefär 200 
kronor för mycket utan att kunna få 
tillbaka ett enda öre av beloppet. Lag
stiftningen borde enligt min mening 
vara sådan, att det funnes möjligheter 
till återbetalning.

Herr talman! Jag ber ännu en gång 
att få tacka för svaret på min interpella
tion.

Härmed var överläggningen slutad.

Kammarens ledamöter åtskildes här
efter kl. 16.41.

In fidem
Sune K. Johansson



26 Nr 23 Fredagen den 17 maj 1963

Fredagen den 17 maj
Kl. 11.00

§ 1
Vissa frågor rörande fackskolor m. m., 
tillika svar på interpellation ang. pla

neringen av fackskoleorganisationen

Föredrogs statsutskottets utlåtande nr 
95, i anledning av Kungl. Maj :ts propo
sition angående vissa frågor rörande 
fackskolor m. in. jämte i ämnet väckta 
motioner.

Chefen för ecklesiastikdepartemen
tet, herr statsrådet Edenman, hade till
kännagivit, att han hade för avsikt att i 
samband med behandlingen av detta 
ärende besvara herr Heléns interpella
tion angående planeringen av fackskole
organisationen.

Sedan utskottets hemställan föredra
gits yttrade:

Chefen för ecklesiastikdepartementet, 
herr statsrådet EDENMAN:

Herr talman! I en interpellation har 
herr Helén frågat dels om jag är beredd 
att i det fortsatta planeringsarbetet till
se, att skolberedningens och 1962 års 
riksdags intentioner förverkligas beträf
fande en fackskoleutbildning med klart 
egenvärde i förhållande till andra skol
former på samma åldersstadium, och 
dels om jag är beredd att ge garantier för 
att kommunerna får den frihet att själva 
planera den lokalmässiga inplaceringen 
av fackskolorna, som förutsattes i skol
beredningens rekommendation.

Jag utgår från att herr Helén delar 
min uppfattning, att det är genom mål
sättningen för utbildningen och syftet 
med denna samt den på målsättningen 
uppbyggda läroplanen med timplan, äm- 
nesuppsättning, kursplaner in. in., som 
fackskolorna skall få sitt egenvärde. I 
så fall är mitt svar på herr Heléns första 
fråga självfallet ett ja.

Det förefaller emellertid som om in- 
terpellationen —• i likhet med en del 
andra opinionsyttringar på senaste tid 
— förblandar spörsmålet om fackskole- 
utbildningens egenvärde med frågan om 
fackskolornas lokalisering. Det senare 
problemet får bedömas mot bakgrunden 
av en råd praktiska och ekonomiska syn
punkter, exempelvis hur vi i ett skede, 
då skolans anspråk på samhällets till
gångar ökar kraftigare än någonsin ti
digare, skall kunna tillvarata personella 
och andra realekonomiska resurser på 
effektivast möjliga sätt, hur vi med 
hänsyn till både de studerandes och ar
betsmarknadens intressen skall geogra
fiskt fördela de olika utbildningsmöjlig
heterna på stadiet ovanför grundskolan 
på ändamålsenligaste sätt, hur vi i en tid 
med snabba strukturomvandlingar inom 
skilda samhällssektorer skall kunna ska
pa ett utbildningssystem med tillräck
lig anpassningsförmåga till ändrade för
hållanden etc. Jag vill erinra herr Helén 
om att jag redan i fjolårets skolproposi- 
tion (1962:54 s. 563) framhöll, att det 
av samhällsekonomiska och andra skäl 
synes nödvändigt med en viss styrning 
av fackskolornas lokalisering och plane
ringen av deras utbyggnad och att jag i 
det sammanhanget också underströk 
nödvändigheten av en översiktlig sam
ordnad planering för den samlade skol
organisationen, i första hand grundsko
lor, yrkesskolor, fackskolor och gymna
sier. Dessa uttalanden föranledde ingen 
erinran från riksdagens sida.

Mot bakgrunden härav föreställer jag 
mig att herr Helén inte vill ifrågasätta 
riktigheten av att det från statens sida 
anges riktlinjer för planeringen av fack
skolornas lokalisering och fackskoleor- 
ganisationens utbyggnad, som sedan •— 
så långt det är möjligt med hänsyn till 
varierande faktiska förhållanden — får



Fredagen den 17 maj 1963 Nr 23 27

beaktas i den lokala planeringen och ut
vecklingen av utbildningsmöjligheterna. 
I anslutning härtill får jag erinra om att 
jag i fjolårets proposition (s. 345) inte 
utan vidare gav försteg åt skolbered- 
ningens önskemål om en smidig över
gång från den äldre organisationen med 
praktisk realskola och flickskola till den 
nya fackskoleorganisationen med till
varatagande av befintliga tillgångar i 
form av lokaler och lärare samt en vär
defull pedagogisk erfarenhet och tradi
tion. Jag menade för min del, att dessa 
önskemål i allt väsentligt torde kunna 
tillgodoses inom ramen för den av skol
överstyrelsen i dess remissyttrande häv
dade — och enligt min uppfattning rik
tiga — principen att fackskoleorganisa
tionen redan från början borde utbyg
gas enligt allmänna planeringsprinciper 
utan särskilt hänsynstagande till befint
ligheten av berörda äldre skolformer.

Frågan om mera definitiva riktlin
jer för planeringen på det gymnasiala 
skolstadiet kommer att prövas i samband 
med ställningstagandet till gymnasieut- 
redningens och fackskoleutredningens 
kommande förslag. Jag skulle emeller
tid redan nu våga göra det antagandet, 
att statsmakternas blivande ståndpunkt 
härutinnan inte kan förutsättas komma 
i nämnvärd motsättning till de praktiska 
lokalmässiga och kommunalekonomiska 
intressen, som kommunerna med nöd
vändighet kommer att behöva iaktta.

Jag vill slutligen i anledning av herr 
Heléns andra fråga ytterligare framhål
la följande. De kommuner, som avses 
skola försöksvis starta fackskola nästa 
budgetår, har uttagits på grundval av 
vissa principer, varom skolöverstyrel
sen, yrkesöverstyrelsen och dessa verks 
gemensamma planeringsgrupp samt 
fackskoleutredningen varit fullt ense. 
Variationen i den lokalmässiga inplace
ringen av fackskolorna i dessa kommu
ner blir emellertid inom ramen för an
givna principer väl så rik. Såvitt jag kan 
bedöma har de kommunala myndighe-

Vissa frågor rörande fackskolor m. m.,
ringen av fackskoleorganisationen

tillika svar på interpellation ang. plane

terna vid konfrontationen med nyss
nämnda principer fått ett betydande ut
rymme för den lokala bedömningen.

Härmed, herr talman, anser jag mig 
ha besvarat interpellationen.

Herr HELÉN (fp):
Herr talman! Samtidigt som jag tac

kar ecklesiastikministern för svaret vill 
jag konstatera att han genom att dröja 
två månader, till riksdagens slutspurt, 
med att besvara denna interpellation i 
någon mån har ställt sitt eget svar i 
skuggan av statsutskottets utlåtande nr 
95, som nu samtidigt behandlas. Inter
pellationen framställdes ju samma dag 
som fem ledamöter av fackskoleutred
ningen med ett klart protestuttalande 
lämnade sitt utredningsuppdrag. En 
ganska bred opinion inom skolvärlden 
hade säkerligen varit intresserad av att 
inom kort tid därefter få höra statsrå
dets mening.

Nu är alltså situationen den att ett 
enhälligt statsutskottsutlåtande förelig- 
ber, som i viss mån kan vara ägnat att 
lugna den oro som uppkom och vilket 
åtminstone för de båda närmaste bud
getåren anger principerna för facksko
lornas förverkligande inom ramen för 
en försöksverksamhet. Statsutskottet 
godtar — som kammarens ledamöter sett 
— Kungl. Maj :ts förslag för budgetåret 
1963/64 men konstaterar att redan un
der det därefter följande budgetåret bör 
planeringen av fackskolorna ha avsatt 
andra resultat. Utskottet anser det önsk
värt att den försöksverksamhet som bör
jar 1964 omfattar ett mera differentie
rat urval av orter. Det måste betyda att 
även andra orter än de där gymnasium 
finns får sin chans, eftersom ju de nu 
föreslagna nio orterna samtliga är gym- 
nasieorter. Man konstaterar vidare att 
även annan anknytning till existerande 
skolformer bör kunna komma i fråga än 
den som de nio försöksskolorna 1963 
har. Det måste i sin tur betyda att så
dana skolformer som grundskolans hög-
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stadium, yrkesskolor och fackgymnasier 
är med allmänna gymnasier likvärdiga 
alternativ för samordning med facksko
lorna. Utskottet framhåller emellertid 
även att fristående fackskolor bör kun
na komma i fråga under förutsättning att 
vederbörande kommuner så finner än
damålsenligt och lämpligt med hänsyn 
till bl. a. lokal- och lärarresurser. Efter
som vi vet att en rad av de största stä
derna har ordnat sin planering så att de 
önskar få upprätta både fristående 
blandfackskolor och fristående separata 
linjer av fackskola så är det uppenbart 
att statsutskottet här har mött de lokala 
önskemålen.

Herr talman! Interpellationen berör 
emellertid en viktig principfråga, nämli
gen samarbetet mellan Kungl. Maj :t och 
de lokala skolstyrelserna. Den berör 
också själva grundförutsättningen för en 
ny skolforms framväxande: det förtro
ende den kan komma att få hos måls
män och elever. Jag är därför glad att 
ecklesiastikministern svarar tveklöst ja 
på frågan om han är beredd att kämpa 
för fackskolornas egenvärde. Det dystra 
är emellertid att han i interpellations
svaret visar en betydligt snävare syn på 
vad begreppet »egenvärde» är uttryck 
för än vad han gjorde som ordförande 
i 1957 års skolberedning. Statsrådet sä
ger nu att han för att kunna ge detta 
ja förutsätter att jag delar hans uppfatt
ning att en skolforms egenvärde be
stäms av målsättningen för utbildningen 
och syftet med denna samt den på 
målsättningen uppbyggda läroplanen 
med timplan, ämnesuppsättning, kurs
planer m. in. Däri ligger underförstått 
att han avser endast dessa begrepp. I 
själva verket är det så, vilket vi var 
helt ense om under det fleråriga ar
betet i 1957 års skolberedning, att ett 
sådant egenvärde hos en ny skolform 
ingalunda uppstår som en automatisk 
produkt av ett aldrig så väl formulerat 
mål, utan detta egenvärde är en produkt 
av det uppsatta målet och sättet att för-
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verkliga detta. Det beror bl. a. på vilken 
lärarkader man kan förfoga över, vilka 
institutionella resurser man har, själva 
den lokalmässiga inplaceringen av skol
formen och vilka erfarenheter detta i 
sin tur leder till som uttryck för elever
nas och föräldrarnas intresse för skol
formen. Är det så att man generellt för
lägger en nystartad skolform såsom ett 
annex till en annan skolform, lär det 
inte med den bästa vilja bli möjligt att 
övertyga föräldrar och elever om att 
denna skolform i sig är ett likvärdigt 
alternativ till en redan bestående skola.

Jag vill därför blankt tillbakavisa den 
förebråelse som ecklesiastikministern 
riktar till mig, när han gör gällande att 
jag skulle ha sammanblandat olika be
grepp, nämligen målsättningen och den 
lokala inplaceringen.

Som jag redan nu har visat och som 
ecklesiastikministern själv i allt var be
nägen att godta såsom ordförande i skol- 
beredningen, finns här ett samband som 
man inte med några som helst konst
grepp kan försöka slingra sig ur. Det är 
ju också mot den bakgrunden statsrådet 
ger ett utomordentligt torftigt svar på 
den andra frågan. Han konstaterar bara 
att man inom de planerande organen va
rit ense om de principer, som gällt för 
urvalet av de åtta skolor man har före
slagit Kungl. Maj :t att starta 1963 —- och 
som väl gäller även den nionde skola 
som Kungl. Maj :t valt ut på egen hand. 
Statsrådet säger att variationen inom 
ramen för angivna principer blir väl så 
rik. I förhållande till vad? Det får man 
inte veta. Jag kan inte avgöra om det 
är någon mening som bortfallit ur sva
ret eller om det är ett språkligt miss
foster, men jag hoppas att ecklesiastik
ministern vill förklara, i förhållande till 
vad han fått fram en rikare variation.

Till mig riktar ecklesiastikministern 
frågan, om jag inte är beredd att godta 
att statsmakterna anger riktlinjer för 
kommunernas handlingssätt beträffan
de de nya skolformernas planering i en
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ort och för valet mellan orter. Mitt svar 
är att jag accepterar, att en planering 
är nödvändig på det statliga planet och 
att riktlinjer ges kommunerna, under 
förutsättning att dessa riktlinjer inte 
uppfattas som bindande av de lokala 
instanserna, utan att dessa har rätt att 
själva driva sin uppfattning om var de 
vill ha en skola förlagd respektive käm
pa om rätten att få en fackskola till sin 
egen ort.

Beträffande de riktlinjer som hittills 
har givits vill jag erinra om en sak som 
ecklesiastikministern inte med ett ord 
omnämner i interpellationssvaret, näm
ligen en uppmärksammad skrivelse från 
gymnasieutredningen, som ecklesiastik
ministern själv har givit tyngd åt ge
nom att vidarebefordra den till skolmyn
digheterna. Den skrivelsen är ett sådant 
uttryck för statliga riktlinjer som på 
många håll har uppfattats som bindande 
för kommunerna. Det finns klara exem
pel på att medelstora städer lagt om he
la sin fackskoleplanering, därför att de 
trott sig tvingade att göra det — ställda 
inför risken att annars över huvud ta
get inte få någon fackskola. Men jag 
konstaterar att de personer, som före
träder ämbetsmannavärlden, vid sina 
besök på olika orter under senare tid 
— efter det interpellationen väckts — 
har framträtt med betydligt mindre 
krav på att riktlinjerna skall vara bin
dande.

Jag slår fast att de nya fackskolorna 
inte får uppfattas som ett annex till 
gymnasiet. Det är fråga om att skapa 
en skolform med egenvärde för var och 
en av de linjer som skall komma i frå
ga med syfte att dra till sig välbegåvad 
och yrkesinriktad ungdom redan vid 
denna ungdoms val av ämnesgrupper 
på grundskolans högstadium och för 
att för den utgöra ett mål att arbeta 
mot med möjlighet till en god bärgning 
vid tidig ålder. Däri ligger den faktiska 
förutsättningen för en sådan avlänk
ning från det traditionella gymnasiet,
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som skolberedningen och 1962 års riks
dag varit ense om att det är angelä
get att söka åstadkomma.

Men eftersom jag här inledningsvis 
påpekat att min interpellation väcktes 
i samband med den schism som upp
stått mellan fackskoleutredningens då
varande ledning och gymnasieutred
ningen, vill jag nu till statsrådet Eden- 
man rikta frågan, om han anser att det 
hittillsvarande förberedelsearbetet i frå
ga om fackskolorna och deras relatio
ner till andra skolformer och därmed 
även deras samordning med gymnasie
organisationen skett på ett tillfredsstäl
lande sätt. Jag tror det är synnerligen 
nödvändigt att statsrådet här tar till 
orda och ger sin personliga syn på hur 
samordningsarbetet borde ha skett och 
hur samarbetet mellan kommittéer in
om ecklesiastikdepartementets domä
ner skall äga rum i fortsättningen. Om 
statsrådet är till freds med det sätt på 
vilket gymnasieutredningen och fack- 
skoleutredningen samarbetat, bedömer 
jag det som ett ytterligt allvarligt ut
tryck för en vilja att från departemen
tets sida styra utredningarna, vilket 
skulle innebära ett brott mot hittills
varande utredningstraditioner i Sve
rige. Jag hoppas därför att statsrådet 
har möjlighet att här förklara hur den 
situation uppkommit som lett till den
na brist i uppläggningen av arbetet.

Herr ARVIDSON (s):
Herr talman! Det var inte min me

ning att blanda mig i kontroversen 
mellan ecklesiastikministern och herr 
Helén. Herr Helén har riktat en spe
ciell fråga till statsrådet Edenman, och 
den kommer väl att besvaras. Jag vill 
emellertid gärna med några reflexio
ner anknyta till den oro som herr He
lén anser sig böra hysa med hänsyn 
till fackskolornas framtid. Själv hyser 
jag oro på denna punkt men av en an
nan anledning.

Man har beräknat att 20 procent av
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en årskull så småningom skall frekven
tera fackskolorna, när de är utbyggda, 
och det finns väl ingenting som talar 
för att den beräkningen skulle vara fel
aktig. Frågan är emellertid: Vilka 20 
procent kommer det att vara? Herr 
Helén önskade sig ett klientel vid fack- 
skolorna bestående av välbegåvad och 
yrkesinriktad ungdom. Men frågan är: 
Kommer fackskolorna att få ett sådant 
klientel? Det föreligger, såvitt jag för
står av interpellationssvaret och av 
själva interpellationen, enighet om att 
fackskolorna bör få en sådan utform
ning att de i förhållande till gymnasiet 
får sitt eget värde, sin särart, ett eget 
utbildningsprogram. De får inte bli ett 
annex till gymnasiet.

Men ändå kommer, när en pojke el
ler flicka som har gått ut grundskolan 
och står inför valet mellan gymnasium 
och fackskola, gymnasiet automatiskt 
att te sig som den bättre utbildnings- 
vägen. Gymnasiet leder till en högre 
kompetens. En treårig utbildning ger 
mer än en tvåårig utbildning. Ett tek
niskt gymnasium kommer att leda till 
en högre kompetens än en teknisk fack
skola på samma sätt som gymnasie- 
ingenjörsexamen i dag är mera värd 
än en institutsingenjörsexamen. Kan 
man verkligen komma ifrån detta? Blir 
det inte så att vederbörande elev av
står från att låta det avgörande bli vil
ken utbildning han egentligen har in
tresse av och vilken sysselsättning som 
skulle vara den lämpligaste under de 
närmaste åren och i stället resonerar 
på följande sätt: Jag vill ha den bästa 
utbildningen, jag vill alltså välja gym
nasiet, men bär jag så goda förutsätt
ningar för studier att jag anser mig 
kunna klara gymansiestudierna? Om 
eleven anser sig kunna det, så väljer 
han den längre och svårare vägen, men 
om han inte anser sig ha förutsättning
ar härför så väljer han den kortare vä
gen, fackskolan. Det betyder att man 
väljer fackskolan, därför att man an-
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ser sig inte ha förutsättningar för gym
nasiestudier. Det blir med andra ord 
ett negativt urval till fackskolorna i 
jämförelse med gymnasierna. Det är 
detta som vållat min oro, och jag skall 
gärna samarbeta med herr Helén för att 
få till stånd en bättre tingens ordning. 
Men jag ser ingen annan utväg än att 
man gör gymnasiet tvåårigt, d. v. s. gör 
studietiden vid gymnasiet och facksko
lan lika lång.

Det betyder i sin tur att gymnasiet 
inte kan leda fram till universitetens 
och fackhögskolornas portar. Men då 
får man göra som redan 1946 års skol- 
kommission föreslog: man får lägga in 
ett collegeår däremellan. Från tvåårigt 
gymnasium går man då över till ett
årigt college och därifrån till universi
tet och fackhögskolor. Men förutsätt
ningen för att fackskolor och gymna
sier blir likvärdiga är att detta college 
blir tillgängligt också för fackskolorna. 
Det betyder att detta college bör vara 
individualiserat inte bara i fråga om 
ämnesuppsättning utan också i fråga 
om den tid som står till förfogande. 
Endast en sådan konstruktion skulle 
kunna rädda fackskolorna från att få 
negativt urval.

Frågan har emellertid en mycket vi
dare aspekt. Det finns nämligen en tred
je skolform på stadiet ovanför grund
skolan, och det är yrkesskolorna. Det 
är angeläget att ge yrkesskolorna en så
dan status att de blir jämbördiga med 
de övriga skolformerna på detta sta
dium. Lyckas man inte med detta kom
mer man heller inte att lyckas med 
differentieringen på grundskolans hög
stadium, där vi för närvarande har illa
varslande tendenser.

Det förehåller sig nu så att när en 
elev går över från sjätte till sjunde 
klassen, alltså går över till högstadiet, 
och ställs inför valet mellan teoretisk 
och praktisk studieväg har han inte 
möjlighet, såsom önskvärt vore, att väl
ja den väg som just då passar honom
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bäst. Väljer han nämligen den prak
tiska vägen — den kan vara lämplig 
även för teoretiska begåvningar, spe
ciellt under pubertetsåren — avskäres 
han från möjligheten till högre teore
tisk utbildning. Därför kommer en rad 
elever, som egentligen borde ha gått 
den praktiska vägen, att välja den teo
retiska enbart därför att denna väg 
öppnar portarna till gymnasier och 
fackhögskolor. Funnes däremot möjlig
het att också över den praktiska vägen 
på grundskolans högstadium och över 
yrkesskolorna komma fram till den 
högsta formen av utbildning, den ve
tenskapliga, skulle detta problem kom
ma i ett helt annat läge. Man skulle då 
fritt kunna välja vad som passar ens 
egen utveckling under pubertetsåren. 
Collegevägen skulle sålunda stå öppen 
även för elever från yrkesskolor, och 
yrkesskolorna skulle inordnas i ett en
hetligt överstadium ovanför grundsko
lan. Det finns vissa uttryck i interpel
lationssvaret som vittnar om att stats
rådet Edenman är medveten om ange
lägenheten av att söka göra detta över
stadium så enhetligt som möjligt.

Mitt program för att rädda facksko
lorna ur den situation som också herr 
Helén är rädd för är alltså, att man 
ovanför grundskolan skapar ett gemen
samt tvåårigt överstadium, som så små
ningom skall bli obligatoriskt. I detta 
överstadium skall yrkesskolor, facksko
lor och gymnasier inta en jämbördig 
ställning med möjlighet för samtliga 
elever att med mer eller mindre stor 
möda genom college få möjlighet att 
komma in på universitet och fackhög
skolor.

Chefen för ecklesiastikdepartementet, 
herr statsrådet EDENMAN:

Herr talman! Det var mycket intres
sant att höra herr Arvidson sedan herr 
Helén anklagat mig — låt vara i milda 
ordalag — för att i dag inte ha samma 
uppfattning som jag hade i skolbered-
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ningen. Även herr Arvidson var med
lem av skolheredningen, och kamma
rens ärade ledamöter har alltså nu på 
en halvtimme kunnat konstatera att tre 
ledamöter av skolheredningen har olika 
uppfattningar beträffande fackskolan. 
Detta är nu inte så märkvärdigt, efter
som skolberedningens stora förslag till 
skolreform som alla vet var en uppgö
relse endast om grundskolan.

Som ett led i skolreformen ingick ock
så tvååriga frivilliga påbyggnader som 
vi kallade fackskolor. Men det är att 
observera — jag är övertygad om att 
herr Helén om en stund kommer att 
bekräfta detta — att beträffande fack- 
skoleförslaget arbetade skolberedning- 
en som varje annan vanlig kommitté. 
Förslaget var alldeles nytt. Vi var med
vetna om att våra läroplaner var pro
visoriska. Vi hade över huvud taget 
ingalunda den fasta mark under fot
terna när det gällde konstruktionen av 
fackskolorna som vi ansåg oss ha be
träffande grundskolan efter många års 
försöksverksamhet med enhetsskolan 
och därmed även med grundskolan.

Jag vill också erinra herr Helén om 
att efter remissyttrandena om facksko
leorganisationen och skolberedningens 
förslag härom redovisade jag för fjol
årets riksdag alla de betänkligheter som 
framförts. På väsentliga punkter tog jag 
i skolpropositionen en något annan 
ståndpunkt än jag hade gjort i skolbe- 
redningen. Detta blev också av riksda
gen enhälligt accepterat. Vi har alltså 
när det gäller fackskolorna, herr He
lén, i dag en något annan grund att stå 
på än skolberedningens betänkande. 
Det är riksdagsbeslutet av år 1962 som 
måste vara utgångspunkten.

Jag vill därför trots allt citera några 
meningar i skolberedningens betänkan
de — herr Helén har ju också i sin 
interpellation berört detta betänkande. 
På ett ställe framhålles att det är myc
ket vanskligt att utöver tidigare utta
landen rekommendera någon speciell



32 Nr 23 Fredagen den 17 maj 1963

Vissa frågor rörande fackskolor m. m., tillika svar på interpellation ang. plane
ringen av fackskoleorganisationen

organisationsform såsom det generellt 
båsta alternativet. En avvägning mellan 
ekonomiska och pedagogiska synpunk
ter blir nödvändig liksom att hänsyn tas 
till vad som på en ort skolmässigt på 
det hela taget är fördelaktigt.

Redan då var vi medvetna om att det 
skulle aktualiseras en råd praktiska 
synpunkter. Jag vill emellertid, herr 
Helén, genast säga ifrån att några sär
skilda principer eller någon speciell 
ideologi inte varit vägledande för mig 
när det gäller fackskolornas lokalise
ring. Detta är en rent praktisk, sam
hällsekonomisk fråga. Skolorna bör gi
vetvis placeras där de gör den bästa 
nyttan, där nödvändiga resurser kan 
mobiliseras och där över huvud taget 
framgången för den nya skolformen är 
garanterad.

Herr Helén tyckte att det var litet 
magert när jag på slutet av mitt inter
pellationssvar framhåller att variatio
nen vid den lokalmässiga inplaceringen 
av fackskolor i de kommuner som nu 
startar sådana skolor i höst skulle bli 
väl så stor. Efter denna anmärkning, 
herr talman, finner jag mig nödsakad 
att till kammarens protokoll läsa in en 
redovisning för hur bilden kommer att 
te sig nästa år.

Jag vidhåller, herr Helén, att det 
verkligen blir en rikhaltig sortering, 
trots de statliga direktiven. Det visar 
sig — vilket varje medlem av kamma
ren säkerligen inser — att man ute i 
kommunerna tar statliga riktlinjer och 
anvisningar för vad de är. Det finns 
dess bättre icke här i landet någon by
råkrati som kan tvinga kommuner att 
bygga nya hus eller att företa olika dis
positioner, när man av praktiska och 
kommunalekonomiska skäl finner detta 
olämpligt.

Jag kommer så till min redovisning 
av fackskolorna.

I Fagersta är den allmänna facksko
lan knuten till det allmänna gymnasiet, 
medan den merkantila och tekniska

fackskolan är knuten till yrkesskolan. I 
Köping är den allmänna fackskolan för
lagd till allmänna gymnasiet, medan de 
båda övriga fackskolorna förts till yr
kesskolan. I Nederkalix är den allmän
na fackskolan knuten till allmänna gym
nasiet, under det att de merkantila tek
niska fackskolorna förlägges till kom
munala yrkesskolan. De olika skolenhe
terna är emellertid belägna på relativt 
ringa avstånd från varandra, och den 
tekniska fackskolan får möjlighet till 
vissa laborationer i centrala verkstads
skolan. I Sala knytes den allmänna 
fackskolan och den merkantila facksko
lan till det allmänna gymnasiet, medan 
den tekniska fackskolan blir helt fri
stående — av vilken anledning vet jag 
inte; det finns kanske en gammal prak
tisk realskola på orten.

I Skellefteå kommer samtliga fack
skolor att knytas till den s. k. Kanalsko
lan. Vi får alltså där en s. k. blandfack- 
skola. I Skövde förlägges den allmänna 
fackskolan till flickskolan — det är för
modligen fråga om den flickskola som 
tidigare funnits på orten — medan den 
merkantila och den tekniska facksko
lan föres till handelsgymnasiet respek
tive tekniska gymnasiet. I Västerås går 
den allmänna fackskolan till flicksko
lan, den merkantila fackskolan till han
delsgymnasiet och den tekniska fack
skolan till tekniska gymnasiet.

I Östersund knytes respektive fack
skolor till motsvarande gymnasier; för 
den merkantila fackskolans del sker 
också en anknytning till praktiska real
skolan. I Linköping går den allmänna 
fackskolan till flickskolan som dess
utom rymmer grundskolans högsta
dium. De övriga fackskolorna föres till 
kommunala yrkesskolan.

De statliga direktiv och riktlinjer som 
man på visst håll varit så rädd för ger 
alltså kommunerna möjligheter att 
åstadkomma en rik variation i fråga om 
förläggningen av fackskolorna. Här i 
kammaren sitter, herr talman, flera le-
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dande kommunalmän från orter som 
nästa år kommer att pröva anordningen 
med fackskola, och det skulle vara myc
ket intressant att få höra dem redogöra 
för det fruktansvärda tvång som skol
överstyrelsens planeringsgrupp i detta 
fall har utövat.

Herr Helén frågade mig, om jag är 
nöjd med det sätt varpå samarbetet har 
skett mellan gymnasieutredningen och 
fackskoleutredningen. Jag vill framhålla 
att anledningen till att ordföranden och 
ytterligare fyra ledamöter lämnade 
fackskoleutredningen, alltså det s. k. 
avhoppet, helt enkelt var den att denna 
grupp ville lägga fram ett allmänt pla- 
neringsförslag trots att det av direkti
ven till gymnasieutredningen klart 
framgick att gymnasieutredningen skall 
svara för den allmänna planeringen på 
gymnasiestadiet. Fackskoleutredningen 
har, enligt av mig utfärdade direktiv, 
att utarbeta läroplaner för fackskolor. 
Hur sedan fackskolan, när den har bli
vit färdiguppbyggd och fått ett egen
värde, skall lokalmässigt anknytas till 
andra skolformer, det har varit och är 
gymnasieutredningens uppgift att klar
lägga. På den punkten är jag överens 
med herr Helén, och jag har alltså där
vidlag en helt annan uppfattning än 
herr Arvidson.

Vidare vill jag, herr talman, erinra 
om att vi bara befinner oss i början av 
utvecklingen med nya skolformer på 
stadiet efter grundskolan. Det kommer 
snart förslag från gymnasieutredningen 
och från fackskoleutredningen beträf
fande den saken, och det skall tillsättas 
en yrkesskoleutredning. I dagens läge 
kan därför inte någon, varken herr He
lén, herr Arvidson eller jag, ha annat 
än personliga funderingar om hur fack
skolorna bäst skall kunna lokalmässigt 
anknytas till olika skolformer. Jag tyc
ker att det är tillräckligt klargjort att vi 
är beredda att slå vakt om den nya 
skolformen, att den är ett komplement 
till grundskolereformen och att den två- 
2 — Andra kammarens
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åriga frivilliga fackskolan skall ge en 
målmedveten inriktning mot vissa yr
ken. Därför måste det, herr talman, rim
ligtvis i praktiken vara i stort sett en 
kommunal angelägenhet att ordna an
knytningen till olika skolformer.

Till sist vill jag bara säga att till skill
nad från herr Helén har jag träffat 
kommunalmän som varit mycket tack
samma för att skolöverstyrelsen i detta 
fall har velat ge vissa anvisningar och 
riktlinjer för den lokala planeringen. 
Det var mot denna bakgrund som jag 
auktoriserade förslaget.

Herr HELÉN (fp) kort genmäle:
Herr talman! Jag vill börja med att 

bekräfta statsrådet Edenmans påpekan
de att den problematik vi diskuterar i 
dag på intet sätt var föremål för någon 
partipolitiskt bindande överenskom
melse i skolberedningen. Jag anser mig 
ändå såsom tidigare vice ordförande i 
denna grupp kunna ha vissa anspråk på 
den dåvarande ordförandens vilja att 
stå kvar vid en principiell grundsyn. 
Därför har jag varit glad över att kunna 
konstatera att jag efter hans andra in
lägg här inte längre behöver hysa tve
kan om att den syn vi i skolberedning
en anlade på fackskolornas egenvärde 
och deras inplacering ute i landet och 
inom skolformerna består. Jag tycker 
att det är värdefullt att få tillfälle att 
säga detta.

På herr Arvidson har jag inga sådana 
förväntningar. Jag kan nöja mig med 
att referera en rubrik ur den socialde
mokratiska tidningen Folket, där eckle
siastikminister Edenmans anförande på 
en skolkongress i våras återgavs. Herr 
Arvidson hade då redan väckt sin mo
tion i dessa frågor, och den karakteri
serades klart och entydigt med stats
rådets egna ord som en »stor politisk 
dumhet».

Tyvärr kvarstår ännu ett par frågor 
att diskutera. Statsrådet läser in till 
protokollet urvalsprinciper som har

protokoll 1963. Nr 23
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lett till ett visst resultat år 1963. Jag har 
som ledamot av statsutskottet accepte
rat detta urval av orter för år 1963. Det 
råder inga delade meningar på den 
punkten. Vi i statsutskottet hävdar emel
lertid att urvalet för kommande år mås
te få ske efter bredare urvalsprinciper 
både i fråga om orter och när det gäl
ler anknytningen till andra existerande 
skolformer. Om detta är statsutskottet 
enigt. Jag hoppas att ecklesiastikminis
tern inte anmäler någon avvikande me
ning nu, när han ännu inte gjort det i 
sina två anföranden.

Frågan är emellertid om de som skri
ver de pappersrekommendationer som 
vidarebefordras genom departementet 
också när de reser omkring som råd
givare åt kommunerna skall lägga sina 
ord så, att de kommunala företrädarna 
får det intrycket att om de inte till 
punkt och pricka följer dessa rekom
mendationer, får de inga fackskolor. 
Detta hände i våras, innan jag fram
ställde min interpellation och innan den 
debatt uppstod som ledde till statsrå
dets klara deklaration i dag.

Jag vill till sist bara konstatera att 
statsrådets bild av det bristande sam
arbetet mellan gymnasieutredningen 
och fackskoleutredningen är för blå
ögd. Det var fråga om allvarligare sa
ker. Jag vill läsa högt ur en protokolls- 
paragraf från fackskoleutredningens 
sammanträde den 11 mars:

»Diskuterades GU:s kapitel X. Fram
hölls, att den syn som därvid anlagts, 
innebar att fackskolorna som särskilt 
begrepp var utplånat och att ifrågava
rande utbildning innebar en studieväg 
i form av linjer inom gymnasiet. Leda
möterna» — jag skall i vänlighetens 
namn kalla dem X och Y — »hade känt 
till den nya syn som gymnasieutred
ningen anlagt på dessa frågor i enlighet 
med kap. X, men hade av sekretesskäl 
varit förhindrade att yppa något om 
detta till fackskoleutredningen.

Framhölls, att detta synsätt var syn

nerligen främmande inom svenskt ut
redningsväsende och att utredningarna 
(GU och FU) genom personvalet borde 
haft bättre insyn i varandras arbete.»

Får jag bara tillägga att herr Arvid- 
son i sin motion i januari själv yrkade 
på ett bättre samarbete mellan dessa ut
redningar, men han har på den punkten 
inte yttrat ett ord i dag. Vissa av herr 
Arvidsons motioner får som bekant inte 
hans eget instämmande när de kommer 
till kamrarna.

Chefen för ecklesiastikdepartementet, 
herr statsrådet EDENMAN:

Herr talman! Jag är angelägen att 
korrigera herr Helén på en punkt. Jag 
har icke i dag sagt att jag har en annan 
uppfattning än gymnasieutredningen i 
fråga om planeringen. Jag bara tolkar 
gymnasieutredningens riktlinjer så 
mycket vidare än herr Helén har gjort. 
Liksom många kommunalmän har jag 
också ansett att dessa riktlinjer ger ut
rymme för en ganska stor och rik varia
tion. Mitt ord i denna diskussion, herr 
Helén, skall verkligen kammaren och 
även offentligheten få höra i sinom tid, 
när jag har fått förslagen från de nu ar
betande utredningarna.

Jag måste nog, herr talman, också 
korrigera ett referat ur Folket. Jag har 
aldrig yttrat att min vän Stellan Arvid
sons motion var ett bevis på en stor 
politisk dumhet. Däremot har jag sagt 
att det vore en stor politisk dumhet att 
nu, några månader efter riksdagens be
slut om nioårig obligatorisk skola, ak
tualisera kravet på en elvaårig skol
plikt.

Herr HELÉN (fp) kort genmäle:
Herr talman! Det är alldeles riktigt 

att ecklesiastikministern själv inte i di
rekta ord har sagt ut att han har en an
nan syn än gymnasieutredningen på 
dessa planeringsfrågor, men i sak har 
han gjort det, och det är för mig det 
absolut enda betydelsefulla.

Jag vill inte blanda mig i statsrådets
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polemik med tidningen Folket. Jag tror 
ändå att de som hörde vad statsrådet 
sade nog upplevde den »politiska dum
heten» som lika betydande, oavsett om 
kritiken gällde motionen eller dennas 
innebörd.

Herr ARVIDSON (s) kort genmäle:
Herr talman! Jag får lov att säga någ

ra ord om den »politiska dumhet» som 
man här talat om. Jag vet inte om herr 
Heléns återgivande av citatet är riktigt 
och om statsrådet eventuellt har menat 
att mitt framträdande var en politisk 
dumhet, men jag har två saker att an
föra i detta sammanhang.

Om det är aktualiserandet av den 
elvaåriga skolplikten som skulle ha in
neburit en politisk dumhet, så vill jag 
säga att jag är oskyldig. Jag har inte 
aktualiserat den. Jag har bara sagt att 
jag ser fram mot den tidpunkt då den 
elvaåriga skolplikten kommer att aktua
liseras och att vi med hänsyn därtill 
måste bygga upp grundskolans översta
dium på sådant sätt att det passar den 
elvaåriga skolplikten, när den blir ak
tuell.

Sedan har jag i detta fall inte heller 
varit ute som politiker, vilket herr He
lén alltid är i skolfrågor. För mig har 
huvudsaken varit att finna en lösning 
på de skolorganisatoriska problem som 
här uppställer sig. Några politiska vins
ter kan man väl knappast hemföra på 
detta område.

Vad sedan själva sakfrågan beträffar, 
alltså fackskolornas ställning, förelig
ger här enighet, och jag kan därför inte 
förstå att det skulle behöva uppstå nå
got triangeldrama. Jag är fullt överens 
både med statsrådet Edenman och herr 
Helén om att fackskolorna så långt som 
möjligt skall få sin särart. Detta är emel
lertid förenligt med ståndpunkten att 
vilja ha ett så enhetligt överstadium som 
möjligt. I ett låt oss säga tvåårigt kom
mande överstadium ovanför grundsko
lan bör det finnas en viss gemenskap

och enhetlighet i strukturen, samtidigt 
som utrymme lämnas för varje skol
forms egenart.

Herr NORDSTRANDH (h):
Herr talman! Till det interpellations

svar, som här är lämnat, är knuten be
handlingen av statsutskottets utlåtande 
nr 95, och i anslutning till det har en 
motion avstyrkts, som jag har någon 
del i och därför vill kommentera. Mo
tionen sammanhänger också med den 
allmänna diskussionen kring facksko
lorna.

Vad som i motionen bär påtalats som 
otillfredsställande är att försöksverk
samheten synes bli för snäv, både när 
det gäller antalet klassavdelningar och 
urvalet av orter. Nu hör jag här, att till 
de föreslagna orterna har lagts även 
Linköping, och det gör det hela litet 
bättre, eftersom Linköping ju är en 
tämligen stor stad.

Jag vill erinra om att åtskilliga av 
remissyttrandena är kritiska. LO finner 
sålunda, att försöksverksamhetens be
gränsning är betänkligt snäv. Målsmän
nens riksförbund uttalar, att försöks
områdena måste få så stor omfattning 
och beröra så vitt skilda strukturer som 
möjligt, från storstadsområden till me
delstora centralorter och landsbygds
områden, om erfarenheterna verkligen 
skall kunna läggas till grund för den 
kommande utvecklingen. Svenska ar
betsgivareföreningen ställer sig också 
kritisk till utredningens restriktivitet, 
när det gäller urvalet av orter, och det 
vill jag instämma i. Det är en för snäv 
planering av försöksverksamheten, om 
denna skall bli en försöksverksamhet i 
reell mening. Syftet är ju att få väl un
derbyggda erfarenheter.

Vi skall komma ihåg, att denna för
söksverksamhet — som jag tycker är så 
snäv — inte kan kompenseras av att 
den fortgår under många år, ty om jag 
inte har missförstått situationen, är det 
tänkt, att den bara skall hålla på i två
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år. Därför menar jag, att försöksverk
samheten borde ha varit bredare. Åt
skilligt fler kommuner än de av utred
ningen föreslagna uppfyller de villkor, 
som uppställts för försöksvis upprät
tande av fackskolor.

Vad jag tycker är särskilt anmärk
ningsvärt, trots att Linköping nu också 
har kommit in i bilden, är att det 
bland de föreslagna orterna inte finns 
någon av de största skolenheterna i 
landet, trots att flera av dem har an
mält ett livligt, för att inte säga ivrigt, 
intresse för saken och ingalunda har 
försummat att ge sina önskningar till 
känna för ecklesiastikministern.

Motionerna I: G80 och II: 835 har till
kommit för att fästa uppmärksamheten 
på den otillfredsställande planeringen 
och för att om möjligt ge några av de 
stora kommunerna chans att vara med. 
Personligen har jag då i första hand 
tänkt på Göteborgs kommun, där un
derlaget och förutsättningarna för fack
skolor är utomordentligt goda och där 
man enligt mitt förmenande skulle kun
na etablera en synnerligen resultatgi- 
vande försöksverksamhet. Där skulle 
man kunna få s. k. självständiga fack
skolor. De behöver inte vara knutna 
till gymnasier, vilka väl annars bör 
överväga i försöksverksamheten. Inte 
heller måste de vara knutna till grund
skolan. De kan vara så fristående som 
möjligt, även om de givetvis skall vara 
förlagda till en praktisk realskola eller 
flickskola, där intagningen upphör från 
och med instundande läsår. Det blir 
ingen konkurrens i det fallet.

Jag vill också ta upp en annan sak, 
som vi har arbetat med, när vi skrev 
motionen, nämligen namnfrågan. Jag 
håller före, att beteckningen allmän 
fackskola är en ganska dålig benäm
ning, även om den bara är ett arbets
namn tills vidare och därför snarast 
hör kunna överantvardas åt glömskan. 
Det finns ju någonting som heter språ
kets makt över tanken, och en beteck-

tillika svar på interpellation ang. plane-

ning, som en gång har introducerats 
och börjat brukas, har en sällsam för
måga att hänga kvar, trots att tanken 
gör revolt på förnuftets grund. Beteck
ningen allmän fackskola tycker jag i 
viss män innebär en logisk motsättning 
och även en om inte falsk så dock li
tet grumlig varubeteckning. Jämför den 
i vårt språkbruk vedertagna distinktio
nen »allmänt gymnasium» och »fack
gymnasium». Ingen kan väl komma på 
idén att tala om »allmänt fackgymna
sium». Det synes mig, som om fack- 
skoleutredningen bär varit litet osäker 
på denna punkt. I fackskoleutredning- 
ens delbetänkande av den 12 november 
1962 heter det: »Någon motsägelse tor
de sammanställningen allmän och fack
skola icke behöva innebära, om man 
tager hänsyn till den allmänna bredd 
undervisningen kommer att få inom de 
grenar som utredningen torde komma 
att föreslå skall ingå i den allmänna 
fackskolan.» Men litet längre fram i re
sonemanget heter det: »Härigenom av
ser utredningen också att i vissa avse
enden kunna göra den allmänna fack
skolan mer yrkesinriktad än den huma
nistiska skolan och den socialekonomis
ka fackskolan.» Med den allmänna bred
den menas alltså allmänbildning — nå
got bättre ord hittar jag inte — och se
dan talar man också om yrkesinrikt
ning med de ämnen som krävs härför. 
Jag kan inte få detta att gå ihop.

Jag har i motionen försökt lansera ett 
annat namn. Jag vill inte påstå, att det 
är särskilt lyckat eller tillfredsställan
de, men jag tycker, att det i alla fall 
är bättre än »allmän» fackskola. Yad 
»allmän» skall täcka är ju en humanis
tisk och en social-ekonomisk fackskola. 
Då finner jag, att beteckningen »social- 
humanistisk» fackskola skulle kunna 
användas. Det säger i alla fall något — 
det är ett slags varudeklarerande, och 
själva namnet hävdar ett fackskolans 
egenvärde.

Jag skall inte ställa något yrkande,
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men jag hyser den livliga förhoppning
en, att den långa raden av kvalificera
de tänkare i fackskoleutredningen, i 
överstyrelsen och i departementet ändå 
till sist skall vara i stånd att få fram 
ett mera godtagbart namn.

Herr SVANBERG (s):
Herr talman! Eftersom jag råkar vara 

skolchef i en av de kommuner som in
går i försöksverksamheten kan jag inte 
låta bli att säga några ord.

Vi skulle enligt yttranden här ha va
rit utsatta för mycket hård statlig diri
gering vad gäller försöksverksamheten, 
planeringen av fackskolorna o. s. v. 
lag måste protestera och säga att vi i 
vår planering känt oss mycket litet 
bundna. I allt samråd med planerings
gruppen, med skolöverstyrelsen och 
med överstyrelsen för yrkesutbildning 
har hela tiden gällt att finna en väg, 
där vi kunde utnyttja våra lokala resur
ser på bästa sätt, utnyttja lärarna och 
få till stånd en ur såväl kommunal
ekonomisk som pedagogisk synpunkt 
god lösning. Någon dirigering, så att 
inte alla vägar skulle ha fått prövas, 
har vi inte upplevt.

Statsrådet Edenman sade att kommu
nerna är vana att ta statliga direktiv för 
vad de är värda. Jag tror att de flesta 
praktiska kommunalmän ser saken så. 
Vi har inte funnit annat än att vi skulle 
försöka skapa en fackskola som var 
vettig utifrån våra lokal- och lärarmöj- 
ligheter. Vi har fått dessa möjligheter, 
och vad den pedagogiska ledningen 
framöver beträffar är vi i gång med en 
diskussion. Vi har mötts med förståelse 
hela vägen.

Vad beträffar fackskolornas framtida 
utformning, deras egenvärde o. s. v. är 
detta naturligtvis en mycket stor fråga. 
Men jag tror att vi där kommer mycket 
långt med hjälp av de anvisningar som 
utfärdas, om de får gälla för vad de är 
och de kommunala initiativen får göra 
sig gällande.

tillika svar på interpellation ang. plane-

Jag har alltså velat framhålla att vi 
i kommunerna inte upplevt någon hård 
dirigering. Vi har upplevt att vi själva 
fått vara med och framställa förslag för 
att skapa en vettig skolform.

I detta anförande instämde herr An
dersson i Linköping (s).

Fröken KARLSSON (h):
Herr talman! Det är en angelägen 

fråga som herr Helén har aktualiserat. 
De största förhoppningar har ställts till 
fackskolan, och det har man rätt att 
göra i framtiden också. Men redan nu 
hyser man på sina håll farhågor för 
att denna skola inte skall få något egen
värde i fråga om utbildningsmålet och 
sättet att nå utbildningsmålet. Detta be
ror på frågans handläggande. Jag är inte 
säker på att statsrådet Edenman genom 
sitt inlägg skingrat farhågorna.

Jag vill också säga några ord med an
ledning av herr Arvidsons yttrande. 
Herr Arvidson skisserade hur ungdo
marna, om de är ängsliga att inte orka 
med kurserna i gymnasiet, väljer fack- 
skolan, och detta är inte riktigt, mena
de herr Arvidson. Herr Arvidson sade 
bl. a. att en treårig skola ger bättre ut
bildning än en tvåårig och menade att 
den tvååriga fackskolan därför kommer 
att betraktas som mindre god.

Detta måste vara uttryck för lierr Ar
vidsons synpunkt — som han tidigare 
givit uttryck åt — att det är riktigare 
att avstå från en bättre utbildning för 
dem som verkligen kan tillgodogöra sig 
utbildningen och i stället få sämre ut
bildning för många.

Hur hänger detta samman med det 
fria valet, med individens rätt att välja 
den utbildningsväg och den utbildnings- 
form som han själv önskar och som lian 
tror att han kan klara? Jag tycker att 
verkligheten inte stämmer överens med 
valfrihetens samhälle.

Herr HELÉN (fp):
Herr talman! Det är ju litet rörande
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när de bifallsyttringar från landets 
kommuner, som ecklesiastikministern 
bad om, exekveras av en socialdemo
kratisk skoldirektör och en socialde
mokratisk skolstyrelseordförande, båda 
från kommuner som hör till de gyn
nade och utvalda. Jag har ingen annan 
kommentar till detta än att jag tycker 
att det är ett fullt naturligt led i en 
partipolitisk verksamhet. I motsats till 
herr Arvidson vill jag nämligen inte stå 
i denna talarstol och tala illa om poli
tisk verksamhet. Det har alltid berört 
mig oangenämt när aktiva politiker gör 
det.

Herr ARVIDSON (s):
Herr talman! Ordet politik kan ju ha 

olika innebörd. Allt vad vi här sysslar 
med är ytterst politiska angelägenheter. 
Men det är skillnad mellan att bedriva 
politisk verksamhet på ett riktigt sätt 
och att ta ställning i en fråga därför 
att man på det sättet har möjlighet att 
kamma hem politiska vinster. Det var 
närmast detta jag åsyftade.

Till fröken Karlsson vill jag säga, att 
vi båda är ute för att rädda valfrihe
ten. Men jag menar att valfriheten in- 
skränkes genom att på grundskolans 
högstadium den ena vägen är spärrad 
medan den andra vägen leder vidare. 
Då har man inte det fria valet mellan 
ett praktiskt och ett teoretiskt ämne. 
Man väljer faktiskt den väg som är för
sedd med portar och inte den som är 
försedd med spärrar. På samma sätt är 
det i fråga om gymnasiet och facksko
lorna. Vare sig fröken Karlsson och jag 
anser det vara klokt eller inte kommer 
man att välja den väg som leder längst. 
Där inskränkes nu valfriheten. Om båda 
vägarna vore försedda med portar som 
kunde öppnas, skulle valfriheten räd
das. Det kanske vi skulle kunna sam
arbeta om.

Herr ANDERSSON i Linköping (s): 
Herr talman! Herr Helén uttryckte

m., tillika svar på interpellation ang. plane-

sin förvåning över att en skolchef och 
en skolstyrelseordförande, båda i den 
lyckliga omständigheten att de repre
senterar kommuner som fått försöks
verksamhet med fackskolor, uttalar sig 
på denna punkt.

Jag tycker inte alls, herr Helén, att 
det är förvånande. Vi bör väl ha större 
förutsättningar än representanter från 
andra kommuner att vittna om huru
vida det uttalande, -som har gjorts av 
gymnasieutredningen, är starkt bindan
de eller inte.

Fröken KARLSSON (h):
Herr talman! Det är ett utomordentligt 

sätt att ta bort valmöjligheterna, herr 
Arvidson, att minska den bättre sko
lan — gymnasiet — med ett år och göra 
den sämre. Det är inte att förbättra val
möjligheterna, det är helt enkelt att av
lägsna möjligheterna för dem som har 
förutsättningar att komma vidare. Inte 
bara eleverna utan vi allesammans tjä
nar på att sådana möjligheter finns.

Herr HELÉN (fp):
Herr Andersson måtte ha hört allde

les fel. Jag sade att jag inte alls var för
vånad över att herrarna yttrade sig; 
jag sade att det var rörande.

Till herr Arvidson vill jag bara säga, 
att den distinktion han gjorde mellan 
olika former av politisk verksamhet 
verkligen måste vittna om hur illa herr 
Arvidson mått alla de gånger hans eget 
parti varit ute för att skörda politiska 
vinster.

Herr ARVIDSON (s):
Herr talman! Jag vill bara säga till 

fröken Karlsson att hon missförstod min 
analys av valfrihetens problem och möj
ligheterna till att genom ett likställande 
av de båda utbildningsvägarna öka den
na valfrihet. Jag menar dessutom att en 
förkortning av gymnasiet på ett år och 
tilläggandet av ett college-år inte på nå
got sätt skulle försämra vägen genom
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gymnasiet utan att den tvärtom härige
nom skulle förbättras. Jag har alltså på 
denna punkt inte någon från fröken 
Karlssons grunduppfattning avvikande 
mening, men jag tror att fröken Karls
son har missförstått problemläget.

Herr ANDERSSON i Linköping (s):
Herr talman! Herr Helén sade att han 

inte var förvånad utan rörd över de in
lägg soin gjorts från socialdemokratiskt 
håll. Jag måste erkänna, herr talman, 
att jag inte är rörd över det intresse 
som herr Helén visat vara kommuner.

Herr SVANBERG (s):
Herr talman! Herr Heléns rörelse i 

detta sammanhang förvånar mig i högsta 
grad, eftersom vi inte upplevt något 
verkligt tvång. Jag är övertygad om att 
de kommuner han ömmar för inte hel
ler är rörda över hans omtanke.

Chefen för ecklesiastikdepartementet, 
herr statsrådet EDENMAN:

Herr talman! Även med risk att för
länga debatten vill jag ställa en fråga i 
detta sammanhang till herr Helén. Vi är 
tydligen överens i vår strävan att slå 
vakt om fackskolorna, men ju längre 
jag lyssnar till herr Helén i denna de
batt, desto mer förstår jag att det är nå
got annat han är ute efter. Han är miss
nöjd med gymnasieutredningens plane
ring. Jag undrar i så fall vad orsaken är 
till detta. Herr Helén har själv en gång 
tillhört gymnasieutredningen, och det är 
på tiden att vi får klart för oss vilka fa
ror han väntar från detta håll, om de 
gäller fackskolorna eller något annat.

Herr HELÉN (fp):
Herr talman! Det var mycket älsvärt 

av statsrådet att så här i slutet av diskus
sionen ställa denna fråga. Jag tycker att 
jag givit ganska klara besked i en rad 
tidigare inlägg om att det som jag är 
rädd för är, att en samordning av fack
skolan och gymnasiet generellt skulle 
binda den nya skolformen till en enda

nu existerande skolform. I motsats till 
herr Arvidson har jag dock den upp
fattningen att det inte är brister i re- 
kryteringsintresset som är det farliga 
för fackskolorna. Redan årets hittills
varande anmälningssiffror till de skolor 
som sätter i gång i höst visar att det 
finns ett betydande intresse för dessa 
skolor.

Vad det gäller är att genom att trycka 
på fackskolans egenvärde på grundsko
lans högstadium fånga upp studieintres
set och studieinriktningen mot ett be
stämt arbetsområde hos de ungdomar, 
som utan att vara teoretiskt klent begå
vade likväl icke är intresserade av en 
gymnasieutbildning, eftersom en sådan 
för dem innebär en för lång väg fram till 
det yrke de skall utöva. Att jag är kri
tisk mot det sätt på vilket gymnasieut
redningens rekommendationer har tol
kats och tillämpats i resonemangen mel
lan planerarna och kommunerna beror 
på att gymnasieutredningen underlåtit 
att likvärdigt redovisa de övriga sam
ordningsmöjligheter som finns, nämli
gen anknytning till enbart högstadium, 
till yrkesskola och till fackskolor.

Om gymnasieutredningens rekommen
dationer uppfattas endast som ett del
perspektiv, har jag ingenting att invän
da mot dem. De har emellertid av repre
sentativa företrädare för skolmyndighe
terna framställts som de enda vägledan
de. Jag hoppas att denna debatt skall ha 
undanröjt de missförstånd som upp
kommit härur.

Efter härmed slutad överläggning bi
föll kammaren vad utskottet hemställt.

§ 2
Anslag till socionomutbildning

Föredrogs statsutskottets utlåtande nr 
110, i anledning av Kungl. Majrts pro
position angående anslag för budgetåret 
1963/64 till socionomutbildning jämte i 
ämnet väckta motioner.

I propositionen nr 1 hade Kungl. 
Maj :t (bilaga 10, punkt 226) föreslagit

Anslag till socionomutbildning



40 Nr 23 Fredagen den 17 maj 1963

riksdagen att, i avbidan på särskild pro
position i ämnet, till Socionomutbild
ning för budgetåret 1963/64 beräkna ett 
anslag av 2 465 000 kr.

Sedermera hade Kungl. Maj :t i propo
sitionen nr 79, under åberopande av bi
lagt utdrag av statsrådsprotokollet över 
ecklesiastikärenden för den 15 februari 
1963, föreslagit riksdagen att

I. a) besluta, att i Stockholm skulle 
den 1 juli 1963 inrättas en statlig läro
anstalt för socionomutbildning, be
nämnd socialinstitutet i Stockholm;

b) besluta, att i Göteborg skulle den 
1 juli 1963 inrättas en statlig läroanstalt 
för socionomutbildning, benämnd so
cialinstitutet i Göteborg;

c) besluta, att i Lund skulle den 1 juli 
1963 inrättas en statlig läroanstalt för 
socionomutbildning, benämnd socialin
stitutet i Lund;

d) besluta, att i Umeå skulle den 1 
juli 1963 inrättas en statlig läroanstalt 
för socionomutbildning, benämnd so
cialinstitutet i Umeå;

II. a) bemyndiga Kungl. Maj :t att fast
ställa personalförteckning för social
institutet i Stockholm, att tillämpas tills 
vidare fr. o. in. budgetåret 1963/64;

b) godkänna av departementschefen 
angiven avlöningsstat för socialinstitutet 
i Stockholm, att tillämpas tills vidare 
fr. o. in. budgetåret 1963/64;

c) till Socialinstitutet i Stockholm: 
Avlöningar för budgetåret 1963/64 un
der åttonde huvudtiteln anvisa ett för
slagsanslag av 739 000 kr.;

d) till Socialinstitutet i Stockholm: 
Omkostnader för budgetåret 1963/64 un
der åttonde huvudtiteln anvisa ett för
slagsanslag av 108 000 kr.;

III. a) bemyndiga Kungl. Maj:t att 
fastställa personalförteckning för social
institutet i Göteborg, att tillämpas tills 
vidare fr. o. m. budgetåret 1963/64;

b) godkänna av departementschefen 
angiven avlöningsstat för socialinstitu
tet i Göteborg, att tillämpas tills vidare 
fr. o. m. budgetåret 1963/64;

Anslag till socionomutbildning

c) till Socialinstitutet i Göteborg: Av
löningar för budgetåret 1963/64 under 
åttonde huvudtiteln anvisa ett förslags
anslag av 455 000 kr.;

d) till Socialinstitutet i Göteborg: Om
kostnader för budgetåret 1963/64 under 
åttonde huvudtiteln anvisa ett förslags
anslag av 81 000 kr.;

IV. a) bemyndiga Kungl. Maj :t att fast
ställa personalförteckning för social
institutet i Lund, att tillämpas tills vida
re fr. o. in. budgetåret 1963/64;

b) godkänna av departementschefen 
angiven avlöningsstat för socialinstitu
tet i Lund, att tillämpas tills vidare 
fr. o. in. budgetåret 1963/64;

c) till Socialinstitutet i Lund: Avlö
ningar för budgetåret 1963/64 under åt
tonde huvudtiteln anvisa ett förslags
anslag av 469 000 kr.;

d) till Socialinstitutet i Lund: Om
kostnader för budgetåret 1963/64 under 
åttonde huvudtiteln anvisa ett förslags
anslag av 91 000 kr.;

V. a) bemyndiga Kungl. Maj :t att fast
ställa personalförteckning för social
institutet i Umeå, att tillämpas tills vi
dare fr. o. m. budgetåret 1963/64;

b) godkänna av departementschefen 
angiven avlöningsstat för socialinstitu
tet i Umeå, att tillämpas tills vidare 
fr. o. in. budgetåret 1963/64;

c) till Socialinstitutet i Umeå: Avlö
ningar för budgetåret 1963/64 under åt
tonde huvudtiteln anvisa ett förslagsan
slag av 359 000 kr.;

d) till Socialinstitutet i Umeå: Om
kostnader för budgetåret 1963/64 under 
åttonde huvudtiteln anvisa ett förslags
anslag av 108 000 kr.;

VI. till Fortbildning av socionomer 
in. in. för budgetåret 1963/64 under åt
tonde huvudtiteln anvisa ett reserva
tionsanslag av 55 000 kr.

I detta sammanhang hade utskottet till 
behandling förehaft

dels två likalydande motioner, väckta 
den ena inom första kammaren av herr 
Lennart Geijer (I: 631) och den andra
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inom andra kammaren av herr Ekström 
i Iggesund (II: 781);

dels två likalydande motioner, väckta 
den ena inom första kammaren av herr 
Hellebladh m. fl. (I: 632) och den andra 
inom andra kammaren av herr Neländer 
m. fl. (11:784), i vilka hemställts att 
riksdagen för budgetåret 1963/64 till 
Svenska diakonsällskapets sociala ut
bildningsverksamhet måtte lämna ett bi
drag av 150 000 kr.;

dels två likalydande motioner, väckta 
den ena inom första kammaren av herr 
Per Jacobsson (I: 633) och den andra 
inom andra kammaren av herrar Tobé 
och Nyberg (II: 785);

dels två likalydande motioner, väckta 
den ena inom första kammaren av herr 
Nyman (1:634) och den andra inom 
andra kammaren av fröken Elmén m. fl. 
(II: 782);

dels två likalydande motioner, väckta 
den ena inom första kammaren av fru 
Svenson m. fl. (1:635) och den andra 
inom andra kammaren av herr Wildund 
in. fl. (II: 786);

dels ock en inom andra kammaren av 
herr Gustavsson i Alvesta väckt motion 
(II: 783).

Utskottet hemställde,
I. att motionerna I: 632 och II: 784 

icke måtte av riksdagen bifallas;
II. att motionen II: 783 icke måtte av 

riksdagen bifallas;
III. att riksdagen måtte
a) besluta, att i Stockholm skulle den 

1 juli 1963 inrättas en statlig läroan
stalt för socionomutbildning, benämnd 
socialinstitutet i Stockholm;

b) besluta, att i Göteborg skulle den 1 
juli 1963 inrättas en statlig läroanstalt 
för socionomutbildning, benämnd so
cialinstitutet i Göteborg;

c) besluta, att i Lund skulle den 1 
juli 1963 inrättas en statlig läroanstalt 
för socionomutbildning, benämnd so
cialinstitutet i Lund;

d) besluta, att i Umeå skulle den 1 
2*—Andra kammarens protokoll

juli 1963 inrättas en statlig läroanstalt 
för socionomutbildning, benämnd so
cialinstitutet i Umeå;

IV. att riksdagen måtte
a) bemyndiga Kungl. Maj :t att fast

ställa personalförteckning för social
institutet i Stockholm, att tillämpas tills 
vidare fr. o. m. budgetåret 1963/64;

b) godkänna i utskottets hemställan 
intagen avlöningsstat för socialinstitutet 
i Stockholm, att tillämpas tills vidare 
fr. o. in. budgetåret 1963/64;

c) till Socialinstitutet i Stockholm: 
Avlöningar för budgetåret 1963/64 å 
driftbudgeten under åttonde huvudtiteln 
anvisa ett förslagsanslag av 739 000 kr.;

d) till Socialinstitutet i Stockholm: 
Omkostnader för budgetåret 1963/64 å 
driftbudgeten under åttonde huvudtiteln 
anvisa ett förslagsanslag av 108 000 kr.;

V. att riksdagen måtte
a) bemyndiga Kungl. Maj :t att faststäl

la personalförteckning för socialinstitu
tet i Göteborg, att tillämpas tills vidare 
fr. o. in. budgetåret 1963/64;

b) godkänna i utskottets hemställan 
intagen avlöningsstat för socialinstitutet 
i Göteborg, att tillämpas tills vidare 
fr. o. in. budgetåret 1963/64;

c) till Socialinstitutet i Göteborg: Av
löningar för budgetåret 1963/64 å drift
budgeten under åttonde huvudtiteln an
visa ett förslagsanslag av 455 000 kr.;

d) till Socialinstitutet i Göteborg: 
Omkostnader för budgetåret 1963/64 å 
driftbudgeten under åttonde huvudtiteln 
anvisa ett förslagsanslag av 81 000 kr.;

VI. att riksdagen måtte
a) bemyndiga Kungl. Maj :t att fast

ställa personalförteckning för social
institutet i Lund, att tillämpas tills vi
dare fr. o. in. budgetåret 1963/64;

b) godkänna i utskottets hemställan 
intagen avlöningsstat för socialinstitu
tet i Lund, att tillämpas tills vidare 
fr. o. m. budgetåret 1963/64;

c) till Socialinstitutet i Lund: Avlö
ningar för budgetåret 1963/64 å drift
budgeten under åttonde huvudtiteln an
visa ett förslagsanslag av 469 000 kr.;
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d) till Socialinstitutet i Lund: Om
kostnader för budgetåret 1963/64 å drift
budgeten under åttonde huvudtiteln an
visa ett förslagsanslag av 91 000 kr.;

VII. att riksdagen måtte
a) bemyndiga Kungl. Maj:t att fast

ställa personalförteckning för social
institutet i Umeå, att tillämpas tills vi
dare fr. o. in. budgetåret 1963/64;

b) godkänna i utskottets hemställan 
intagen avlöningsstat för socialinstitu
tet i Umeå, att tillämpas tills vidare 
fr. o. m. budgetåret 1963/64;

c) till Socialinstitutet i Umeå: Avlö
ningar för budgetåret 1963/64 å drift
budgeten under åttonde huvudtiteln an
visa ett förslagsanslag av 359 000 kr.;

d) till Socialinstitutet i Umeå: Om
kostnader för budgetåret 1963/64 å drift
budgeten under åttonde huvudtiteln an
visa ett förslagsanslag av 108 000 kr.;

VIII. att riksdagen måtte till Fortbild
ning av socionomer m. m. för budget
året 1963/64 å driftbudgeten under åt
tonde huvudtiteln anvisa ett reserva
tionsanslag av 55 000 kr.;

IX. att motionerna 1:631 och II: 781 
icke måtte föranleda någon riksdagens 
åtgärd;

X. att motionerna 1:633 och 11:785 
icke måtte föranleda någon riksdagens 
åtgärd;

XI. att motionerna I: 634 och II: 782 
icke måtte föranleda någon riksdagens 
åtgärd;

XII. att motionerna I: 635 och II: 786 
icke måtte föranleda någon riksdagens 
åtgärd.

Reservation hade avgivits av herr Bo
man, fröken Andersson, herrar Ivar 
Johansson, Axel Johannes Andersson, 
Bengtson och Per Jacobsson, fröken 
Ljungberg, herrar Ståhl, Svensson i Sten
kyrka och Larsson i Hedenäset, fröken 
Karlsson samt herrar Nelander, Käll- 
stad och Turesson, vilka ansett att ut
skottet under I. bort hemställa, att riks
dagen måtte, med bifall till motionerna
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I: 632 och II: 784, till Bidrag till Svens
ka diakonsällskapets sociala utbild
ningsverksamhet för budgetåret 1963/64 
å driftbudgeten under åttonde huvud
titeln anvisa ett anslag av 150 000 kr.

Utskottets hemställan föredrogs; och 
anförde därvid:

Herr NELANDER (fp);
Herr talman! Det förslag till socio

nomutbildning, som ecklesiastikminis
tern lagt fram i proposition nr 79 och 
enligt vilket staten helt övertar ansvaret 
för denna utbildning i Stockholm, Gö
teborg och Lund förutom i det nyinrät
tade socialinstitutet i Umeå, har av 
statsutskottet godtagits. Det är egentli
gen endast i ett avseende som mening
arna går isär, nämligen i fråga om an
slag till lärarlöner för den sociala lin
jen vid Sköndalsinstitutet. Svenska dia
konsällskapet har ju bedrivit social ut
bildning dar i mer än 60 år. Jag kom
mer inte att gå in på den allmänna upp
läggningen av socionomutbildningen 
utom i samband med Sköndalsinstitutets 
utbildningslinje.

I anledning av propositionen väcktes 
motionerna 1:632 och 11:784, under
tecknade av ett stort antal ledamöter i 
båda kamrarna, representerande samt
liga fyra demokratiska partier. I motio
nerna har yrkats att den värdefulla ut
bildning som bedrives vid Sköndalsin
stitutets sociala linje måtte lämnas ett 
statligt bidrag för lärarlöner på 150 000 
kronor för det kommande budgetåret.

Denna utbildningsverksamhet har hit
tills möjliggjorts helt genom frivilliga bi
drag och genom avgifter från de stude
rande. Varje år har det emellertid upp
stått stora underskott — i fjol var det 
något över 200 000 kr. — och med den 
utvecklingen kan man naturligtvis inte 
fortsätta. Det vore, som utskottsreser- 
vanterna säger, ytterst beklagligt om den 
sociala linjen vid detta institut skulle 
behöva nedläggas.

Det synes mig som om såväl socio- 
nomutbildningskommittén i sitt betan
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kande 1962 som departementschefen i 
sin proposition knappast anfört sakligt 
hållbara ståndpunkter för sina yrkanden 
om avslag på detta anslag.

I sitt yttrande över institutets anslags- 
begäran år 1961 utfäste sig kommittén i 
sitt slutbetänkande att närmare beröra 
Sköndalsinstitutets förhållande till so
cionomutbildningen. Så skedde emeller
tid inte, utan det blev endast ett kort 
återgivande av de synpunkter som tidi
gare framförts i nämnda utlåtande. Nå
gon grundligare undersökning bar tyd
ligen inte skett.

Kommittén hävdar beträffande Skön- 
dalsinstitutet att »undervisningens upp
läggning, ämnenas innehåll och under
visningsmetoderna är annorlunda ... 
Sköndalsinstitutet har sökt anpassa sin 
sociala utbildning efter förhållandena 
vid socialinstituten, men avgörande 
skillnader kvarstår alltjämt». Trots det
ta ansåg socionomutbildningskommittén 
i sitt yttrande år 1961 »att ett visst stöd 
från samhällets sida till diakonskolans 
sociala och kyrkokamerala utbildnings
verksamhet kunde vara motiverat».

I årets proposition har departements
chefen understrukit, att den »föreslag
na förstärkningen av utbildningsorgani
sationen vid socialinstituten torde med
föra, att rådande skillnader mellan ut
bildningen vid dessa institut och Svens
ka diakonskolan i viss mån kommer att 
förstärkas». Med hänsyn till senare över
väganden om den sociala forskningens 
organisation och därmed sammanhäng- 
gande utbildningsfrågor menade eckle
siastikministern att det »ter sig mindre 
lämpligt att i detta sammanhang pröva 
frågan om bidrag till Svenska diakon
skolan». Låt mig som en parentes, herr 
talman, bara härtill säga, att institutet 
aldrig har bett att få medevrka i en så
dan forskningsverksamhet som eckle
siastikministern talat om.

Jag ber nu att få bemöta de uttalanden 
som jag refererat och vill göra detta 
främst ur två synpunkter, nämligen i 
fråga om utbildningsbehovet och insti
tutets kompetens för denna utbildning.

I propositionen redovisas arbetsmark
nadsstyrelsens remissyttrande, i vilket 
det säges, »att under överskådlig tid sy
nes socialvården ha behov även av per
sonal med sådan utbildning, som be
drivs vid Svenska diakonskolans sociala 
linje». I kommittébetänkandet har ar
betsmarknadsstyrelsen vid sina under
sökningar om det sammanlagda utbild
ningsbehovet under 1960-talet beräknat, 
att omkring 10 procent av detta behov 
torde kunna fyllas med personer som 
utexaminerats från Sköndalsinstitutets 
sociala linje. Departementschefen un
derstryker själv i propositionen, att 
»den stora efterfrågan på socionomer 
har lett till en bristsituation, som enligt 
min mening delvis kan försvåra samhäl
lets socialpolitiska reformarbete».

Behovet av ytterligare utbildning är 
sålunda fullt styrkt.

Hur är det då med Sköndalsinstitutets 
kompetens för denna utbildning?

Låt oss först ta inträdesfordringarna. 
För inträde till fackutbildningen ställes 
samma krav som vid socialinstitutet, 
det vill säga studentexamen eller stu- 
dentexamenskunskaper i ämnena kris- 
tendomskunskap, svensk uppsats, histo
ria, samhällskunskap, anatomi och fy
siologi samt ekonomisk geografi. För 
icke studenter ges under studietiden sär
skild undervisning i svenska språket 
jämte litteraturen samt engelska. För 
dem som inte har de erforderliga kvali
fikationerna finnes en särskild prepa- 
randkurs på sju månader, från vilken 
erfordras goda betyg innan man får ta 
del av fackutbildningen. Därjämte ford
ras ett års praktik i social tjänst.

Inte heller socialinstituten tar ju en
bart studenter; enligt propositionen var 
1962 av 382 antagna elever 215 eller cir
ka 60 procent studenter. Ännu en sak 
bör kanske nämnas: vid Sköndalsinsti
tutet är varje år antalet sökande till 
denna sociala linje dubbelt så stort som 
det som kan antagas.

Studietidens längd är tre år och tre 
månader, i vilken den obligatoriska stu
diepraktiken är inräknad. Den teoretis
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ka delen av tiden är på Skön dal längre 
än vid de övriga institutens nuvarande 
utbildning. Undervisningstimmarna i 
sociala ämnen är på Sköndal avsevärt 
flera än vid de övriga instituten. Un
dervisningsmetoderna är desamma som 
vid övriga institut, nämligen föreläs
ningar, diskussioner och uppsatssemina
rier, litteraturstudier, tentamina, förfat
tande av uppsatser samt studiebesök.

Undervisningen meddelas av ordina
rie lärare — för närvarande 5 på en lin
je jämfört med Stockholmsinstitutets 7 
på tre linjer och Göteborgs 4 på tre lin
jer — och vidare av ett 40-tal experter 
från departement och ämbetsverk etc. 
Av de för närvarande på Sköndal tjänst
görande lärarna och föreläsarna är 7 
professorer och docenter, 3 lektorer och 
7 högre statliga ämbetsmän.

Åtminstone vad expertundervisning
en beträffar vore det väl underligt, om 
de lärarkrafter som Stora Sköndal an
litar skulle tillämpa så väsentligt andra 
pedagogiska metoder än de experter 
som övriga socialinstitut anlitar, spe
ciellt som Sköndal och Stockholmsinsti- 
tet i många fall anlitar samma perso
ner.

För examen vid Sköndalsinstitutet 
fordras godkänd tentamen i samtliga 
examen sämnen jämte överbetyg i minst 
två av examensämnena samt författan
de och försvarande vid seminarieövning 
av en uppsats om normalt 25 sidor.

Det har påpekats att de teologiska 
ämnena som .syftar till att ge en saklig 
kunskap, bl. a. om kristen syn på 
mänskliga problem, får så många un- 
dervisningstimmar. Vid läsningen av 
socionomkommitténs undersökning be
träffande denna sak måste emellertid 
ihågkommas, att sedan de humanistiska 
ämnena — svenska och engelska språ
ken —- och de teologiska ämnena från- 
räknats har Sköndal på denna linje 
1 053 timmar totalt mot Stockholms
institutets för samma tid redovisade 
714 timmar totalt.

Det har också sagts av kommittén att
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»åtskilliga av de utbildade » — därmed 
har man väl velat ge sken av att det är 
många —- går till kyrklig tjänst. Det 
verkliga förhållandet är att av de 116 
elever som för närvarande genomgår 
denna sociala fackutbildning är det en
dast 19 elever, eller 16 procent, som 
har för avsikt att ta den extra metodik- 
kursen för blivande diakoner. Och inte 
ens alla dessa söker sedan kyrkliga 
tjänster.

Kommittén anser det inte önskvärt, 
att huvudmannaskapet för socialutbild- 
ningsanstalt utgöres av politiska eller 
religiösa intresseorganisationer. Härvid 
åsyftas att som huvudman för Skön
dalsinstitutet står stiftelsen Svenska 
diakonsällskapet. Härtill skall säga att 
det vid institutet naturligtvis existerar 
full förenings- och åsiktsfrihet i såväl 
religiösa som politiska frågor. Där finns 
t. ex. både en socialdemokratisk och en 
liberal klubb, och där finns företrä
dare för så gott som samtliga statskyrk- 
liga och frikyrkliga riktningar. Något 
krav på kristen livsåskådning förelig
ger inte för inträde. Men det är klart 
att många av de studerande har sökt 
sig hit just för att få den kristna un
dervisningen som ett komplement till 
socialutbildningen, och ingen vill väl 
på allvar antyda att deras tjänst i det 
sociala därigenom skulle bli mindervär
dig! Det bör väl också vara individen 
själv som skall få bestämma om sin ut
bildning.

Svenska ekumeniska nämnden säger 
i sitt yttrande till socionomutbildnings- 
kommitténs betänkande bl. a.: »Erfa
renheten synes ge vid handen att livs
åskådningsfrågan kan vara en viktig 
komponent i hjälpsituationen desto mer 
som socialvården alltmera medvetet 
syftar till att hjälpa människan med 
hennes totala anpassningsproblem.» Jag 
tror att denna syn på frågan är riktig.

Kommittén tycks förutsätta — utan 
motivering såvitt jag kan se — att 
Sköndal inte skulle kunna vidga sin ut
bildning så att den kommer i paritet
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med den av kommittén föreslagna. Di
rektionen för Svenska diakonsällskapet 
uttalar emellertid att det synes möjligt 
att vidga utbildningen vid Sköndals- 
institutet, om detta tillätes arbeta under 
samma ekonomiska förutsättningar som 
de övriga socialinstituten.

I runt tal fyra miljoner kronor har 
investerats i utbildningsverksamhet. Ett 
välförsett bibliotek finns. De studieso
ciala förhållandena är också välordna
de, bl. a. tack vare moderna elevbostä
der. Tomtmark har reserverats för even
tuell utbyggnad. Förutsättningarna för 
Skön dalsinstitutets utveckling måste be
tecknas som goda.

Låt mig till sist få framhålla, att 
kommunala och statliga myndigheter be
handlar vid Sköndal utbildade sociono
mer såsom fullt likställda med dem 
som kommer från de övriga instituten. 
Det visar ju att arbetsgivarparten er
känner undervisningen såsom varande 
av samma kvalitet.

Eu undersökning från 1962 visar så
lunda att av manliga chefstjänster ute 
i samhället — socialsysslomän, social
inspektörer, byråföreståndare, kurato
rer och konsulenter etc. — hade 134 
utexaminerats från Sköndalsinstitutet 
och 307 från samtliga de tre andra so
cialinstituten. Kvinnliga studerande har 
ju inte Sköndalsinstitutet så många, men 
det fanns dock av dessa över tjugo
talet ute i allmän social tjänst.

En genomgång av de från institutet 
utexaminerade ger för övrigt vid han
den att cirka 15 procent gått ut från 
den sociala linjen till kyrklig tjänst, 
medan 85 procent gått till statlig eller 
kommunal tjänst.

Åtskilligt annat skulle kunna anföras. 
Men jag tror det sagda mer än väl be
visar att i denna tid med skriande brist 
på social arbetskraft inom den sociala 
sektorn, där många tjänster måst besät
tas med icke helt kvalificerade tjänste
män, skulle det vara oförsvarligt av sta
ten att avhända samhället möjligheten 
att från Sköndalsinstitutet med dess

långa och rika erfarenhet också i fort
sättningen få en väl utbildad arbets
kraft på det sociala området. Låt oss ge 
denna utbildningsanstalt det stöd den 
behöver för att kunna fortsätta sin 
verksamhet.

Jag ber att få yrka bifall till den vid 
utlåtandet fogade reservationen.

I detta anförande instämde herrar 
Rimmcrfors (fp) och Keijer (fp), fröken 
Kavlsson (h) samt herrar Berglund (fp), 
Hammar (fp) och Källstad (fp).

Herr EKSTRÖM i Iggesund (s):
Herr talman! Socionomutbildnings- 

kommittén under landshövding Thure 
Anderssons ordförandeskap avgav i 
augusti månad föregående år sitt slut
betänkande, vilket som sina viktigaste 
ingredienser innehöll förslag till såväl 
kvantitativa som kvalitativa förbätt
ringar av socionomutbildningen. Vidare 
skulle enligt förslaget de fyra social
instituten förstatligas och samtidigt ges 
karaktären av socialhögskolor med eu 
utbildning jämställd med universite
tens. Härmed skulle även den samhälls
vetenskapliga forskningen kunna främ
jas.

Kommitténs betänkande rönte ett 
osedvanligt gott mottagande av remiss
instanserna, men departementschefen 
har av olika skäl icke ansett sig kunna 
förverkliga samtliga föreslagna centrala 
punkter. Förstatligandet redan från den 
1 juli i år måste dock hälsas med stor 
tillfredsställelse, och det bör erinras om 
att det fulla engagemanget från statens 
sida kommer att medföra en kostnads
ökning med cirka 905 000 kronor.

Eftersom den utbildning det bär är 
fråga om icke varit föremål för någon 
översyn sedan år 1944 och med tanke 
på den explosionsartade utveckling som 
sedan dess ägt rum på samhällsförvalt
ningens område, är det ställt utom all 
diskussion, att det förelegat ett stort 
behov att reformera verksamheten.

Statsmakterna fastlägger riktlinjer 
och anger intentioner i fråga om social
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hjälp, barnavård, nykterhetsvård m. m. 
Det är då nödvändigt att man även på 
utbildningssidan fullföljer denna poli
tik så att det verkligen finns fullgoda 
förutsättningar att lagstiftningen kan 
föras ut i det levande livet på det pri
märkommunala planet. Vad har inte 
hänt inom samhällsplaneringens områ
de, där den stora kåren av kommuna]- 
kamrerare har viktiga uppgifter? En 
20-årig erfarenhet gör att jag tror mig 
kunna bedöma dessa frågor.

.lag har under årens lopp sett många 
socionomer komma och gå. I vissa av
seenden är jag imponerad över de kun
skaper vederbörande har bibringats un
der en relatitv kort studietid vid insti
tutet, men jag har också kunnat kon
statera att utbildningen inte på alla om
råden är synkroniserad med vår sam
hällsutveckling.

Alldeles nyss nämnde jag samhälls
planeringen, herr talman, och om man 
tar del av de uppsatsämnen för högre 
betyg i ämnet samhällsplanering vid 
socialinstitutet i Stockholm under de 
tre senaste åren, skall man finna att 
det hela rör sig på mycket vida fält. 
Det kan vara fråga om trafikplaner för 
storstäder, behovet av bostäder i ut- 
flyttningskommunerna, det kan vara 
fråga om en degressiv befolkningsrörel- 
se ute i landet, ja, det kan gälla sam
hällsplanering inte bara i vårt land utan 
även i andra länder.

Statsrådet Edenman har nu stannat 
vid att föreslå en kvantitativ utbyggnad 
av utbildningen. Jag tror att vi allmänt 
kan hälsa detta med tillfredsställelse. 
Jag tillhör en facklig organisation, som 
kommer att företaga en utredning i vad 
mån man ute i kommunerna kan få ut
bildad personal för olika uppgifter. Det 
visar sig att det i dag råder en myc
ket stor brist. Här vill jag, herr talman, 
skjuta in en liten parentes rörande den 
förpraktik som enligt socionomutbild- 
ningskommittén inte längre skulle be
hövas. När det gäller den högre utbild
ningen på olika områden är jag väl

Anslag till socionomutbildning

medveten om att detta krav på för
praktik numera slopats. Om man bibe
håller detta krav när det gäller social
instituten kunde det tänkas att dessa 
skulle få det svårare att konkurrera om 
elever som kan vara lämpade för denna 
utbildning. När statsrådet nu inte har 
velat slopa kravet på förpraktik tror jag 
likväl att han har gått den rätta vägen, 
eftersom det ligger litet annorlunda till 
på detta område. Tidigare har en myc
ket stor del av socialinstitutens elever 
rekryterats bland sådana, vilka tidigare 
haft kommunala förtroendeuppdrag el
ler sådana som i varje fall har haft nå
gon beröring med kommunalt praktiskt 
arbete. Vi kommer säkerligen nu in i 
en trend där det i stället blir så att ele
verna vid socialinstituten börjar sin ut
bildning utan att ha inhämtat så myc
ket praktisk erfarenhet. Det kan tänkas 
att det på detta speciella område fort
farande är av betydelse att man har känt 
sig för om man passar för arbetet. Kra
vet på förpraktik kan vidare vara av 
vikt då den framtida eventuelle arbets
givaren därigenom vet att den sökande 
har ett verkligt intresse för yrket. Nu 
framhåller statsrådet att instituten, då 
särskilda skäl föreligger, skall kunna 
anta elever som inte fullgjort föreskri
ven förpraktik.

Statsrådet Edenman bär tydligt och 
klart uttalat som sin mening att behov 
föreligger av kvalitativ förbättring av 
utbildningen. Som ett led i den strävan 
får man väl beteckna inrättandet av de 
sexton universitetslektoraten. Inrättan
det av vissa professurer skjuts däremot 
tyvärr på framtiden. Det är dock av 
utomordentligt stor betydelse att vi får 
dessa professurer ganska snart och att 
vi i landet får till stånd en social, jag- 
skulle även vilja säga kommunal, forsk
ning. Men i likhet med departements
chefen anser jag det vara riktigt att des
sa frågor bör bli föremål för ett nog
grant övervägande, eftersom det tarvar 
en utredning hur organisationen skall 
vara och hur professurerna skall lokali-
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seras. Vi har fyra socialinstitut här i 
landet. Det skulle inte vara lyckligt, om 
man splittrade forskningsarbetet genom 
att dela upp dessa professurer på de 
olika socialinstituten redan i ett begyn
nelseskede.

Jag anser det självklart att dessa frå
gor måste ses mot bakgrunden av den 
socialpolitiska kommitténs arbete. Den
na kommitté sysslar även med ting som 
bar anknytning till socialforskningen. 
Men även om dessa ämnesområden myc
ket väsentligt tangerar samhällsforsk
ningen, bör man inte ovillkorligen av
vakta de resultat som denna kommitté 
kan komma fram till.

Såsom bar framhållits skall socialpo
litiska kommittén kunna avlämna sitt 
förslag redan i år. Då borde det fak
tiskt finnas möjligheter för statsrådet 
att till 1964 års riksdag framlägga för
slag om såväl en kvalitativ förbättring 
av socionomutbildningen som organisa
tionen av den sociala forskningen, var
om herr Lennart Geijer i första kam
maren och jag i denna kammare utta
lat önskemål i likalydande motioner.

När nu statsutskottet i sitt utlåtande 
nr 110 uttalat att utskottet i likhet med 
departementschefen och motionärerna 
finner det angeläget att beslut rörande 
den sociala forskningens organisation 
fattas snarast möjligt, anser vi för vår 
del att syftet med motionerna är väl till
godosett, varför det inte finns någon 
anledning att vidhålla yrkandet om en 
särskild skrivelse till Kungl. Maj:t.

Till sist, herr talman, skulle jag en
dast med några få ord vilja beröra den 
till utskottets utlåtande fogade reserva
tionen angående statsbidrag till Skön- 
dalsinstitutet. Hur belijärtansvärt det än 
kan vara med ett anslag för att institu
tet skall kunna driva sin sociala linje 
och trots all respekt som jag har för det 
värdefulla tillskott som institutet har 
lämnat arbetsmarknaden i form av ut
bildad arbetskraft inom vissa begrän
sade grenar av samhällsverksamheten, 
tror jag likväl att det skulle vara mind-

re välbetänkt att med statsmedel stödja 
en privat utbildningsform, som det ändå 
här är fråga om. Vi står dock inför ett 
förstatligande av våra socialinstitut med 
sociala högskolor inte alltför långt i 
fjärran och en organisation av den so
ciala forskningen.

Herr talman! Jag bär intet annat yr
kande än utskottets.

I detta anförande instämde herr 
Svenning (s).

Herr LINDKVIST (s):
Herr talman! Jag vill också tillhöra 

dem som önskar gratulera ecklesiastik
ministern till den proposition som bil
dar underlaget för den upprustning och 
det förstatligande av socialinstituten 
varom riksdagen nu skall besluta. För
utom en kraftig kvalitativ upprustning 
föreslås i propositionen ett från 380 till 
480 utökat elevantal per år. Jag tycker 
det är mycket välbetänkt och glädjande 
att man äntligen fångar in de elevkate
gorier det här gäller och tar konsekven
serna av en utveckling i vårt kraftigt 
expanderande samhälle som kommer 
att kräva en större tillgång på socio- 
nomutbildad personal än tidigare. Det 
är riktigt, som herr Ekström i Igge- 
sund sade, att den kraftiga expansionen 
inom vårt samhällsliv förutsätter en 
forcerad kvalitativ förbättring av socio
nomutbildningen för att vi skall kunna 
klara de mest angelägna problemen.

Men, herr talman, jag har inte begärt 
ordet för att enbart gratulera till de för
slag som föreligger. Jag vill också säga 
någonting om den motion som jag har 
skrivit under och vars tankegångar 
kommer till uttryck i den till statsut
skottets utlåtande fogade reservationen. 
Motionen gäller den gamla frågan om 
anslag till Sköndalsinstitutet. Fjolårets 
riksdag hade en mycket lång och tidvis 
mycket hetsig diskussion i denna bi- 
dragsfråga. Den gången slog både de
partementschefen och utskottets tales
män fast — och det har understrukits 
av herr Ekström i Iggesund i dag — att
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statsbidrag till institutet i Skön dal och 
dess sociala linje inte kunde utgå av 
principiella skäl. Det gäller alltså en 
princip enligt vilken staten i allt vä
sentligt skall ha ansvaret för socionom
utbildningen. Jag kan ansluta mig till 
den principen, men jag tycker ändå att 
utvecklingen har lärt oss att en princip 
har sitt värde först när den täcks av ett 
reellt underlag, d. v. s. i detta fall en 
för samhället tillfredsställande försörj
ning av utbildade socionomer.

Bilden av samhället i dag när det gäl
ler tillgången på socionomer är lätt att 
beskriva. Det är ett beklagligt faktum 
att vi har en eftersläpning i utbildnings- 
takten på detta område — en eftersläp
ning som ställer kommunerna inför 
mycket svåra problem. Om det nu blir 
så att Sköndalsinstitutet lägges ner kom
mer vi årligen att mista 30 utexamine
rade socionomer till dess att statens 
egen utbildning har kommit i takt med 
den stora efterfrågan. Får däremot 
Sköndalsinstitutet statsbidrag kommer 
det att fortsätta med denna utbildnings
verksamhet. Resultatet av ett med 30 
minskat antal nyexaminerade sociono
mer per år blir eu våldsam irritation 
och stora besvärliga problem i alla de 
kommuner som behöver ha tillgång till 
utbildade, skickliga socionomer men 
som i nuvarande bristsituation måste 
arbeta med personal som saknar en till
räckligt kvalificerad utbildning för sina 
uppgifter. Den faktiska situationen är 
att samhället i dag inte kan undvara 
den socionomutbildning som bedrives 
vid institutet i Skön dal. Vi måste ha 
tillgång till dessa socionomer i vårt 
samhälles snabba expansion, och vi 
måste inse att så länge staten inte själv 
klarar utbildningen är det förnuftsmäs- 
sigt riktigt att vi ger en stimulans åt in
stitutet i Sköndal som hjälper till att 
eliminera den stora bristen på sociono
mer.

Jag skall inte, herr talman, ge någon 
längre redogörelse för vad som sker 
vid Sköndalsinstitutet eller för den sta
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tistik som finns att tillgå i detta fall. 
Herr Nelander har redogjort för dessa 
saker och jag har bara att ge min an
slutning till synpunkterna i hans inlägg 
i diskussionen.

Jag skulle emellertid avslutningsvis 
vilja avge en personlig deklaration i 
denna fråga. Jag har av den allmänna 
debatten rörande socionomutbildning
en fått det intrycket att det finns ett 
starkt intresse för att Sköndalsinstitu- 
tet byggs ut, att statsbidragen perma
nentas och att staten ger garantier för 
att skolan bibehålls i sin nuvarande 
form och verksamheten där utvidgas. 
Jag kan inte dela den uppfattningen. 
Jag betraktar utbildningen på Sköndal 
såsom temporär, och min medverkan 
till att ett anslag på 150 000 kronor ges 
till lärarlöner avser sålunda endast en 
temporär period. Antingen får vi, sedan 
staten hunnit ifatt, diskutera huruvida 
Sköndalsinstitutet bör förstatligas eller 
också bara konstatera att institutet då 
får klara sig på sina egna ekonomiska 
resurser.

Herr talman! Herr Ekström gav i sitt 
inlägg ett stort fång av rosor till Skön
dalsinstitutet och de elever som utexa
minerats därifrån. Det är lätt att in
stämma i hans uppfattning, och jag vill 
göra det tillägget att eftersom samhället 
på grund av en eftersläpning som inte 
kan bortdiskuteras har behov av de so
cionomer som utbildas på Sköndal, är 
det rimligt att vi till dess staten själv 
klarar denna utbildning ger skolan det 
anslag på 150 000 kronor som föresla
gits i motionerna.

Jag ber med detta, herr talman, att få 
yrka bifall till den reservation som fo
gats till statsutskottets utlåtande nr 110.

I detta anförande instämde fru Tor- 
brink och fru Löfqvist, herr Gustafsson 
i Uddevalla samt fru Johansson (samt
liga s).

Herr KARLSSON i Olofström (s):
Herr talman! Herr Ekström i Igge- 

sund har på ett förtjänstfullt sätt kom
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menterat proposition nr 79, som be
handlas i statsutskottets utlåtande nr 
110. Eftersom vi i de egentliga sakfrå
gorna är överens, behöver jag inte upp
repa dessa kommentarer. Det hör emel
lertid numera nästan till ordningen att 
vi när vi behandlar frågan om anslag 
till socionomutbildningen också tar upp 
frågan om anslag till Svenska diakon
sällskapets sociala utbildningsverksam
het. Jag gör mig väl inte skyldig till nå
gon överdrift om jag säger att detta 
ärende blivit något av en följetong.

Riksdagen har under de senaste åren 
haft att behandla förslag som är analoga 
med det som framställs i motionerna 
om anslag till Sköndalsinstitutet. Tidi
gare har riksdagen inte funnit anled
ning att bifalla dessa motioner. Med 
hänsyn till innehållet i den proposition 
vi nu behandlar finns det väl ännu 
mindre anledning att nu bevilja dessa 
anslag. Propositionen föreslår som be
kant dels att socialinstituten skall för
statligas, dels att elevantalet där skall 
ökas från 380 till 480 och att lärarorga
nisationen skall väsentligt förstärkas. 
Det finns därför starka skäl att ifråga
sätta det berättigade i att Sköndalsinsti
tutet i år, när vi står så nära inför för
statligandet av socialinstituten, inrange
ras i denna verksamhet.

Reservanterna har framhållit att ut
bildningen på Svenska diakonskolan i 
stort sett kan anses fullt likvärdig med 
utbildningen vid socialinstituten. Jag 
måste säga att detta är ett uttryck för 
en synnerligen välvillig syn på skolans 
verksamhet. Jag tillåter mig citera någ
ra rader ur en artikel i Dagens Nyheter 
den 22 november i fjol av docent Hans 
Meijer, rektor vid socialinstitutet i 
Stockholm:

»Sköndalsinstitutets utbildning har i 
många stycken åtminstone på papperet 
likheter med socialinstitutens, men där 
finns bl. a. den avgörande skillnaden 
att Sköndalsinstitutet har en religiöst 
bunden utbildning. Inte mindre än 7 ut
bildningsmoment med ett timantal av

315 timmar gäller exempelvis: troslära, 
själavårdslära, bibelkunskap, kyrko- 
kunskap och kristendomskunskap. Na
turligtvis är detta utbildningsanstaltens 
ensak, och ett 'liberalt’ samhälle har 
ingen anledning att ingripa. Jag har 
emellertid de senaste åren flera gånger 
haft besök av Sköndalseiever som velat 
flytta över till socialinstitutet av sam
vetsskäl. Några har bl. a. förklarat att 
det varit för dem omöjligt att fortsätta 
utbildningen vid en skola där det vis
serligen inte var ett krav, men ett psy
kiskt tvång för eleverna att delta i och 
leda andaktsstunder.»

Jag skulle vilja ställa en fråga direkt 
till dem som har reserverat sig och til! 
dem som talar för reservationen. Vill ni 
göra det påståendet att rektorn vid so
cialinstitutet i Stockholm inte vet vad 
han talar om? Eller vill ni göra det på
ståendet att han här har handskats 
ovarsamt med sanningen? Jag ber att få 
klara besked i det avseendet. Jag häv
dar nämligen med bestämdhet att yr
kesutbildning bör vara fri från obliga
torisk kristendomsundervisning. Sådan 
undervisning förekommer ju i rikt mått 
vid Sköndalsinstitutet i samband med 
denna utbildning. Jag har i min hand 
en timplan för kurser som hållits under 
1961 och i vilka exempelvis kristen
domskunskap, teologi, bibelkunskap 
och kyrkokunskap upptagit en mycket 
stor del av undervisningstimmarna. Nu 
säger man från reservanternas sida, att 
övriga ämnen har lika många undervis- 
ningstimmar vid Sköndal som vid de 
andra instituten. Det är möjligt att så 
är fallet, men vi kan inte bortse ifrån 
att under den tid lektioner pågår i de 
ämnen jag nyss nämnde kan eleverna 
helt naturligt icke ägna sig åt någon
ting annat.

Iiärtill kommer att såväl utredningen 
som departementschefen föreslagit för
stärkning av lärarorganisationen. Ut
redningen har även föreslagit att social
instituten skulle benämnas socialhög
skolor. Såsom en följd härav skulle ock

Anslag till socionomutbildning



50 Nr 23 Fredagen den 17 maj 1963

så inrättas professurer vid dessa insti
tut.

Utskottet har understrukit vad depar
tementschefen har sagt, nämligen att 
dessa frågor är föremål för prövning. 
Jag tror att detta kommer att få till 
följd att de statliga socialinstituten får 
en helt annan standard än vad Skön- 
dalsinstitutet kan erbjuda.

Till sist skulle jag bara vilja säga till 
herr Nelander — som påstår att socio- 
nomutbildningskommittén har föresla
git bidrag till Stora Sköndal — att jag 
beklagar att ordföranden i den utred
ningen inte längre tillhör denna kam
mare och således inte har möjlighet att 
delta i någon debatt här. Men jag kan
ske får fråga herr Nelander vilken for
mulering i kommitténs betänkande herr 
Nelander stöder sig på när han säger 
att kommittén föreslagit bidrag till 
Sköndalsinstitutet för utbildning av här 
ifrågavarande slag.

Herr talman! Jag ber med detta få 
yrka bifall till utskottets hemställan.

Herr NELANDER (fp) kort genmäle:
Herr talman! Jag citerade ur kommit

téns eget yttrande i denna fråga, där 
kommittén säger att bidrag borde kun
na vara möjligt för Sköndals sociala och 
kyrkomusikaliska linjer. Jag angav tyd
ligt att det var kommitténs yttrande 
över Sköndals begäran om anslag 1961.

Herr Karlsson i Olofström talade om 
de många timmar som upptas av teolo
gisk undervisning. Jag berörde det ock
så, och jag sade att om man räknar ifrån 
timmarna för de humanistiska ämnena, 
svenska och engelska, och de teologiska 
undervisningstimmarna, kommer man i 
alla fall upp till ett betydligt högre tim
tal för den sociala undervisningen än 
vad man har vid de andra socialinsti
tuten. Herr Karlsson refererade en arti
kel i Dagens Nyheter, där rektor Meijer 
påstod att det förelåg ett tvång på ele
verna i religiöst avseende. Jag har tyd
ligt klargjort att detta är felaktigt. Det 
förekommer inget tvång på eleverna.
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Jag skulle kunna tala om elever som ti
digare deltagit i undervisningen vid 
Skön dal och som har gjort vissa utta
landen, men jag vill inte gå in på dessa 
personliga uttalanden. Jag vet dock 
mycket väl varifrån de kommer.

Herr KARLSSON i Olofström (s) kort 
genmäle:

Herr talman! Jag vill bara hänvisa 
till att kommittén föreslagit en från 380 
till 480 ökad intagning och att utökning
en skulle gälla de nu befintliga institu
ten. Till de nu befintliga instituten räk
nas i detta sammanhang icke Stora 
Sköndal.

Vad gäller frivilligheten exempelvis 
i fråga om kristendomskunskap och dia
koni ställer jag mig synnerligen skep
tisk. Om eleverna inte har rätt att vara 
befriade från lektionerna i dessa äm
nen, så är det ingen frivillighet.

Herr ZETTERBERG (s):
Herr talman! När en stor fråga fram- 

lägges för riksdagen blir det lätt så, att 
eu mindre del därav tilldrar sig en 
mycket stor uppmärksamhet och att 
man därför glömmer bort väsentliga 
ting som omfattas av förslaget. Det gjor
de doek inte herr Lindkvist, och jag 
vill i anslutning till vad han sade in
stämma i att hela vår socialvård blir 
något annat än vad lagstiftarna avser, 
om vi i framtiden kommer att dras 
med samma knapphetssituation som den 
nuvarande. Skillnaden kan kanske be
skrivas så, att för den hjälpsökande all
mänheten kommer våra sociala institu
tioner att framstå som om de i stället 
för att handha social omvårdnad ägnar 
sig åt övervakning och inspektion, ef
tersom de knappast hinner med annat 
än att se till att blankettväsendet funge
rar ordentligt och att statistiska upp
gifter insändes i vederbörlig ordning. 
När vi t. ex. talar om nykterhetsvård, 
vet vi att det i största utsträckning 
hänger på tillgången på personella re
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surser, om det skall bli något annat än 
ett slag i luften.

Om några dagar får vi tillfälle att 
diskutera den s. k. raggarparagrafen. 
Den får visst inte heta så, men bär i 
alla fall döpts därtill. I fråga om det 
problem som framkallat den beror allt 
på barnavårdsnämndernas möjligheter 
att ingripa, och därvidlag blir personal
resurserna avgörande. Socionomutbild
ningen är därför så utomordentligt vik
tig. Det är synnerligen tillfredsställan
de, att detta förslag har framlagts om 
både kvantitativ och kvalitativ upprust
ning av socionomutbildningen. Jag hop
pas bara att detta kommer att följas 
av en bättre värdering av den socio- 
nomutbildade arbetskraften, så att den 
blir bättre värderad av personalens ar
betsgivare, primärkommuner och and
ra. Faktum är att därvidlag föreligger 
eu alltför stor eftersläpning i betraktan
de av den tjänst som denna grupp gör 
samhället.

Jag begagnar också detta tillfälle till 
att uttrycka min tacksamhet till ut
skottet för dess behandling av en mo
tion med herr Wiklund i Stockholm som 
första namn, där jag är medmotionär. 
Motionen gäller undervisning i praktisk 
mentalhygien och yrkesetik. Utskottet 
har, sedan det konstaterat lämpligheten 
av förslaget, förordat att samarbets- 
nämnden mellan socialinstituten skall 
närmare få diskutera och utforma en 
dylik undervisning. Det har uppgivits 
för mig, att sådan undervisning tidigare 
ägt rum vid socialinstitutet i Stockholm 
men att den kommit att upphöra sedan 
en mycket lämplig föreläsare inte läng
re stått till förfogande. Vi motionärer 
är nog medvetna om att det är en svår 
och grannlaga men också mycket vä
sentlig uppgift att få till stånd en rik
tig undervisning på detta område.

Sedan vill jag säga ett par ord om 
Sköndal. Det har varit en följetong, an
tydde herr Karlsson i Olofström, med 
denna motion som återkommit år efter 
år. Den bär dock i någon mån förnyats.

Med hänsyn till att omröstningarna un
der de senaste åren utfallit så jämnt 
att det endast skilt på några röster före
faller det mig, som om det borde ha 
varit en uppgift för utskottet att un
dersöka, om det funnits någon möjlig
het till en lösning. Eftersom princip
frågor är inblandade i detta samman
hang, skulle mycket väl även princi
piella resonemang ha kunnat inryckas 
i vad utskottet sagt om saken. Man har 
emellertid delat upp sig på sedvanligt 
sätt och överlämnat åt oss motionärer 
att rösta på reservationen, i stället för 
att försöka åstadkomma en jämkning 
mellan de olika ståndpunkterna.

Är det verkligen så att det, vilket herr 
Karlsson i Olofström tycks lägga stor 
vikt vid, inte råder full frihet vad be
träffar exempelvis morgonbönerna, bor
de en skrivning ha kunnat komma till 
stånd med uppgift om vad man skulle 
kunna kräva ur religionsfrihetssyn
punkt.

Min uppfattning är bär densamma 
som herr Nelanders, och den har jag 
kommit till genom att bl. a. kontakta 
representanter för elevkåren, nämligen 
att man får söka efter en utbildnings- 
unstalt, där det förekommer en debatt 
som är livligare, där ämnena dryftas ur 
mer skilda synvinklar och där debatten 
betraktas som något självklart och så
som en tillgång i utbildningen. Min 
övertygelse är alltså att — jag talar 
om läget den tid som jag känner till, 
nämligen framför allt det senaste året 
— att där råder en utomordentligt fri 
och frisk atmosfär. Detta kan vara för
hållandet även i institutioner som kom
mit till stånd genom kristna initiativ. 
Jag föreställer mig t. ex. att om här i 
kammaren finns någon som genomgått 
Sigtunastiftelsens institutioner — jag 
vet att det finns minst en ledamot i 
medkammaren som gjort det — skall 
han kunna berätta om att han inga
lunda blivit utsatt för något tryck utan 
att man i dess folkhögskola träffat re
presentanter för många typer av åskåd
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ningar, även om alla känt till huvud
mannens inspirationskälla.

Det skall heller inte förnekas att frå
gan om Sköndal i viss mån infekterats 
av att man har utnyttjat den i den 
valpolitiska debatten på ett sätt, som 
måste ha upplevts som sårande för den 
som haft en annan mening än den jag 
företräder. I dag tycker jag emellertid 
att vi kan bortse från allt sådant. Här 
är det, som herr Nelander och herr 
Lindkvist påpekat, fråga om att förse 
ett påtagligt bristområde med utbildad 
personal. Även om meningarna är de
lade beträffande kvaliteten på denna 
utbildning bär ingen bestritt, att dess 
resultat inte blir annorlunda än de som 
presteras av de statliga socialinstituten.

När jag lyssnade till dagens utlägg
ningar kom det för mig en parallell 
som jag också tidigare haft anledning 
att tänka på. Vid mitten och slutet av 
1940-talet var det här i Stockholm en 
period, då de kommunala socialvårdan
de myndigheterna var ganska misstänk
samma mot institutioner som leddes el
ler inspirerades från kristet håll. Det 
kunde vara t. ex. Stadsmissionen eller 
Frälsningsarmén som ledde en verksam
het. Man gjorde det ofta ganska besvär
ligt för dem att fortleva. Nu har det 
kommit en annan tid när det gäller de 
kommunala myndigheterna i Stock
holm. Jag tror att alla ideellt inspire
rade institutioner i Stockholm, vilka i 
stor utsträckning får stöd och hjälp av 
kommunen beträffande sina kommunala 
uppgifter, nu har en känsla av att bli 
betraktade som ett tillskott till de sam
hälleliga institutionerna, inte som kon
kurrenter som till varje pris skall dri
vas ut. Är det inte så, att vi i vårt sam
hälle behöver också tillskott av enskil
da människor och grupper, som — 
med en viss grad av inspiration — på 
eti arbetsområde bygger upp något som 
får sin särskilda profil? Än en gång 
vill jag understryka, för att inte herr 
Karlsson i Olofström skall undervisa 
mig på den punkten, att jag förutsätter
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att det blir högt i taket och religions
frihet på alla områden, där en sådan 
kristen institution verkar.

För Sköndalsinstitutets del är det 
inte fråga om en plötsligt påtagen upp
gift av konstlad art. På Sköndal finns 
en hel grupp sociala institutioner. Där 
finns en mycket omfattande epileptiker- 
vård och nykterhetsvård med särskild 
alkoholistvård. Där utbildas diakoner, 
ungdomssekreterare och kyrkokamre- 
rare. Under de senare åren har även 
tillkommit denna sociala linje. Den bär 
varit ett naturligt komplement, som växt 
fram i denna miljö. Resultatet har bli
vit att en rad val utbildade personer 
trätt ut till sina uppgifter runt om i 
vårt land.

Jag' nämnde att vår motion i år var 
något annorlunda än tidigare motioner. 
Jag erinrar om att den innehåller en 
passus, vid vilken vi fäster ett visst 
avseende. Det står nämligen att mo
tionärerna förutser att, därest detta an
slag beviljas, också vid det kan fästa 
villkor eller bestämmelser beträffande 
inträdesfordringar och grundkurspla
ner. Om man utgår från att detta kom
mer att ske, faller en eventuell kritik 
mot den utbildningsstandard man nu 
bär. Kungl. Maj:t har möjlighet att på
peka i vilka avseenden det nu brister. 
Det gäller givetvis minimifordringar. 
Däremot har det väl hittills varit en 
fördel, att socialinstituten har haft inte 
fullt sammanfallande kursplaner utan 
varit något individualiserade. De kan 
ju ändå ha gjort sin tjänst. För egen 
del tror jag att det är av värde att 
likheterna inte är alltför långt drivna.

Reservanterna har föreslagit, att till 
denna utbildning skall anvisas ett an
slag av 150 000 kronor. Detta belopp 
svarar inte mot vad det kostar att ut
bilda socionomer vid de samhällsdriv- 
na institutionerna utan är väsentligt 
lägre. Genom de bestämmelser man kan 
foga till anslaget skulle resultatet dock 
kunna bli fullt godtagbart, även enligt 
kritikernas normer.
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Jag skall slutligen, herr talman, säga 
några ord till herr Karlsson i Olofström 
beträffande docenten Meijers uppgift. 
Jag erinrar mig mycket väl denna arti
kel -i Dagens Nyheter. Eftersom herr 
Karlsson offentligen i en debatt åbero
par denna artikel hade det väl varit 
lämpligt att man från utskottets sida 
hade sökt kontakt med de i artikeln 
berörda eleverna och försökt utforska, 
huruvida det var fråga om en enstaka 
företeelse beroende på speciella om
ständigheter eller om det var eu mera 
grundläggande tendens. Eftersom do
centen Meijers uppfattning här grundade 
sig på uppgifter från några personer 
borde man ha tagit reda på, om dessa 
personer var representativa eller inte. 
Herr Karlsson bör väl alltså bevisa, att 
dessa båda personer, när det gäller 
känslan av att inte åtnjuta religions
frihet, är representativa för elevkårer
na på Stora Sköndal.

Med detta ber jag att få yrka bifall 
till reservationen.

Herr KARLSSON i Olofström (s) kort 
genmäle:

Herr talman! Jag bär ingen anled
ning att kontrollera en uppgift som har 
varit införd i en dagstidning. Dessutom 
har jag uttryckligen sagt ifrån, att jag 
har citerat en tidningsartikel.

Här är det inte fråga om något en
staka fall, herr Zetterberg. Enligt arti
keln har vederbörande rektor under de 
senaste åren flera gånger haft besök av 
elever från Sköndalsinstitutet. Det går 
alltså inte att blanda bort korten och 
påstå, att detta har inträffat bara en 
enstaka gång. Det är att förvrida fakta.

Jag skall inte värdesätta påståendet 
att det är så högt till taket ute på Skön
dal, att där råder full frihet o. s. v. De 
faktiska förhållandena säger nog någon
ting annat.

Det primära i hela denna fråga är 
att man skall sträva efter att göra ut
bildningen likvärdig. Det tror jag inte

att man kan, om man skall dela upp 
den på sätt som bär påyrkas.

Herr ZETTERBERG (s) kort genmäle:
Herr talman! Jag blir ytterligare för

vånad av herr Karlssons i Olofström 
genmäle. Om docent Meijers uppgifter 
har fått påverka utsk otts av d el n in ge ns 
ställningstagande är det litet oroande. 
Har de bara nämnts som ett symtom, 
som i och för sig kan åberopas och som 
får gälla för vad det är, spelar det 
mindre roll. Har uppgifterna haft be
tydelse för utskottsavdelningens stånd- 
punktstagande, vore det bra trist om 
man inte hade givit de nuvarande elev
organisationerna möjligheter att bemöta 
den förmodan, som är framställd i ar
tikeln och som här bär upprepats av 
herr Karlsson.

Herr KARLSSON i Olofström (s) kort 
genmäle:

Herr talman! Docent Meijers artikel 
bär inte alls väglett oss i detta sam
manhang. Jag bär tidigare erinrat om 
att såväl utskottet som riksdagen har 
tagit ställning i denna fråga långt innan 
docent Meijers artikel var publicerad.

Herr BLIDFORS (s):
Herr talman! Socionomutbildnings- 

kommittén yttrade i anledning av Skön- 
dalinstitutets ansökan om statsbidrag 
till den sociala utbildningen vid sko
lan, att det vore riktigast att all högre 
utbildning för befattningar inom de so
ciala och kommunala arbetsområdena 
bedrevs vid fackhögskolor som är helt 
fristående från religiösa och politiska 
intressen. Jag delar fullständigt kom
mitténs uppfattning i denna viktiga 
principfråga. Neutralitet i trosfrågor 
bör enligt min mening vara ett villkor 
för statsbidragsgivning på det bär ak
tuella området.

Har man denna uppfattning finns det 
naturligtvis anledning att försöka kom
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ma underfund med i vilken utsträck
ning utbildningen på Sköndal egentli
gen är konfessionsbunden. Jag har inte 
haft tillfälle att personligen följa utbild
ningen där ute, men jag har så gött 
jag har kunnat försökt ta del av insti
tutets prospekt och redogörelser liksom 
av direktionens och elevkårens yttran
den i anledning av socionomutbild- 
ningskommitténs ståndpunktstagande. 
Det förefaller mig vara tillräckligt för 
att man skall förstå hur konfessions
bunden utbildningen är.

Eftersom åtskilligt redan har sagts 
vill jag bara ta upp ett par detaljer. 
Jag måste därvid gå in på två ting som 
har berörts tidigare men på ett i viss 
mån ofullständigt sätt. Det är framför 
allt herr Nelanders inlägg jag har i tan
karna.

Den första frågan gäller den teolo
giskt-kyrkliga — jag måste använda 
detta uttryck — undervisningens roll i 
den samlade utbildningen. Av tillgäng
liga uppgifter framgår det — det har 
tidigare nämnts, varför jag kan runda 
av siffrorna — att eleverna får cirka 
1 000 timmars undervisning i sociala 
ämnen och cirka 300 i teologiskt-kyrk- 
liga ämnen. Vad betyder då denna för
delning med 1 000 timmar i sociala äm
nen och 300 i teologiskt-kyrkliga? Det 
innebär, kammarkamrater, att på tre 
och en halv timmars utbildning i so
ciala ämnen går en utbildningstimme i 
teologiskt-kyrkliga. Det tycker jag inte 
är någon liten andel i förhållande till 
de sociala ämnena.

Herr Nelander nämner som exempel 
700—800 timmar vid socialinstituten. 
Man avser tydligen — utan att det di
rekt utsäges — att visa att trots den 
teologiskt-kyrkliga utbildningen har 
Sköndalsinstitutet ändå flera timmars 
undervisning i sociala ämnen än so
cialinstituten. Men i detta sammanhang 
bör också påpekas en annan sak, näm
ligen att timantalet vid de olika insti
tuten inte är direkt jämförbart med 
Sköndalsinstitutets. Den utbildning som
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pågår där är mera skolmässig än den 
utbildning som förekommer vid social
instituten, där formerna för undervis
ningen mera påminner om dem som 
tillämpas vid universitet och högskolor. 
Vid socialinstituten har man anspråk 
på att eleverna skall ha förmåga till 
självstudier och därför måste de också 
beredas tid till sådana studier.

Det finns alltså anledning att vara för
siktig med jämförelser beträffande tim
antalet, men jag skall inte nu ytterli
gare ingå på denna sak.

Enligt min mening förekommer vid 
Sköndalsinstitutet vad jag skulle vilja 
kalla en högst olycklig sammanbland
ning mellan social utbildning och dia
konal utbildning. Såväl i direktionens 
yttrande som av anföranden här i kam
maren, t. ex. av herr Nelander, har 
framhållits, att det är fråga om två skil
da saker och att endast den teoretiska 
fackutbildningen är gemensam för båda 
linjerna. Sedan får de blivande diako
nerna genomgå en metodikkurs, under 
det att de socialstuderande får tillfälle 
till praktik. Det förefaller alltså, åtmin
stone ytligt betraktat, som om man 
gjorde boskillnad mellan de socialstu
derande och diakonerna. Efter avslutad 
utbildning går sedan de socialstuderan
de till borgerliga verksamhetsfält och 
diakonerna till kyrkliga, och eftersom 
den förra gruppen befinner sig i majo
ritet, anser man det motiverat med stats
bidrag.

Så enkelt är nu inte det hela. Det 
finns anledning att litet närmare grans
ka den sammanblandning som förekom
mer. I det särskilda prospekt, som Skön
dalsinstitutet tillhandahåller, får man 
veta en del beträffande inträdesvillkor 
och kursinnehåll. Det visar sig, att 
gränslinjen mellan social och diakonal 
utbildning inte är så klar. Beträffande 
den sociala linjen sägs i prospektet, att 
den inte bara syftar till utbildning för 
verksamhet på vissa sociala fält utan 
också till församlingsarbete, och detta 
nämnes till och med först bland de
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uppgifter vartill utbildningen skulle 
kvalificera.

Om man har detta klart för sig bla
det ganska begripligt, att under den se
naste vårterminen bar — som framgår 
av direktionens yttrande — var fjärde 
examensuppsats på den sociala linjen 
behandlat kyrkliga spörsmål. Man för
står också då varför studenter som vill 
söka inträde vid institutet måste ha 
minst Ba i kristendom och att icke stu
denter skall vid tentamen kunna visa 
upp samma kunskaper.

Inträdesfordringarna är alltså inte de
samma, herr Nelander. Några sådana 
krav beträffande speciellt kristendoms
ämnet finns inte för inträde vid våra 
socialinstitut.

Men det räcker inte med detta. En
ligt prospektet är det — lägg märke till 
att jag nu inte talar om de blivande 
diakonerna, som enligt direktionens 
uppgifter befinner sig i mindretal, utan 
fortfarande om de socialstuderande — 
bra sörjt för att de inte bara skall ha 
studentexamens kunskaper i kristen
dom, vilket kanske i och för sig inte är 
så mycket att säga om, utan också för 
att de som har den rätta tron skall ha 
företräde vid intagningen. Det verkar 
chockerande, men jag kan inte hjälpa 
vad som står i prospektet.

Vid skolan anordnas också en pre- 
parandkurs — det är vad som kallas 
den allmänna kursen — för sådana som 
inte på annat sätt har skaffat sig kun
skaper för inträde. Om inträdet till 
denna preparandkurs heter det i pro
spektet: »Visst företräde lämnas sökan
de som har för avsikt att bli diakon.»

Man söker alltså redan nu att skilja, 
jag höll på att säga fåren från getterna. 
Och då det gäller den fortsatta fackut
bildningen säges det i prospektet: »Det 
förutsattes att den som ämnar bli dia
kon av uppriktigt hjärta vill vara en 
kristen och en aktiv medlem i Svenska 
Kyrkan.» Och så kommer en väsentlig 
mening: »Den som har goda vitsord och 
önskar bli diakon äger företräde till 
fackutbildningen.»

De två bestämmelser, som jag här har 
citerat, innebär såvitt jag förstår ett för
sök att styra rekryteringen. Att sedan 
majoriteten av eleverna, som direktio
nen bär påpekat, inte blir diakoner, är 
ju en helt annan sak. Varför de inte blir 
diakoner vet inte jag — det kan fin
nas många skäl som jag inte skall yttra 
mig om. Men man söker tydligen på 
detta sätt så gott det går att även till 
den sociala utbildningen få elever med 
det rätta sinnelaget.

Jag sade för några minuter sedan, att 
det enligt min mening förelåg en all
varlig sammanblandning av social och 
diakonal utbildning, vilket jag nu med 
dessa exempel har försökt visa. .lag vill 
ta ytterligare ett par exempel. Den teo
retiska fackutbildningen är, som jag 
nämnde, gemensam för de socialstude
rande och de blivande diakonerna — 
de senare är visserligen i minoritet. Ett 
statsbidrag skulle väl då innebära, att 
även diakonutbildningen skulle stödjas. 
Det kan väl knappast vara en uppgift 
för staten; det må bli kyrkans och de 
kyrkligt intresserades uppgift att stödja 
den utbildningen.

Fackutbildningen inledes med nå
gonting som kallas introduktionskurs 
på tre månader. Lägg märke till att den
na introduktionskurs omfattar även den 
kyrkokamerala linjen, d. v. s. blivande 
kyrkokamrerare, kyrkokassörer och 
kyrkoskrivare med renodlade kyrkliga 
uppgifter.

Detta må vara tillräckligt många 
exempel på sammanblandning. Jag tyc
ker att man skall hålla isär kyrkliga 
utbildningsuppgifter och rent borger
liga.

Herr Nelander nämnde att det fanns 
risk — han kanske inte använde ett så 
milt uttryck — för att skolan skulle 
komma att läggas ned. Jag har förgä
ves sökt att av de papper jag haft till
gängliga få reda på hur det ligger till 
med den saken. Det står i motionen: 
»enligt lämnade uppgifter». Och reser
vationen hänvisar till motionen, så av 
reservationen blir man inte klokare.

Anslag till socionomutbildning
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Därför frågar jag nu motionärerna: 
Var liar ni fått den uppgiften? Jag liar 
diakonsällskapets skrift Diakonen fram
för mig. I den redogörelse, som date
rats i april 1962 på direktionens väg
nar av Sven Danell och Thorsten Le- 
venstam står det: »Kungl. Maj:t har så
som motiv för sitt avslag på sällskapets 
ansökan anfört, att denna utbildning 
bör bekostas av kyrkoförsamlingarna, 
då den bör vara en kyrkans sak. Skall 
diakonsällskapet i fortsättningen verk
ligen kunna fortfara med denna utbild
ning, är det alltså nödvändigt att kyrko
råden och kyrkoförsamlingarna på ett 
verksamt sätt lämnar erforderliga bi
drag. Det gäller dock en för kyrkan 
viktig utbildningsuppgift.»

Jag föreställer mig att man här främst 
har i tankarna den kyrkokamerala eller 
kyrkomusikaliska linjen. Lägg märke 
till att vad jag citerade innebär en väd
jan om stöd från de intresserade. Men 
jag finner inte något påstående om att 
utbildningen skulle läggas ned. Herr 
Nelander har tillfälle att tala om för 
mig varifrån uppgifterna kommer.

Beträffande herr Meijers uppgift i 
Dagens Nyheter om 315 timmar har jag 
roat mig med att jämföra denna uppgift 
med direktionens egna uppgifter, som 
jag har här framför mig. Direktionen 
redovisar 227 timmar i teologiska äm
nen, medan herr Meijer angav 315. När 
jag lekte detektiv för att klara ut var 
skillnaden finns, upptäckte jag att man 
kan ha lagt in litet olika innehåll i be
greppen sociala ämnen och teologiskt- 
kyrkliga ämnen. Såvitt jag förstår har 
institutet inte till kyrkliga ämnen ve
lat räkna församlingsarbete o. s. v. Jag 
tror att herr Meijers redovisning håller 
streck.

Herr talman! En utbildning som är 
upplagd på detta sätt bör alltså av prin
cipiella skäl inte ha statsbidrag. Det 
må vara kyrkans och intresserades 
uppgift att stödja denna utbildning, om 
man önskar ha den kvar. Men det kan 
väl knappast vara statens uppgift, och
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det är därför, herr talman, jag ber att 
få yrka bifall till utskottets utlåtande.

I detta anförande, under vilket herr 
andre vice talmannen övertog ledning
en av förhandlingarna, instämde fröken 
Olsson (s).

Herr NELANDER (fp) kort genmäle:
Herr talman! Vad undervisningstim- 

marna beträffar försökte jag klargöra, 
att de 1 053 timmarna inte inkluderade 
undervisning i teologiska och humani
tära ämnen. Kursen är ju också betydligt 
längre än motsvarande kurser vid övriga 
socialinstitut, där de dock senare kan
ske kommer att utvidgas.

När det gäller inträdesfordringarna så 
citerade herr Blidfors ur ett prospekt 
från Stora Sköndal, men efter vad jag 
kunde finna gällde detta preparandkur
sen. Där står det att »visst företräde» 
lämnas den som ämnar bli diakon. Det 
är klart att man på Stora Sköndal också 
lämnar socialutbildning åt dem som 
senare kommer att ägna sig åt kyrklig 
tjänst. Som jag förut nämnde är det av 
dem som för närvarande läser vid insti
tutet ungefär 15 procent, som tänker sig 
att gå den kyrkliga vägen och som där
för senare deltar i den inlagda meto
dikkursen för diakoner. Och nog skall 
det väl vara samma socialutbildning i 
det fallet som för dem som sedan skall 
ägna sig åt socialvård i den allmänna 
verksamheten.

Herr Blidfors säger att det inte göres 
någon ordentlig boskillnad mellan so
cialutbildningen och teologien, men jag 
kan inte finna annat än att sådan skill
nad faktiskt föreligger. Menar herr 
Blidfors att de elever, som jämsides med 
en fullgod social utbildning också får 
teologisk undervisning — i så måtto att 
de får del av den kristna synen på män
niskovärden — skulle bli sämre social
arbetare? Jag tror inte att herr Blid
fors i grund och botten har den åsikten.

Vad slutligen gäller frågan vem som 
sagt att Sköndalsskolan kan komma att 
nedläggas, så har jag den uppgiften från
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institutets ledning med anstaltens direk
tor i spetsen. Som jag sade tidigare 
åsamkas anstalten varje år mycket sto
ra förluster — de uppgick under fjol
året till 200 000 kronor — på sin sociala 
utbildning. Denna stora anstalt, som har 
så många verksamhetsformer, måste så 
gott som uteslutande leva på frivilliga 
bidrag och gåvor, och då är det väl all
deles klart att man inte i längden kan 
fortsätta med en utbildning, som till 
mindre del tillgodoser den kyrkliga dia
konien och till större delen det stora och 
skriande behovet av socialarbetare ute 
i kommunerna och hos statens institutio
ner. Ur den synpunkten tycker jag det 
är ett mycket berättigat krav, att staten 
lämnar det begärda bidraget till lärar- 
löner för utbildningen på den sociala 
linjen.

Herr BLIDFORS (s) kort genmäle:
Herr talman! Det verkar som om jag 

här hade uttryckt mig mycket illa. Det 
tror jag emellertid inte att jag gjorde, 
utan det är nog snarare herr Nelander 
som inte vill uppfatta mig rätt. Jag sade 
att den sociala utbildningen på Sköndal 
omfattade cirka 1 000 timmar. Jag akta
de mig noga för att säga 1 053 timmar, 
ty jag vet inte var undervisningen i för
samlingsverksamhet hör hemma. Likaså 
sade jag att den teologiska utbildningen 
och dess 227 eller 315 timmar, som vi 
här diskuterat om, låg utanför. Jag skil
de skarpt på det ena och det andra, men 
herr Nelander blandar här ihop begrep
pen. Jag sade också varför jag fann det 
naturligt att antalet timmar i den soci
ala utbildningen på Sköndal är flera än 
vid övriga socialinstitut. Jag behöver in
te upprepa det nu. Men herr Nelander 
försöker som sagt åter att blanda ihop 
frågorna.

Det är många gånger svårt, herr Ne
lander, att ute på det sociala fältet hålla 
en klar gräns — det var också departe
mentschefen medveten om, när han lade 
fram förslaget till lag om församlingssty- 
relse —• mellan socialvård och diakoni.

Men därför bör man väl inte medvetet 
sudda ut gränsen i utbildningen. De som 
arbetar som diakoner ute på det sociala 
fältet gör inte alltid detta i precis sam
ma syfte som den borgerliga socialvår
den. Det vore därför lyckligt om vi kun
de slippa en sammanblandning därvid
lag i fortsättningen, så att linjerna blir 
klarare när vi bedömer dessa saker.

Vad sedan inträdesvillkoren beträffar, 
herr Nelander, så var det inte den all
männa kursens inträdesvilllcor jag 
nämnde om. Där står det bara att »visst 
företräde» lämnas elever med kristen 
åskådning. Det som var värre var den 
bestämmelse som gäller fackutbildning
en. Där har ordet »visst» försvunnit, och 
det står kategoriskt att företräde läm
nas för den som vill bli diakon. Strax 
innan är det också redovisat vad man 
anser vara kännetecknet på en verklig 
diakon.

Slutligen vill jag tacka herr Nelander 
för upplysningen om vem som stod för 
uppgiften att Sköndalsinstitutet skulle 
komma att nedläggas. Det var bara den 
lilla detaljen jag ville veta. Och det hade 
sett trevligare ut, om motionärerna hade 
åberopat Skön dalsinstitutets ledning i 
det fallet och inte bara skrivit »enligt 
lämnade uppgifter».

Herr NELANDER (fp) kort genmäle:
Herr talman! Uppgiften om nedläg

gandet av Sköndal kan väl knappast ha 
kommit från något annat håll än från 
institutets ledning. Det tyckte jag var så 
självklart, att det inte behövde skrivas 
ut i motionen.

Vad inträdesfordringarna beträffar 
sade jag att det inte har uppställts några 
krav på kristen livsåskådning för att 
komma in på den sociala linjen, och det 
vidhåller jag fortfarande, fastän jag här 
inte har med mig det nummer av skrif
ten Diakonen, som herr Blidfors cite
rade ur.

Jag vill tillägga, att min uppfattning 
är att några sådana krav inte skall upp
ställas, och om de finns i någon bro
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schyr, så skall jag hos institutets led
ning begära att de utgår ur inträdes- 
fordringarna. I praktiken tror jag inte 
att sådana krav uppställes.

Herr Blidfors vill inte ha någon sam
manblandning av dem som är utbildade 
på Sköndal och dem som är utbildade 
annorstädes. Jag känner till hans in
ställning i religiösa frågor. Men det 
finns många som inte alls anser det vara 
diskriminerande att ha fått sin utbild
ning i socialt hänseende på ett sådant 
institut som Stora Skön dal. Kommuner
na tar tacksamt emot de där utbildade. 
.lag försökte också redovisa, att av de 
nu verksamma på detta område, inte 
minst på chefsposterna, har ett mycket 
stort antal kommit från Stora Skön dal 
jämfört med det antal som kommit från 
andra institut.

Jag kunde i min föregående replik 
inte gå in på undervisningens upplägg
ning. Men jag försökte i mitt första anfö
rande göra klart, att undervisningen vid 
Stora Sköndal är upplagd efter liknan
de normer som utbildningen vid social
instituten. Jag redovisade också vilka 
lärarkrafter som är anställda vid Skön
dal. Jag har namnen på dem alla, så att 
herr Blidfors kan få ta del av dem. Jag 
sade också, att av de experter som un
dervisar vid Stora Sköndal har åtskil
liga tidigare undervisat vid socialinsti
tutet i Stockholm och alltså övergått till 
Sköndal. Jag kan inte tro att de ändrar 
sin undervisning i och med att de flyt
tar över.

Herr BLIDFORS (s) kort genmäle:
Herr talman! Herr Nelander försöker 

blanda bort korten — ursäkta att jag 
använder ett uttryck som kanske inte 
passar herr Nelander. Jag har inte talat 
om obligatoriska krav på kristen in
ställning för inträde vid Sköndal, utan jag 
bär sagt att personer med sådan inställ
ning haft företräde framför övriga: 
»visst företräde» i ett fall, »företräde» i 
ett annat. Var vänlig skilj på dessa sa
ker, herr Nelander!
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Herr Nelander vidhåller att upplägg
ningen av utbildningen är densamma. 
Jag skulle inte ha bemött detta, om inte 
herr Nelander ånyo tagit upp saken i sin 
replik genom att åberopa vilka som är 
lärare på Sköndal och vid socialinstitu
tet. Det är fel, herr Nelander, att det är 
samma uppläggning. Jag vill inte trötta 
kammaren med en ingående analys, ty 
då kommer vi in på frågan om huvud- 
lärarsystemet. Man har på Sköndal ett 
fåtal huvudlärare som svarar för stora 
ämnesområden. Naturligtvis kommer 
experter till Skön dal och håller kortare 
serier eller enskilda föreläsningar. Här 
föreligger en fundamental skillnad i 
uppläggningen, herr Nelander.

Chefen för ecklesiastikdepartementet, 
herr statsrådet EDENMAN:

Herr talman! Den etapp i upprust
ningen av socialinstituten som riksda
gen i dag skall besluta om är i och för 
sig betydande. Den innebär ett förstat
ligande av organisationen och en kraf
tig ökning av utbildningskapaciteten, 
från 380 till 480 intagna. Dessutom blir 
det i vissa avseenden eu ganska bety
dande pedagogisk förstärkning vid so
cialinstituten i och med att universitets- 
lektorat inrättas.

Jag vill, herr talman, bara med några 
ord motivera varför det inte varit möj
ligt att till årets riksdag lägga fram ett 
längre gående förslag.

Den nuvarande studiegången vid so
cialinstituten är följande: 12 månaders 
förpraktik, 17 månaders teori och 9 må
naders studiepraktik inlagd under stu
dietiden. Det gör 38 månader eller tre 
och ett halvt år.

I kommitténs förslag till omläggning, 
som alltså inte genomförs för nästa år, 
har förpraktiken slopats. I stället skulle 
det bli inte mindre än 25 månaders teori 
och cirka 12 månaders studiepraktik. 
Det gör 37 månader eller tre och ett 
halvt års effektiv studietid.

Det kontroversiella -— och jag vill 
framhålla att remissyttrandena inte är
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så enhälliga som man ibland velat göra 
gällande — gäller själva utbildnings
gången. Alla vill ha till stånd en upp
rustning av den sociala forskningen etc., 
men när det gäller organisationen är 
bilden ganska oklar. Det är detta som 
gjort att vi inte i departementet hunnit 
med att ta definitiv ståndpunkt till hit
hörande frågor.

Vad utbildningsgången beträffar före
slog man en grundkurs på två terminer. 
Efter den skulle följa undervisning i 
fem examensämnen: statskunskap, rätts
vetenskap, samhälls- och företagsekono
mi, sociologi och psykologi. Minst två 
betyg skulle krävas i ett ämne. I varje 
ämne blir det alternativa kurser, men 
det väsentliga är ett fritt ämnesval.

Vidare föreslogs inrättande av åtskil
liga professurer i ämnen som betrak
tas såsom särskilt viktiga: kommunal 
ekonomi, socialpolitik, socialrätt, för- 
valtningskunskap, tillämpad psykologi.

Ur den enskildes synpunkt skulle det 
vara fråga om ett fritt ämnesval, och 
det är där meningarna går isär. Jag skall 
självfallet inte ta upp tiden med att gå 
igenom remissyttrandena, men jag vill 
stryka under att diskussionen stått mel
lan å ena sidan en mer akademisk 
uppläggning av undervisningen som 
kommittén föreslagit — ett fritt ämnes
val alltså — och önskan om normalty
per av ämneskombinationer. Många av 
remissinstanserna har förordat denna 
senare linje.

Detta återspeglas även i fråga om en 
eventuellt blivande högskolekaraktär för 
socialinstituten. Forskningen i sociala 
ämnen anses önskvärd av alla — på den 
punkten finns inga delade meningar. 
Men kommittén föreslog att professurer 
skall inrättas vid socialhögskolorna och 
att professorerna i fråga också skall 
tjänstgöra vid universiteten på platsen. 
Universiteten vill givetvis tvärtom att 
professurerna skall inrättas vid univer
siteten och professorerna därutöver 
tjänstgöra vid socialhögskolorna. Det 
finns också andra möjligheter att ta

krafttag när det gäller den sociala forsk
ningen, nämligen genom mera friståen
de sociala forskningsinstitut.

Mot denna bakgrund, herr talman, 
har det för mig inte varit möjligt att i 
denna omgång gå längre på den korta 
tid som vi haft till förfogande inom de
partementet.

Jag vill något gå in på den fråga 
som här så intensivt diskuterats, näm
ligen om vi i år skall ta ståndpunkt 
till frågan om ett anslag till Sköndals
institutet. Jag bär i propositionen skri
vit att »förstärkningen av utbildnings
organisationen vid socialinstituten tor
de medföra, att rådande skillnader 
mellan utbildningen vid dessa insti
tut och Svenska diakonskolan i viss 
mån kommer att förstärkas». Detta är 
mycket milt uttryckt i propositionen. 
Jag skulle vilja tillägga, att jag inte 
skall ta upp den stora och i och för sig 
mycket allvarliga principdebatt som all
tid förts beträffande diakonskolan. Jag 
erinrar om vad herr Blidfors nyss an
förde. Detta är en mycket viktig fråga, 
men trots detta har jag ansett att den 
praktiska frågan har varit tillräcklig, 
och därför har vi icke i år kunnat före
slå något anslag eller över huvud taget 
velat ta upp principfrågan till diskus
sion. Vi vet nämligen icke på vilken nivå 
Sköndalsinstitutet kommer att hamna se
dan denna reform är genomförd.

Principfrågan har varit den ena linje, 
efter vilken man har fört debatten i 
dag. Den andra linje som skymtat i dag 
gäller eu jämförelse i fråga om stan
darden på de existerande sooialinstitu- 
ten och på Sköndalsinstitutet. Det har 
gjorts gällande att undervisningen re
dan nu är olika. Jag talar nu inte om 
det religiösa innehållet, utan jag avser 
undervisningens faktiska standard. Jag 
vill fråga reservanterna på denna punkt, 
om de verkligen mot bakgrunden av 
vad som kommer att ske kan göra gäl
lande, att man har fast mark under 
fotterna när man argumenterar som om 
det vore fråga om samma utbildnings
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linje. För det första skall nu socialin
stituten förstatligas, och för det andra 
skall en kvantitativ utökning ske.

Det finns redan nu krav på att social
instituten icke skall vara spärrade utan 
öppna högskolor. Det införs i år uni- 
versitetslektorat, och på ett eller annat 
sätt kommer professurer att inrättas 
vid högskolorna eller vid universite
ten i anslutning till högskolornas un
dervisning. Det kan tänkas, ärade kam
marledamöter, — jag säger detta mot 
bakgrunden av att varken jag eller re
geringen tagit ståndpunkt i denna frå
ga — att utvecklingen går mot en full
ständig integration mellan å ena sidan 
sociaiinstitutcn och å andra sidan uni
versiteten och högskolorna. Detta skul
le innebära att vår sociala utbildning 
skulle förläggas till universiteten. Det 
finns starka krafter inom universiteten 
som vill driva denna linje.

Jag upprepar, herr talman, att jag 
ännu inte är vunnen för denna linje, 
snarare tvärtom. Men, ärade kammar
ledamöter, man måste mot denna bak
grund fråga sig, om man kan ta upp en 
diskussion om statsanslag till Sköndals- 
institutet och därvid påstå att dess un
dervisning skulle vara likvärdig med 
eller samma sak som de nuvarande so
cialinstitutens undervisning. De nuva
rande socialinstituten kommer nämli
gen kanske redan om ett år att vara 
helt annorlunda utbildningsanstalter. 
På lång sikt behöver vi inte ens vara 
tveksamma om den saken.

De aktningsvärda och enligt min me
ning beundransvärda insatser som 
Svenska diakonsällskapet gjort och gör 
för att hålla standarden hög på Skön- 
dalsinstitutet är en sak för sig. Ingen 
i denna kammare tror väl emellertid, 
att det skall bli möjligt för diakonsäll
skapet att bedriva något annat än dia
konutbildning eller socionomutbildning 
på lägre nivå den dag då socialinstitu
ten integreras med universiteten. Det 
är ingen tillfällighet att vi förlagt det 
fjärde socialinstitutet till Umeå.

Anslag till socionomutbildning
Detta är inte, herr Nelander, någon 

kritik mot de personer som undervisar 
på Sköndal. Jag kan inte för ett ögon
blick tänka mig att någon talare här 
menat detta. Det är bara ett konstate
rande av att det inte finns någon möj
lighet för detta institut att hålla un- 
dervisningsnivån mot bakgrunden av 
den utveckling som vi nu bär framför 
oss. Det är därför jag ansett att i varje 
fall årets riksdag är en sällsynt olämp
lig tidpunkt att ta ställning till prin
cipfrågan, om det skall utgå ett anslag 
eller inte.

Herr NELANDER (fp) kort genmäle:
Herr talman! Jag är tacksam för eck

lesiastikministerns yttrande, att det inte 
är tal om att kritisera den undervisning 
som bedrivits på Sköndal. Jag är också 
tacksam för hans uttalande, att 'rege
ringen inte nu vill ta ett slutgiltigt ställ
ningstagande i anslagsfrågan. Statsrådet 
sade vidare att beundransvärda insat
ser gjorts där ute. Yi måste dock, ära
de kammarledamöter, betänka att des
sa insatser så gott som helt möjliggjorts 
genom frivilliga insatser av svenska 
folket, i synnerhet av missionsvännerna.

Så länge som behovet av flera social
arbetare kvarstår •— vilket inte bär 
motsagts — anser jag att vi också bör 
kunna vara så generösa, att vi stöder 
den utomordentligt värdefulla verksam
het som bedrivs på Sköndal.

Statsrådet sade att det inte är tänk
bart att Sköndalsinstitutet i längden 
kan hålla samma standard som ett so
cialinstitut. Nej, det är givet att man, 
om man även i fortsättningen skall ha 
en brist på cirka 200 000 kronor varje 
år, inte har möjlighet att lägga ned så 
stora kostnader på undervisningen. Jag 
sökte dock visa, att de lärarkrafter som 
hitintills satts in varit högt kvalificera
de och att den undervisning som med
delas sker efter samma normer som 
socialinstitutens. Därför tycker jag att 
man inte skall hesitera att ge detta stöd,
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som vi nu i första hand har begärt för 
det kommande budgetåret.

Fröken ELMÉN (fp):
Herr talman! Efter herr Lindkvists 

anförande skulle jag egentligen ha kun
nat avstå från att tala, ty jag kan in
stämma i allt vad han sagt.

Vad som för mig är det väsentligaste 
är att vi får fram utbildad personal 
som kan föra ut och realisera de beslut 
vi fattar i denna församling. Det liar 
sagts förut att det varit en explosions
artad utveckling på det sociala områ
det, och vi är alla medvetna om att det 
föreligger en oerhörd eftersläpning på 
utbildning av personal. Vi är naturligt
vis oerhört tacksamma för den utbygg
nad som nu sker, men den borde na
turligtvis ha kommit tidigare. På alla 
dessa områden bär man måst anlita out
bildad arbetskraft för att ta hand om de 
svåra arbetsuppgifter som det i de flesta 
fall rör sig om.

Jag skulle i likhet med ecklesiastik
ministern vilja skilja på dessa frågor. 
Jag tycker att det är olyckligt att Skön- 
dalsinstitutet har kommit att uppfattas 
som en konkurrent till socialinstituten.

Vi är väl alla överens om att det är 
en utomordentlig utbildning som där 
sker. Jag kan inte gå in på utbildningen 
i detalj, ty så noga känner jag den inte, 
men vad jag vet är att de, som utbil
dats på Sköndal, sedermera ute på fäl
tet gjort mycket goda insatser och där 
rönt stor uppskattning.

I likhet med herr Lindkvist tror jag 
inte att, även om vi får den kvantitativa 
upprustning som propositionen inne
bär, vi kan tänka oss att lägga ner den
na utbildning. Vad frågan i dag gäller 
är ett anslag för ett år framåt.

Ecklesiastikministern säger att Skön
dal inte kommer att kunna hålla jämna 
steg med utvecklingen, när socialinsti
tuten övergår till att bli högskolor eller 
en integrerande del av universiteten. 
Men den frågan bär vi inte att ta ställ
ning till i dag. Jag beklagar det, ty i

så fall hade ärendet varit enklare, lag 
tycker också att det hade varit bättre 
om denna motion beträffande anslaget 
hade behandlats fristående från frågan 
om socionomutbildningen. När vi fram
deles har att återigen ta ställning till 
denna utbildning tror jag inte att vi 
bör blanda in frågan om anslaget till 
Sköndal. Jag tror för övrigt att vi kom
mer att behöva utbildning på olika ni
våer.

Efter vad jag kunnat förstå är de 
elever som går ut från Sköndal utom
ordentligt skickade framför allt när 
det gäller uppgifter som tangerar den 
mänskliga vården, där de gör mycket 
goda insatser. Det är också ett område 
som är oerhört viktigt i det nuvarande 
samhället.

Som här tidigare och även i motio
nerna framhållits har det blivit en kvan
titativ utbyggnad av utbildningen vid 
sooialinstituten, något som vi alla är 
mycket glada åt. Vad jag efterlyser är 
även en kvalitativ utbyggnad. När man 
nu kommer att lägga in studiepraktiken 
i själva utbildningen inom institutens 
ram hade det varit önskvärt att vi haft 
flera tjänster för handledare i studie
praktik. Den uppgiften är utomordent
ligt svår att genomföra vid instituten, 
och den är också mycket tidskrävande 
för den som skall ha hand om den. En 
utökning av antalet tjänster motiveras 
också av att det kommer att bli ett 
större antal elever.

Jag är alltså i år beredd att stödja för
slaget om ett anslag på 150 000 kronor till 
Skön dalsinstitutet och yrkar bifall till 
reservationen, men jag förbehåller mig 
frihet att oberoende härav ta ställning 
när frågan om socionomutbildningen i 
framtiden kommer att diskuteras.

I detta anförande instämde fru Net- 
telbranclt samt herrar Hamrin i Kal
mar och Johansson i öckerö (samtliga 
fp).

Herr HOLMBERG (k):
Herr talman! Jag vill ge en kort mo
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tivering för att den kommunistiska 
gruppen kommer att rösta för ett stats
bidrag på 150 000 kronor till socionom
utbildningen vid Sköndalsinstitutet.

Vi anser att även denna utbildning 
borde bedrivas i statens regi. Jag bär 
sagt tidigare i liknande sammanhang 
att den flora av skolor i privat regi 
eller stiftelseform som fortfarande fö
rekommer borde avlösas av institutioner 
som är inordnade i det allmänna under
visningsväsendet. Med våra utgångs
punkter ter det sig särskilt förkastligt 
att utbildningen sammankopplas med 
olika former av religiös verksamhet. 
Jag' uttalar därför förhoppningen att re
geringen skall vidta åtgärder för att 
Sköndalsinstitutets socionomutbildning 
fri kopplas från Svenska diakonsällska
pets övrigt verksamhet.

Vi behöver nu alla utbildningsplatser 
för socionomer som finns och många 
fler. Man beräknar att en femtedel av 
socionomerna utbildas av Sköndalsin
stitutet, och det är tydligt att man ris
kerar nedläggning eller begränsning av 
just den delen av verksamheten på 
Sköndal om anslag inte beviljas, och 
då får vi kanske bara diakonutbild
ningen kvar.

De institutioner som rekryterar en 
del av sin personal bland Sköndalsin
stitutets elever vidtsordar också, att ut
bildningen uppenbarligen är jämförlig 
med den utbildning som ges vid andra 
skolor för socionomer. På den stånd
punkten bär också Stadsförbundet ställt 
sig i en skrivelse nyligen till sina 
medlemskommuner.

Arbetsmarknadsstyrelsen gör tydligen 
heller inte någon åtskillnad. Sedan vi 
sist behandlade denna fråga i riksdagen 
har vi fått resultatet av den särskilda 
utredning som gjorts, och även den ut
redningen utgör ett stöd för den me
ning som den kommunistiska gruppen 
intagit.

Sammankoppling av socionomutbild
ning och teologisk utbildning är olyck
lig, säger herr Biidfors. Det vill jag helt

Anslag till socionomutbildning
instämma i. Vi bär tyvärr alltför mycken 
religiös inblandning i alla möjliga sko
lor. Tänk på hur den religiösa bearbet
ningen fortsätter även i grundskola 
och gymnasium trots alla strävanden 
att åstadkomma en bättre ordning! Det 
finns också folkhögskolor med stats- 
kyrkliga och frikyrkliga organisationer 
som huvudmän vilka får statligt och 
kommunalt stöd. Om herr Blidfors och 
framför allt ecklesiastikministern vill 
begränsa det teologiska intrånget i ut
bildningsväsendet, så vore det väl först 
och främst den dyrbara teologiska ut
bildningen vid universiteten de borde 
börja med. I alla sådana strävanden — 
och jag tror att regeringen har sådana 
strävanden också när det gäller socio
nomutbildningen — kommer regering
en naturligtvis att kunna räkna med 
kommunisternas stöd. Men i denna frå
ga används en antiteologisk motivering 
inte för att komma åt den religiösa in
blandningen utan för att begränsa so
cionomutbildningen, och det är en helt 
annan sak, en sak som vi inte vill vara 
med om.

Jag instämmer alltså i yrkandet om 
bifall till reservationen.

Chefen för ecklesiastikdepartementet, 
herr statsrådet EDENMAN:

Herr talman! Jag måste verkligen ge 
herr Holmberg en replik eftersom hans 
argument är ganska förvirrande. Han 
bör kanske ändå upplysas om något 
mycket väsentligt. Det går nämligen 
inte, herr Holmberg, att ena dagen stå 
här i kammaren och argumentera för 
ett statsbidrag till Diakonsällskapets so
cionomutbildning och andra dagen 
ropa på regeringens bistånd med att se 
till att denna socionomutbildning på 
Sköndal mister sitt religiösa inslag. Nej, 
herr Holmberg, så går det inte till. Har 
Sköndal fått sitt anslag — och Sköndal 
är en religiös anstalt — skall anstalten 
alldeles fritt få använda sina pengar. 
Kom inte och tro att den svenska rege
ringen kommer att lägga sig i den
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svenska kyrkans diakoni! Det gör vi 
inte. Men det är också just därför, 
herr Holmberg, som principfrågan för 
oss är något viktigare än vad den är 
för den kommunistiska gruppen.

Herr HOLMBERG (k) kort genmäle:
Herr talman! Det går mycket väl att 

i dag bevilja anslag till en socionomut
bildning som ger oss behövlig arbets
kraft på detta område och i ett annat 
sammanhang ta upp frågan om man 
inte skall kunna åstadkomma en bättre 
ordning genom att skilja på religiös ut
bildning och socionomutbildning. An
ser sig regeringen förhindrad att främja 
en utveckling, som gör att dessa saker 
blir åtskilda i framtiden, därför att 
Sköndalsinstitutet nu får anslag, kom
mer i varje fall inte vi att känna oss 
förhindrade att söka få en sådan åt
skillnad till stånd.

Herr NORDSTRANDH (h):
Herr talman! Hela det resonemang, 

som här vältaligt förts om skillnaderna 
respektive likheterna mellan utbild
ningen vid Sköndalsinstitutet och vid 
socialinstituten —• variationerna är 
trots allt inte stora och enligt min me
ning heller inte på något sätt grund
läggande — är inte särskilt relevant i 
dagens läge. Dagens läge är ett brist
läge, och det är utomordentligt viktigt 
att hålla detta i minnet. Yi behöver så 
många socionomer som över huvud ta
get kan utbildas.

Skillnaden mellan utbildningen vid 
socialinstituten och Sköndalsinstitutet 
kommer, det kan man väl förmoda, att 
vara jämförelsevis liten ännu under 
några år framåt. Härför borgar upp- 
skovstaktiken i institutens omvandling 
till högskolor. Förstatligandet och in
rättandet av universitetslektorat konsti
tuerar ingen ny skillnad av större be
tydelse. Varför då inte låta Sköndals
institutet hjälpa till att för en billig 
penning täcka bristen på socionomer,

tills — observera tills — socialinstituten 
har upprustats till högskolor eller fa
kulteter, närmast kanske det senare? 
Då blir situationen en annan, men först 
då. Det förefaller mig helt orimligt att 
i dagens läge avvisa Sköndalsinstitutet, 
såvida man inte utgår från uppfattning
en: Hellre inga socionomer alls än så
dana från Sköndalsinstitutet.

Jag ber alltså att få yrka bifall till 
reservationen.

Härmed var överläggningen slutad.

Mom. I

Herr andre vice talmannen gav pro
positioner dels på bifall till utskottets 
hemställan, dels ock på bifall till reser
vationen; och fann herr andre vice tal
mannen den förra propositionen vara 
med övervägande ja besvarad. Herr Ne- 
lander begärde emellertid votering, i an
ledning varav efter given varsel följan
de voteringsproposition upplästes och 
godkändes:

Den, som vill, att kammaren bifaller 
statsutskottets hemställan i mom. I) i ut
skottets utlåtande nr 110, röstar

Ja;
Den, det ej vill, röstar 

Nej;
Vinner Nej, har kammaren bifallit re

servationen av herr Boman m. fl.
Sedan kammarens ledamöter härefter 

intagit sina platser och voteringspropo- 
sitionen blivit ännu en gång uppläst, 
verkställdes omröstning genom uppres
ning. Herr andre vice talmannen till
kännagav, att han funne flertalet av 
kammarens ledamöter ha röstat för ja
propositionen. Herr Nelander begärde 
emellertid rösträkning, varför votering 
medelst omröstningsapparat verkställ
des. Därvid avgavs 95 ja och 118 nej, 
varjämte 1 av kammarens ledamöter för
klarade sig avstå från att rösta.

Kammaren hade alltså bifallit reserva
tionen av herr Boman in. fl.

Anslag till socionomutbildning
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Mom. II—XII

Vad utskottet hemställt bifölls.

§ 3
Herr ANDRE VICE TALMANNEN ytt

rade:
Dagens sammanträde avslutas senast 

vid 17.30-tiden. De ärenden som där
vid eventuellt ej medhinnes kommer att 
företagas till avgörande vid plenum tis
dagen den 21 maj, som tar sin början 
kl. 11.00.

§ 4
Föredrogs vart efter annat statsut

skottets utlåtanden:
nr 96, i anledning av Kungl. Maj :ts 

proposition angående anslag för budget
året 1963/64 till markförvärv för öv
ningsfält m. m. jämte i ämnet väckta 
motioner,

nr 97, i anledning av Kungl. Maj ds 
proposition angående anslag för bud
getåret 1963/64 till åtgärder mot silikos, 
luftföroreningar och tobaksrökning jäm
te i ämnet väckta motioner,

nr 98, i anledning av Kungl. Maj ds i 
statsverkspropositionen gjorda fram
ställning angående anslag för budgetåret 
1963/64 till hälsovårdsupplysning jäm
te i ämnet väckta motioner,

nr 99, i anledning av Kungl. Maj ds i 
statsverkspropositionen gjorda fram
ställning om anslag för budgetåret 
1963/64 till förvaring och underhåll av 
civilförsvarsmateriel m. m. jämte i äm
net väckta motioner, samt

nr 100, i anledning av Kungl. Maj ds 
proposition angående vissa anslag till 
civilförsvaret m. m. jämte i ämnet väck
ta motioner.

Kammaren biföll vad utskottet i des
sa utlåtanden hemställt.

§ 5
Upphävande av förordningen om nöjes

skatt, m. m.
Föredrogs i ett sammanhang

bevillningsutskottets betänkande nr 
35, i anledning av Kungl. Maj ds proposi
tion med förslag till förordning angåen
de upphävande av förordningen den 21 
december 1945 (nr 823) om nöjesskatt, 
m. m., såvitt propositionen hänvisats till 
bevillningsutskottet, jämte i ämnet väck
ta motioner; och

statsutskottets utlåtande nr 91, i an
ledning av samma proposition, såvitt 
densamma hänvisats till statsutskottet, 
jämte i ämnet väckta motioner.

Bevillningsutskottets betänkande nr 35
I en den 8 mars 1963 dagtecknad pro

position, nr 101, hade Kungl. Maj d, un
der åberopande av propositionen bilagt 
utdrag av statsrådsprotokollet över fi
nansärenden för samma dag, föreslagit 
riksdagen att antaga vid propositionen 
fogade förslag till

1) förordning angående upphävande 
av förordningen den 21 december 1945 
(nr 823) om nöjesskatt;

2) förordning angående upphävande 
av förordningen den 20 maj 1960 (nr 
364) om särskilt bidrag till producent 
av svensk film; och

3) förordning om rätt att vid taxering 
för inkomst njuta avdrag för avgifter till 
stiftelsen Svenska filminstitutet, m. m.

Propositionen hade, såvitt anginge 
de under 1) och 3) här ovan upptagna 
författningsförslagen, hänvisats till be
villningsutskottet och i övrigt till stats
utskottet.

I anledning av propositionen hade 
väckts följande motioner, nämligen

I) de likalydande motionerna I: 684 
av herrar Adolfsson och Lager samt 
II: 839 av herrar Hermansson och Holm
berg, vari hemställts, »att riksdagen i 
skrivelse till Kungl. Maj :t måtte anhålla

1. om tillsättande av utredning för att 
utröna behovet av statlig filmproduktion 
samt nya former för statligt stöd åt själv
ständig filmproduktion av konstnärligt 
värdefull långfilm, barnfilm, kortfilm,
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undervisningsfilm samt experimenteran
de film;

2. om åtgärder för att institut för 
filmutbildningen, filmforskningen och 
folkbildningsarbetet på filmens område 
organiseras så att de blir helt självstän
diga gentemot kommersiella intressen 
inom filmbranschen;

3. om åtgärder för införande av så
dana bestämmelser i avtalet mellan 
svenska staten samt Sveriges biograf- 
ägareförbund in. fl. att viss del av de 
medel som inflyter genom biljettintäk
ter till Svenska filminstitutet användes 
för att främja visning av konstnärlig 
eller på annat sätt värdefull film i lands
orten och på andra missgynnade 
platser»; samt

II) de likalydande motionerna 1:685 
av herr Källqvist samt II: 838 av fröken 
Elmén och herr von Friesen.

De likalydande motionerna I: 684 och 
11:839 hade, såvitt anginge de under 
punkterna 1) och 3) i propositionen 
upptagna författningsförslagen, hänvi
sats till bevillningsutskottet och i övrigt 
till statsutskottet.

Till behandling i detta sammanhang 
hade utskottet jämväl upptagit de vid 
riksdagens början väckta, till bevill
ningsutskottet hänvisade likalydande 
motionerna I: 253 av herr Bengtson 
m. fl. och II: 301 av herr Eskel m. fl., 
vari hemställts, »att riksdagen måtte be
sluta att nöjesskatten på biograferna helt 
slopas från den 1 juli 1963».

Utskottet hemställde,
A) att riksdagen måtte, med bifall till 

Kungl. Maj:ts proposition nr 101, såvitt 
densamma hänvisats till bevillningsut
skottet, samt med bifall till de likaly
dande motionerna I: 253 av herr Bengt
son m. fl. och II: 301 av herr Eskel 
m. fl., antaga de vid propositionen foga
de förslagen till

1) förordning om upphävande av för
ordningen den 21 december 1945 (nr 
823) om nöjesskatt, samt

2) förordning om rätt att vid taxe

ring för inkomst njuta avdrag för avgif
ter till stiftelsen Svenska filminstitutet, 
m. m.;

B) att följande motioner, nämligen
1) de likalydande motionerna 1:684 

av herrar Adolfsson och Lager samt 
II: 839 av herrar Hermansson och 
Holmberg, i vad motionerna hänvisats 
till bevillningsutskottet, ävensom

2) de likalydande motionerna I: 685 
av hem Källqvist samt II: 838 av frö
ken Elmén och herr von Friesen,

icke måtte föranleda någon riksda
gens åtgärd.

Reservation utan angivet yrkande ha
de avgivits av herrar Lundström och 
Christenson i Malmö.

Statsutskottets utlåtande nr 91

Statsutskottet, som i ovan angiven 
utsträckning behandlat propositionen 
nr 101 samt de båda likalydande motio
nerna 1:684 av herrar Adolfsson och 
Lager och II: 839 av herrar Hermansson 
och Holmberg, hemställde,

1. att riksdagen måtte antaga det vid 
propositionen nr 101 fogade förslaget 
till förordning angående upphävande av 
förordningen den 20 maj 1960 (nr 364) 
om särskilt bidrag till producent av 
svensk film;

2. att motionerna I: 684 och II: 839, 
såvitt nu var i fråga, icke måtte föran
leda någon riksdagens åtgärd.

Reservation utan angivet yrkande ha
de avgivits av herr Petterson i Deger- 
fors.

Vad utskotten hemställt föredrogs; och 
anförde därvid:

Herr CHRISTENSON i Malmö (fp):
Herr talman! Nöjesskattens avskaf

fande hör till vårnyheterna från Kansli
huset. Skatten på teaterföreställningar, 
revyer och restaurangdans har tidigare 
avskaffats. Det är ganska troligt att en 
del av kammarens ledamöter inte är be-

3 — Andra kammarens protokoll 1963. Nr 23
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låtna med att ta bort skatten på t. ex. 
boxning. Jag delar emellertid finansmi
nisterns uppfattning, att det inte går 
att hålla i gång en administration på 
detta område om biografskatten avskaf
fas.

Det har allmänt ansetts att biograf
skatten har varit för hög. Den utgår 
med 25 procent. Propositionens förslag 
innebär en sänkning av denna skatt 
med 15 procent. Genom televisionens 
genombrott har biografbesöksfrekvensen 
minskat avsevärt och skapat problem 
inom branschen. I England slopades 
biografskatten redan 1958.

Den 25 januari i år väcktes en fyr- 
partimotion med förslag om att avskaf
fa biografskatten. I en skrivelse till fi
nansministern hösten 1962 framhöll 
Filmbranschens samarbetskommitté att 
den var villig att lämna garanti och full 
kompensation för sådana bortfall av 
inkomster, som ett slopande av nöjes
skatten förorsakar, ävensom att medel 
skulle ställas till förfogande för ända
mål, som från filmbranschens synpunkt 
bör stödjas av kulturella eller andra 
skäl. Av skrivelsen framgår sålunda att 
utländska filmuthyrare vill stödja den 
svenska filmproduktionen.

Det bör kanske i detta sammanhang 
framhållas, att två tredjedelar av de 
filmer som visas i Sverige är av ut
ländskt ursprung. Många av dem är av 
mycket hög klass.

I stället för att branschen själv ord
nade upp sina problem, som framställ
ningen förutsatte skulle ske vid en 
skattebefrielse, beslöts i Kanslihuset 
den 6 mars 1963 att Stiftelsen Svenska 
filminstitutet skulle bildas. Hälften av 
styrelseledamöterna och ordföranden 
jämte revisorerna skall utses av Kungl. 
Maj:t. I det av finansministern föreslag
na avtalet stipuleras att anordnare av 
biografföreställningar skall erlägga en 
s. k. självbeskattningsavgift av 10 pro
cent till stiftelsen.

Med anledning av denna proposition 
väcktes en motion i denna kammare

av fröken Elmén och herr von Friesen 
vilka ifrågasatte huruvida en skatte- 
funktion bör överflyttas från riksdagen 
till en enskild organisation. I motionen 
heter det bl. a.: »I princip måste man 
fasthålla, att beskattning skall ske ge
nom offentliga organ underkastade sed
vanliga regler om ämbetsansvar, insyn 
genom allmänna handlingars offentlig
het, kontroll av JO etc.»

Härtill kan läggas att riksdagens eget 
organ, statsrevisorerna, är helt avkopp
lat i sammanhanget.

Bevillningsutskottet bär inte gått in 
på principfrågan om riksdagens beskatt
ningsrätt eller på motionärernas moti
veringar. Visserligen blir stiftelsen i 
viss mån ett statsstyrt organ, men be
skattningsrätten tillhör trots allt riks
dagen.

Vad som förvånar även mig är att 
regeringen föreslagit branschen ett av
tal på 20 år. För att ta ett annat exem
pel, så löper avtalet mellan staten och 
Sveriges Radio-TV på endast fem år 
med ett års uppsägningstid.

Jag är positivt inställd till sänkning 
av biografskatten, och jag har vid olika 
tillfällen föreslagit reducering av den
samma, då den efter televisionens till
komst visat sig vara alltför hård. For
merna för avtalets ingående strider 
emellertid mot vad man är van vid i 
riksdagen. Branschrepresentanterna har 
väl varit i den situationen, att de icke 
kunnat motsätta sig det 20-åriga avta
let.

Herr talman! Min blanka reservation 
har föranletts av att bevillningsutskot
tet stillatigande accepterar en anord
ning, som avhänder riksdagen dess be
skattningsrätt. Beskattningen är ju av 
ålder och tradition ansedd som riksda
gens väsentligaste uppgift.

Herr HERMANSSON (k):
Herr talman! Det är bra att nöjes

skatten nu äntligen tas bort på film
förevisningar. Filmen har alltför länge 
i vårt land behandlats som ett enkelt
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marknadsnöje. Filmfrågorna bör be
traktas som kulturfrågor, inte som skat
tefrågor. De bör ligga under kulturmi
nistern, inte under finansministern.

Slopandet av nöjesskatten innebär en 
märkesdag i den svenska filmens histo
ria. Men varför tar man inte steget 
fullt ut och jämställer filmen med andra 
konstarter? Även enligt den nya ord
ningen, som vi anser allmänt sett inne
bära en betydande förbättring, behand
las filmen alltjämt som en kommersiell 
angelägenhet som i motsats till andra 
konstarter inte kan påräkna stöd ur 
andra källor. När det gäller måleri, lit
teratur och teater har alla numera den 
meningen att samhället bör ge sitt stöd 
till deras utveckling. Det betraktas inte 
som något opåkallat ingripande eller 
något förmynderskap över konstut
övarna.

Kvalitetsfilmen skall däremot finan
sieras genom intäkterna från mindre 
kvalificerad och ren förströelsefilm, 
som dominerar programsättningen. 
»Nattvardsgästerna» skall kunna leva 
tack vare »Åsa-Nisse». Denna princip 
kan knappast vara riktig. Och hur går 
det om publikfrekvensen skulle fort
sätta att minska? Då spricker hela 
filmstödet, och filmbranschen riskerar 
att hamna i en nedåtgående spiral: 
mindre intäkter, mindre stöd, sämre 
film, ännu mindre intäkter.

Vi hade hoppats att filmen nu änt
ligen skulle erkännas för vad den är 
i det moderna samhället: en självständig 
konstform av hög kvalitet som drar till 
sig några av våra förnämsta skapande 
begåvningar. Filmen är numera inte 
bara »en icke obetydlig faktor i kultur
livet», som bevillningsutskottet skriver. 
Den är en ytterst betydande faktor.

De kommersiella intressena domine
rar filmproduktion och distribution. 
Vårt största filmbolag, Svensk Filmin
dustri, ägs som bekant av ett fastighets
bolag som ägs av ett annat fastighets
bolag som ags av ett investmentbolag 
som ägs av Skandinaviska banken. Film

branschens struktur är sådan att det 
finns ett antal stora bolag som samti
digt kontrollerar produktion och distri
bution. Dtet är dessa som kommer att 
njuta fördelarna av det filmstöd som 
föreslås i propositionen. Det är nämli
gen distributionssidan som erhåller de 
största fördelarna av det nya avtalet. 
Avvecklingen av nöjesskatten och infö
randet av den föreslagna tioprocentiga 
»självbeskattningen» till förmån för 
Svenska filminstitutet skulle enligt en 
offentliggjord beräkning ge biograferna 
10,6 miljoner kronor och filmuthyrarna 
6,9 miljoner kronor mera i nettobelopp, 
medan producenterna skulle erhålla 3,6 
miljoner kronor mindre än vad som nu 
utgår till dem. Producenternas villighet 
att underteckna avtalet förklaras troli
gen till stor del av att de största in- 
spelningsbolagen äger dominerande bio
grafkedjor. Mindre producenter, fram
för allt sådana som inte stöds av egna 
eller närstående biografkedjor, kan 
emellertid få relativt sämre villkor.

Alla producenter kan visserligen i 
princip påräkna premier för värdeful
la filmer. Men förutsättningen är att de 
kan skaffa det kapital som behövs för 
inspelningarna. Detta är inte lätt under 
de rådande förhållandena inom bran
schen. För en oberoende regissör eller 
producent är det praktiskt taget omöj
ligt att ligga ute med de flera hundra tu
sen, ja, upp till en miljon kronor, som 
en spelfilm drar i inspelningskostna- 
der.

Det är därför risk att det föreslagna 
systemet innebär ökad koncentration. 
Jag hoppas att det inte är här som inom 
försäkringsbranschen, att regeringen an
ser en ökad koncentration vara önsk
värd och avsedd av lagstiftningen.

Vi säger inte nej till avtalet, men vi 
vill komplettera den rådande strukturen 
inom filmbranschen genom statlig film
produktion och genom andra former av 
samhälleligt stöd åt självständig produk
tion av konstnärligt värdefull långfilm, 
barnfilm, kortfilm, undervisningsfilm
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och experimenterande film. Vi har vi
dare begärt att institut för filmutbild
ningen, filmforskningen o. s. v. skall or
ganiseras på ett sådant sätt att de blir 
helt fristående gentemot de kommer
siella intressena.

Bevillningsutskottet avstyrker motio
nen med en något kuriös motivering, 
som är hämtad från propositionen. Ut
skottet säger att »en viktig princip för 
samhällets politik inom filmens område 
måste vara att inte obehörigt ingripa i 
filmens utveckling utan överlämna åt 
de skapande krafterna inom filmen att 
föra utvecklingen vidare». Jag måste 
fråga ecklesiastikministern, om det 
verkligen är meningen att hans uttalan
de skall tolkas på det sätt som utskottet 
gjort. Skulle det vara ett obehörigt ingri
pande i filmproduktionen, om staten di
rekt betalade framställningen av film? 
Vad anser då bevillningsutskottet och 
ecklesiastikministern om den verksam
het som bedrivs av Kungl. teatern eller 
Dramatiska teatern, som de nyligen ha
de nöjet gästa? Är det en principiell 
skillnad mellan film och teater, eller vad 
menas? Och vilka är de skapande kraf
terna inom filmen? Är det bara de som 
är anställda hos SF och andra koncer
ner? Skulle dessa inte längre vara ska
pande, om de betalades av staten i stäl
let? Eller är det Skandinaviska banken 
och dess dotterbolagskedja som repre
senterar den skapande utvecklingen?

Nej, här har nog utskottet skrivit litet 
obetänksamt. Det nya avtalet är slutet 
på 20 år. Det kan väl inte vara ecklsia- 
stikministerns mening att storfinansen 
ännu om två decennier skall dominera 
svensk filmproduktion och distribution. 
Gäller inte det socialdemokratiska parti
programmet på filmens område?

På en punkt säger bevillningsutskot
tet att våra önskemål redan tillgodosetts 
av det nya avtalet. Det gäller förslaget 
att viss del av de medel som inflyter 
till Svenska filminstitutet används för 
att främja visning av värdefull film i 
landsorten och på andra missgynnade

platser. Jag hoppas att utskottet har rätt, 
men jag är tyvärr inte säker på det. Det
ta är ett problem inte endast för lands
orten utan också för storstädernas för
orter. Uthyrningen av en värdefull film 
förbinds ofta med tvånget att samtidigt 
hyra en eller flera andra, mindre värde
fulla eller undermåliga filmer. Saken 
har påtalats bl. a. i motioner till Stock
holms arbetarkommun och i en debatt
serie i Stockholms-Tidningen. Det är be- 
klagligt att utskottet inte velat vara med 
om att komplettera avtalet på sätt som 
föreslagits.

Herr talman! De förslag som ställts i 
motionerna nr I: 684 och II: 839 kunde 
bidra till att skapa bättre villkor för en 
blomstring av den svenska filmen. När 
jag yrkar bifall till dessa motioner så
väl i de delar som faller under bevill
ningsutskottets betänkande nr 35 som i 
vad de gäller statsutskottets utlåtande 
nr 91 ställer jag inte yrkandet i motsätt
ning till propositionen, utan jag ser det 
som en nödvändig komplettering till 
denna.

Herr KÄRRLANDER (s):
Herr talman! Alla som har sysslat 

med dessa frågor tidigare måste väl i 
dag känna tillfredsställelse över att man 
kommit så långt att man ansett sig kun
na föreslå borttagande av nöjesskatten i 
dess helhet, inte bara när det gäller fil
men utan också på övriga områden. Be
villningsutskottets betänkande är enhäl
ligt, och det finns egentligen ingen an
ledning för mig att närmare utveckla de 
synpunkter som framförts i utskottets 
betänkande. Jag skulle dock vilja anföra 
att jag tycker att herr Christenson i 
Malmö, som deltagit i behandlingen av 
denna fråga, hårdrar resonemanget när 
han gör gällande att man lämnar ifrån 
sig beskattningsrätten. Det rör sig om en 
avgift som biograferna skall betala. Jag 
tror inte man kan jämställa den med 
skatt i vanlig mening. Jag vill alltså inte 
godta herr Christensons argumentering 
då han säger att man tar bort nöjesskat-
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ten men i stället överlämnar åt enskilda 
att ta ut motsvarande skatt. Så är det ju 
inte, herr talman.

Med dessa ord ber jag att få yrka bi
fall till bevillningsutskottets hemstäl
lan.

Herr von FRIESEN (fp):
Herr talman! Den tillfredsställelse 

som några talare här har uttryckt över 
att nöjesskatten för filmbranschen skall 
avskaffas delas nog av många. Tillfreds
ställelsen grumlas dock i någon mån av 
det sätt, på vilket Ivungl. Maj :t har träf
fat en uppgörelse med biografägarna 
och filmuthyrarna. Det är två skäl som 
gör att man blir betänksam på denna 
punkt. Det ena är av rent praktisk na
tur. Det kan mycket väl tänkas att be
stämmelserna kan överträdas av själv
ständiga företag, som inte tillhör ifråga
varande organisation. Visserligen till
bakavisar utskottet denna synpunkt och 
säger, att risken är praktiskt taget obe
fintlig — eller obetydlig som man ut
trycker det. Men jag vill fråga: Hur vet 
utskottet det? Erfarenheten av våra skat
telagar har ju alltför ofta visat hurusom 
det finns kryphål som mycket väl kan 
utnyttjas av företagare som vill slippa 
ifrån vissa pålagor.

Men, herr talman, vida större än de 
praktiska betänkligheterna mot försla
get är de principiella. Detta har i viss 
mån anförts tidigare, av herr Christen- 
son i Malmö. Jag skall bara understryka 
de synpunkter som han framförde. Ge
nom ett tjugu-årigt avtal inför man be
stämmelser som innebär en tvångsvis 
uttagen avgift för ett visst ändamål. Jag 
har, i motsats till bevillningsutskottets 
värderade talesman, mycket svårt att se 
någon skillnad mellan denna avgift och 
en i vanlig ordning uttagen skatt. En 
skatt förblir en skatt, även om man kal
lar den för avgift. Den principiella skill
naden mellan de båda begreppen blir 
mycket liten. Jag anser därför att man 
på detta sätt kringgår riksdagens infly
tande när det gäller beskattningen, en

sak som — det vet alla — på ett allde
les särskilt sätt är understruken i våra 
grundlagar.

Vad man har anledning att befara är 
att Kungl. Maj :t i finansdepartementet 
vid andra tillfällen genom dylika upp
görelser skall kunna kringgå bestämmel
serna om riksdagens beskattningsmakt. 
Det är säkert inte svårt för juristerna 
att finna konstruktioner, som undandrar 
avgifter av detta slag riksdagens infly
tande och avgörande. Det är framför 
allt tanken på den framtida utveckling
en som gör att jag känner mig förplik
tad att uttala ett varningens ord, ett ord 
som just gäller riksdagen och riksdagens 
självklara rättighet på detta område.

Nu finns det inte, herr talman, någon 
reservation som jag kan yrka bifall till. 
.Tåg får därför nöja mig med att få des
sa betänkligheter antecknade i protokol
let.

I detta anförande instämde herr Bra- 
conier (h).

Herr KÄRRLANDER (s):
Herr talman! Låt mig säga till herr 

von Friesen, att han och jag är alldeles 
överens om att vi inte skall medverka 
till att avhända riksdagen dess beskatt
ningsrätt. På den punkten har jag ingen 
annan mening än herr von Friesen. Om 
det blir något tillfälle därtill, skall vi 
säkert komma på samma linje och hjäl
pas åt. Men här gäller det, herr von Frie
sen, ett avtal, inte tvångsvis ingånget 
utan ett frivilligt avtal, där man har 
kommit överens om en viss organisa
tion. Jag har mycket svårt att ur några 
grundlagssynpunkter eller andra syn
punkter tolka in i detta avtal, att det in
nebär något försök att gå på sidan om 
riksdagens beskattningsrätt. Det skulle, 
herr talman, innebära att det inte vore 
möjligt att träffa ett sådant arrangemang 
i något fall, men det finns ju redan så
dana på många områden, och det är allt
så ingenting nytt som föreslagits från 
Kungl. Maj ds och bevillningsutskottets 
sida i detta fall. Jag tror därför att herr
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Upphävande av förordningen om nöjesskatt, m. m.
von Friesen kan sova alldeles lugnt: 
riksdagen kommer inte att bli förbigång
en.

Herr CHRISTENSON i Malmö (fp) 
kort genmäle:

Herr talman! Herr Kärrlander säger 
att jag överdrev argumenteringen be
träffande riksdagens beskattningsrätt. 
Jag har, herr Kärrlander, låtit en fram
stående grundlagstolkare ta del av mo
tionerna och han delar helt och hållet 
motionärernas uppfattning. Här gäller 
det enligt avtalet att biografägarna med 
statens medverkan åläggs obligatorisk 
avgift. Jag kan i detta sammanhang er
inra om vad Schein, en av regeringens 
experter, skrev i sin bok, där kan kal
lade arrangemanget för »självbeskatt- 
ning», men departementschefen använ
der ett annat ord och kallar det för av
gift. Allt har sina förklaringar, herr 
Kärrlander. Men en sak är klar: om man 
från riksdagshåll i framtiden skulle mo
tionera om filmstöd eller andra skatte
åtgärder på detta område, så kan herr 
Kärrlander vara säker på att alla de för
slag som framförs kommer att avslås av 
riksdagen under hänvisning till det tju
guåriga avtal som upprättats mellan sta
ten och filmbranschen. Riksdagens upp
gift och initiativmöjlighet har på detta 
område blivit ganska vingklippt.

Herr von FRIESEN (fp) kort gen
mäle:

Herr talman! I någon mån kan jag 
känna mig lugnad av herr Kärrlanders 
försäkran att det inte från bevillnings
utskottets sida funnits någon avsikt att 
träda riksdagens beskattningsrätt för 
nära. Men det hade åtminstone funnits 
en möjlighet att begränsa verkningarna 
av detta avtal genom att inte göra det så 
långvarigt. Jag tycker att detta att man 
träffar ett tjuguårigt avtal, som kan upp
sägas från ena partens sida och som 
Kungl. Maj :t har möjlighet att ändra på, 
är en ganska onödig anordning. Det är 
framför allt på den punkten som jag an

sett mig böra ge uttryck för mina betänk
ligheter.

Herr HERMANSSON (k):
Herr talman! Jag vill uttala mitt be

klagande av att riksdagen tydligen fort
sätter behandla denna fråga om den 
svenska filmproduktionen och dess 
framtid som en skattefråga och inte som 
en kulturfråga. Jag tycker att det ringa 
intresse som bevillningsutskottet och 
statsutskottet, vilka behandlat dessa 
problem, visar för att diskutera alla de 
frågor som är förbundna med den svens
ka filmproduktionens framtid innebär 
något av en kulturskandal.

Herr KÄRRLANDER (s):
Herr talman! Det blir väl inte bättre 

ur grundlags- eller riksdagssynpunkt, 
herr von Friesen, om avtalet skall gälla 
tio år i stället för tjugo år! Har herr von 
Friesen den uppfattningen att ett sådant 
avtal ur skattesynpunkt inte står i över
ensstämmelse med vad riksdagen bör 
göra är det enligt min uppfattning ovid
kommande om avtalet slutes på tio eller 
tjugo år.

Herr Hermansson beklagade att vi be
handlar denna fråga som en skattefråga. 
Ja, herr Hermansson, det är i varje fall 
i dag ett ärende som gäller nöjesbeskatt- 
ning. Men jag skall gärna medge att 
ärendet även har en vidare syftning och 
att frågan om stödet till filmen, som 
herr Hermansson alldeles riktigt fram
håller, hör till ecklesiastikdepartemen
tets område och inte till finansdeparte
mentets.

Herr von FRIESEN (fp) kort gen
mäle:

Herr talman! Jag tycker nog i mot
sats till herr Kärrlander att det är gans
ka väsentligt i sammanhanget att ta 
hänsyn till avtalets längd. I princip an
ser jag visserligen att hela förfarings
sättet är felaktigt, och den synpunkten 
har jag också velat framföra här i kam
maren, men ett avtal på kort tid hade
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varit mera smakligt och ur riksdagens 
synpunkt mera tilltalande än ett tjugo
årigt avtal.

Herr PETTERSON i Degerfors (s):
Herr talman! Den blanka reservation 

som jag fogat till statsutskottets utlåtan
de nr 91 innebär inte att jag har någon 
annan mening än utskottsmajoriteten. 
Anledningen till min reservation är föl
jande.

Förslaget innebär att de kommunala 
budgeterna brytes mitt under ett löpan
de budgetår. I kommunerna påstås med 
anledning härav att kommunikationer
na mellan finansdepartementet och 
kommunerna varit dåliga. Det har även 
klagats på att vi inte observerat detta 
och motionerat om att avvecklingen av 
nöjesskatten skulle uppskjutas ett 
halvår.

Det rör sig emellertid inte om något 
slarv från vår sida. I allmänhet betalas 
de kommunala medel, som kommer in i 
form av nöjesskatt, tillbaka till dem som 
lämnar nöjesskatt, och jag delar helt 
finansministerns uppfattning att vad 
som återstår av nöj esskatteme dlen inte 
är av någon egentlig betydelse för kom
munerna.

Jag har velat få detta antecknat till 
riksdagens protokoll för att visa att vi 
inte har försummat något. Vi anser det 
vara så värdefullt framför allt ur orga
nisations- och föreningslivssynpunkt att 
få bort nöjesskatten att det är värt att 
offra de kronor som kommunerna even
tuellt kunnat få in i nöjesskattemedel.

Med det sagda ber jag att få yrka bi
fall till utskottets förslag.

Överläggningen var härmed slutad.

Bevillningsutskottets betänkande nr 35

Mom. A
Utskottets hemställan bifölls.

Mom. B 1
Herr andre vice talmannen gav pro

positioner dels på bifall till utskottets

hemställan, dels ock på bifall till mo
tionerna I: 684 och II: 839 i motsvarande 
del; och biföll kammaren utskottets 
hemställan.

Mom. B 2
Utskottets hemställan bifölls.

Statsutskottets utlåtande nr 91

Mom. i
Utskottets hemställan bifölls.

Mom. 2
Herr andre vice talmannen gav pro

positioner dels på bifall till utskottets 
hemställan, dels ock på bifall till mo
tionerna 1:684 och 11:839 i motsva
rande del; och biföll kammaren utskot
tets hemställan.

§ 6
Rätten till avdrag vid inkomsttaxeringen 

för representationskostnader

Föredrogs bevillningsutskottets be
tänkande nr 40, i anledning av Kungl. 
Maj :ts proposition med förslag till lag 
om ändrad lydelse av punkt 1 av anvis
ningarna till 20 § kommunalskattelagen 
den 28 september 1928 (nr 370), m. in., 
jämte i ämnet väckta motioner.

I en den 1 mars 1963 dagtecknad, till 
bevillningsutskottet hänvisad proposi
tion, nr 96, hade Kungl. Maj:t, under 
åberopande av propositionen bilagt ut
drag av statsrådsprotokollet över finans
ärenden för samma dag, föreslagit riks
dagen att antaga vid propositionen foga
de förslag till

1) lag om ändrad lydelse av punkt 1 
av anvisningarna till 20 § kommunal
skattelagen den 28 september 1928 (nr 
370); samt

2) förordning om ändring i taxerings- 
förordningen den 23 november 1956 (nr 
623).
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Rätten till avdrag vid inkomsttaxeringen för
Beträffande propositionens huvudsak

liga innehåll anfördes följande.
I propositionen framlägges på grund

val av ett av skattelagssakkunniga avgi
vet betänkande (SOU 1962:42) förslag 
till vissa åtgärder i syfte att förhindra 
missbruk i fråga om rätten till avdrag 
vid inkomsttaxeringen för utgifter för 
representation och liknande ändamål. 
Enligt förslaget skall i kommunalskatte
lagen angivas den allmänna förutsätt
ningen för att dylika kostnader skall 
vara avdragsgilla. Det förutsättes att 
dessa bestämmelser skall kompletteras 
med anvisningar av riksskattenämnden. 
Vidare föreslås en väsentligt utökad upp- 
giftsskyldighet beträffande representa
tionskostnader. De nya bestämmelserna 
i kommunalskattelagen avses skola till- 
lämpas redan vid 1964 års taxering, me
dan den ökade uppgiftsskyldigheten blir 
aktuell först vid avlämnandet av 1965 
års självdeklaration.

Till bevillningsutskottet hade hänvi
sats följande i anledning av propositio
nen väckta motioner, nämligen

1) de likalydande motionerna I: 701 
av herr Holmberg m. fl. och II: 859 av 
herr Nilsson i Svalöv m. fl., vari hem
ställts, att riksdagen måtte antaga Kungl. 
Maj :ts förslag enligt proposition nr 96 
med den ändringen beträffande 26 § 8) 
taxeringsförordningen, att uppgiftsskyl
digheten beträffande kostnader för re
klam begränsades i enlighet med vad i 
motionerna anförts;

2) de likalydande motionerna 1:702 
av herr Stefanson m. fl. och II: 857 av 
herr Carlsson i Stockholm m. fl., vari 
hemställts,

A. att riksdagen vid behandlingen av 
Kungl. Maj :ts proposition nr 96 måtte 

1. besluta sådan utformning av 26 §

taxeringsförordningen att inte endast 
annonsering utan även vissa andra re
klamkostnader, varom exempel givits i 
motionen II: 857, skulle vara undantag
na från specificeringsskyldigheten, och 

2. uttala att gåva av ekonomiskt be
gränsat värde som lämnats i represen- 
tationssyfte skulle i beskattningshänse
ende behandlas lika med annan repre
sentationskostnad, samt 

B. att vederbörande utskott måtte ut
arbeta förslag till författningstext i an
slutning till yrkandet under A 1) ovan; 
samt

3) motionen II: 858 av herr Hermans
son in. fl., vari hemställts, att riksda
gen med anledning av proposition nr 96 
i skrivelse till Kungl. Maj:t måtte hem
ställa om sådan ändring av kommunal
skattelagen att däri stadgades att utgifter 
för representation och liknande ända
mål icke vore att hänföra till omkostna
der i förvärvskälla.

Utskottet hemställde,
A) att riksdagen — med förklarande 

att Kungl. Maj :ts proposition nr 96 icke 
kunnat av riksdagen oförändrad bifallas 
och i anledning av de likalydande mo
tionerna I: 701 av herr Holmberg in. fl. 
och 11:859 av herr Nilsson i Svalöv 
m. fl. samt motionerna I: 702 av herr 
Stefanson m. fl. och 11:857 av herr 
Carlsson i Stockholm m. fl. — måtte an
taga vid propositionen fogade förslag till

1) lag om ändrad lydelse av punkt 1 
av anvisningarna till 20 § kommunal
skattelagen den 28 september 1928 (nr 
370); samt

2) förordning om ändring i taxerings
förordningen den 23 november 1956 (nr 
623) med den ändringen att 26 § erhölle 
följande såsom utskottets förslag beteck
nade lydelse:

representationskostnader

(Kungl. Maj:Is förslag) (Utskottets förslag)
26 §. 26 §.

Därest inkomst eller jord- Därest inkomst------------- - eller jord-
bruksfastigheten, bruksfastigheten,
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Rätten till avdrag vid inkomsttaxeringen för representationskostnader 
(Kungl. Maj:ts förslag) (Utskottets förslag)

7) uppgift om —--------efter anma-
ning,

8) uppgift om kostnader för annan 
reklam än annonsering, samt

9) uppgift om------------ andra inven
tarier.

Redovisas inkomst —---------ovan sägs.
Vad i —------- avsedda uppgifter.

B) att följande motioner, nämligen
1) de likalydande motionerna I: 701 

av herr Holmberg m. fl. och II: 859 av 
herr Nilsson i Svalöv m. fl.,

2) de likalydande motionerna I: 702 
av herr Stefanson m. fl. och 11:857 av 
herr Carlsson i Stockholm m. fl., samt

3) motionen II: 858 av herr Hermans
son m. fl.,

måtte, i den mån de icke kunde an
ses besvarade genom vad utskottet an
fört och hemställt, av riksdagen lämnas 
utan åtgärd.

Utskottets hemställan föredrogs; och 
anförde därvid:

Herr HERMANSSON (k):
Herr talman! Bevillningsutskottet 

spänner över stora områden, och det 
tvingar även mig att söka vara mångsi
dig. Medan det förra ärendet gällde den 
svenska filmen har det här i stor ut
sträckning att göra med restaurangnä
ringen.

Jag har svårt att förstå varför finans
ministern och bevillningsutskottet, när 
de nu söker komma till rätta med pro
blemet om avdragen för representa
tionskostnader, inte tar steget fullt ut 
och slopar avdragsrätten.

Vad nu föreslås är utan tvekan en 
förbättring, men jag kan inte finna någ
ra skäl varför man skall stanna vid 
dessa åtgärder. De nuvarande förhål
landena är rätt skrämmande såsom 
framgick av skattelagssakkunnigas be
tänkande. Jag skall inte ta kammarens 
tid i anspråk med att föredra några av

7) uppgift om -------- — efter anma-
ning,

8) uppgift om kostnader för reklam, 
som riktar sig till bestämda personer 
och som har karaktär av gåva av mer 
än obetydligt värde, samt

9) uppgift om —--------- - andra inven
tarier.

Redovisas inkomst----------- ovan sägs.
Vad i----------- avsedda uppgifter.

de många exempel på alldeles uppen
bara missbruk, som där redovisas i 
mängd. Jag vill bara säga att vad som 
avslöjas i utredningen ger bevis för att 
en mycket asocial mentalitet frodas i 
kretsar, som annars brukar vilja räkna 
sig till det nuvarande samhällets stötte
pelare.

Det handlar om en typisk klasslag
stiftning. Rätten att göra dessa skatte
avdrag för representation utnyttjas en
dast av en liten minoritet i samhället 
och en relativt välbärgad minoritet. 
Man skulle kunna göra experimentet att 
fråga LO:s och TCO:s 2,1 miljoner 
medlemmar hur många av dem som 
kan utnyttja avdragsrätten för repre
sentationskostnader. Man skulle inte få 
många jakande svar.

Men lagbestämmelser som endast ut
nyttjas av en liten privilegierad mino
ritet i samhället — är det något att slå 
vakt om? Vi anser att sådana bestäm
melser bör avskaffas med det snaraste. 
Det sägs visserligen i propositionen att 
det rör sig om en provisorisk lagstift
ning, som kan skärpas, när man vet mera 
om hur ett slopande av avdragsrätten 
skulle verka för olika skattskyldiga. Nu 
är det rätt förvånande att man inte 
skaffat mera siffermaterial som under
lag för förslaget. En stickprovsunder
sökning i ett län borde ha varit möjlig 
att göra. Jag tolkar emellertid uttalan
dena både av finansministern och ut
skottet så, att vad som nu föreslås kan 
vara ett första steg mot ett fullständigt 
slopande av hela denna avdragsrätt.



74 Nr 23 Fredagen den 17 maj 1963

Ilätten till avdrag vid inkomsttaxeringen för representationskostnader
På den punkten skulle jag emellertid 

vilja ha full klarhet av utskottet. Sam
tidigt vill jag uttrycka min förvåning 
över att de socialdemokratiska ledamö
terna i bevillningsutskottet inte haft 
större sympatier för att helt göra slut 
på de orättfärdiga klassbestämmelser, 
som alltjämt kommer att finnas. Även 
om regeringsförslaget innebär ett visst 
framsteg, är det bara fråga om en upp
mjukning av skattelagssakkunnigas för
slag. Avdragsrätten finns fortfarande 
kvar, låt vara att den har preciserats 
och -— vi får hoppas att det kommer att 
framgå av den praktiska tillämpningen 
av den föreslagna regeln — inskränkts.

Jag kan emellertid inte finna att ut
skottet angivit några giltiga skäl för att 
inte tillstyrka motion nr 858 i denna 
kammare, och jag yrkar därför bifall till 
denna motion.

Herr BRANDT (s):
Herr talman! De lagstiftningsåtgärder 

som här föreslås är, såsom herr Her
mansson själv framhöll, provisoriska, 
och anledningen därtill är främst det 
förhållande som han kritiserade, näm
ligen att man saknar uppgift om hur 
stora de årligen yrkade avdragen för 
representationskostnader är och hur de 
fördelar sig på olika utgifter. Det är 
därför omöjligt att få en riktig uppfatt
ning om hur ett helt slopande av av
dragsrätten skulle träffa olika skattebe
talare.

Därtill kommer att det är fråga om 
en avdragsrätt som har funnits i många 
år, och man slopar inte gärna en sådan 
rätt förrän alla fakta föreligger, låt vara 
att det är odiskutabelt att avdragsrätten 
på ett anmärkningsvärt sätt — för att 
citera utskottet — missbrukas, något 
som såväl de sakkunniga som remissin
stanserna har bestyrkt. De sakkunniga 
har, såsom herr Hermansson också 
nämnde, givit många slående exempel 
på detta. Men enligt utskottets mening 
kan man inte bortse från att represen
tation under vissa förhållanden har ka

raktären av omkostnader i förvärvs
källan.

Yi får, herr talman, hoppas att för
hållandena skall bli avgjort bättre med 
den provisoriska lagstiftning som väl nu 
kommer till stånd. Riksskattenämnden 
bör kunna ange sådana riktlinjer för 
tillämpningen att en upprensning kan 
ske. Vidare bör den uppgiftsskyldighet, 
som lagstiftningen innebär, medföra att 
det så småningom föreligger ett mate
rial som kan bilda underlag för en mer 
definitiv lösning av frågan om avdrags
rätten.

Om förhållandena i fortsättningen 
kommer att vara sådana som belysts ge
nom de sakkunnigas utredning, förmo
dar jag att man måste tillgripa ännu 
hårdare bestämmelser vid en slutlig lag
stiftning på området.

Herr talman! Jag yrkar bifall till be
villningsutskottets enhälliga utlåtande.

Herr HERMANSSON (k):
Herr talman! Herr Brandt anförde 

två skäl till att utskottet inte kunnat 
sträcka sig längre och tillstyrka ett slo
pande av avdragsrätten vid representa
tion. Det ena är att man inte vet till
räckligt om hur ett slopande av av
dragsrätten skulle träffa olika grupper 
av skattebetalare. Nej, det känner man 
naturligtvis inte exakt till. Såsom jag 
förut framhöll har varken finansminis
tern eller utskottet brytt sig om att på 
något sätt närmare undersöka den 
saken.

I stort sett vet vi emellertid hur ett 
slopande av avdragsrätten skulle drab
ba olika grupper av skattskyldiga. Så
som jag framhöll i tidigare inlägg är 
det en relativt liten minoritet som nu 
kan utnyttja dessa avdrag. Jag skulle 
tro att det exempelvis bland herr 
Brandts väljare inte finns särskilt 
många som har nytta av denna avdrags
rätt vid representation.

Det andra argument som herr Brandt 
anför är att representation under vissa 
förhållanden framstår såsom omkost-
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nåd i förvärvskällan och att i sådana 
fall avdrag bör medges. Jag vill i an
ledning därav bara erinra om att varje 
skattskyldig har en rad utgifter som är 
direkt föranledda av förvärvsverksam
het och för vilka en vanlig människa 
inte har möjlighet att göra avdrag. Det 
gäller t. ex. ökade kostnader för målti
der då arbetsplatsen ligger långt bort 
från bostaden. Det gäller utgifter för 
arbetskläder, flyttningskostnader i sam
band med ny anställning, en förvärvs
arbetande hustrus utgifter för vård av 
minderåriga barn under arbetstiden 
och en rad liknande fall. För sådana ut
gifter, som alltså är nödvändiga för att 
man skall kunna utföra sitt förvärvs
arbete, får man inte avdrag enligt gäl
lande skattelagstiftning. Däremot får di
rektör N. göra avdrag om han går på 
guldkrog med sina affärsbekanta. Andra 
skattebetalare får betala stora delar av 
hans nota. Jag tycker att detta är en 
parodi på skatterättvisa.

Herr talman! Vi brukar inte så ofta 
begära votering och rösträkning beträf
fande våra motioner för att inte besvära 
kammarens ledamöter. I detta fall kom
mer vi att göra det. Vi anser att en opi
nionsyttring för ett slopande av av- 
dragsrätten för representationskostna
der inte bör vara ovälkommen vare sig 
för finansministern eller för bevill
ningsutskottet.

Herr BRANDT (s):
Herr talman! Det är inte fråga om an

talet här. Bevillningsutskottet tar aldrig 
hänsyn till om en bestämmelse gäller få 
eller många.

Man får undersöka om den lag man 
går att besluta får rättvisa konsekven
ser. Fattar man ett beslut vars konse
kvenser för olika skattebetalare man 
inte är säker på, bör man fara fram för
siktigt tills man har alla uppgifter. Dem 
kunde utskottet rimligen inte skaffa sig. 
Utredningen och propositionen fanns, 
men i övrigt kunde vi inte få några upp
lysningar. Sådana kan vi få när var och

en blir skyldig att lämna uppgifter om 
de avdrag han yrkar. Då kan vi så små
ningom erhålla en riktig bild av situa
tionen.

Utan att ge några exempel vill jag un
derstryka att det finns skäl för rätt till 
avdrag. Inom min egen kommun finns 
ett utländskt bolag som inte alls har till
gång till någon guldkrog men som på ett 
eller annat sätt måste furnera både ut
ländska och inhemska besökare, efter
som företaget ligger — höll jag på att 
säga — i en avkrok av världen. Fast jag 
inte har något personligt intresse av sa
ken tror jag att det ovillkorligen medför 
kostnader som vi knappast kan vägra 
någon form av avdrag för.

Så länge vi inte har en klar bild av 
konsekvenserna finner jag det riktigt 
att vi förfar som det nu föreslås. Annars 
skulle väl inte heller ett enigt utskott 
stå bakom förslaget. Jag har samma in
tresse som herr Hermansson av att man 
klämmer åt de verkliga missbrukarna, 
men det tror jag att vi åstadkommer 
med det förslag som nu föreligger.

Herr CHRISTENSON i Malmö (fp):
Herr talman! Herr Hermansson refe

rerade till skattelagssakkunnigas utred
ning under förra året. Det finns väl inte 
någon utredning som har blivit utsatt 
för en sådan kritik i remissyttrandena 
som just skattelagssakkunnigas förslag i 
represensationsfrågan. Man ansåg all
mänt att det var mycket svårt för fi
nansministern att lägga fram ett veder
häftigt förslag för riksdagen på basis av 
utredningen och remisskritiken. Fi
nansministern har dock lyckats ut
märkt att finna lösningen.

Finansministern uttalade också i pro
positionen att förslaget endast innebär 
en provisorisk åtgärd. Under mellanti
den borde jämförelser göras med grann
ländernas beskattningsförhållanden. Det 
lämpligaste vore att frågan toges upp i 
Nordiska rådet. De nordiska länderna 
har redan likartade lagar på olika om
råden. Jag anser för min del att finans
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ministern bör överväga att få till stånd 
en gemensam lagstiftning i de nordiska 
länderna.

Härmed var överläggningen slutad.

Mom. A, B i och B 2

Vad utskottet hemställt bifölls.

Mom. B 3

Herr andre vice talmannen gav pro
positioner dels på bifall till utskottets 
hemställan, dels ock på bifall till mo
tionen II: 858; och fann herr andre vice 
talmannen den förra propositionen vara 
med övervägande ja besvarad. Herr Her
mansson begärde emellertid votering, i 
anledning varav efter given varsel föl
jande voteringsproposition upplästes 
och godkändes:

Den, som vill, att kammaren bifaller 
bevillningsutskottets hemställan i mom. 
B 3) i utskottets betänkande nr 40, rös
tar

Ja;
Den, det ej vill, röstar

Nej;
Vinner Nej, har kammaren bifallit 

motionen II: 858.
Sedan kammarens ledamöter härefter 

intagit sina platser och voteringspropo- 
sitionen blivit ännu en gång uppläst, 
verkställdes omröstning genom uppres
ning. Herr andre vice talmannen till
kännagav, att han funne flertalet av 
kammarens ledamöter ha röstat för ja
propositionen. Herr Hermansson begär
de emellertid rösträkning, varför vote
ring medelst omröstningsapparat verk
ställdes. Därvid avgavs 199 ja och 7 nej, 
varjämte 2 av kammarens ledamöter 
förklarade sig avstå från att rösta.

Kammaren hade alltså bifallit utskot
tets hemställan.

§ 7
Föredrogs vart för sig

bankoutskottets utlåtanden: 
nr 17, i anledning av Kungl. Maj :ts 

proposition angående ersättning till le
damot av allmänt kyrkomöte, och 

nr 18, i anledning av fullmäktiges i 
riksgäldskontoret framställning om vis
sa engångsunderstöd;

första lagutskottets utlåtanden: 
nr 22, i anledning av Kungl. Maj ds 

proposition med förslag till lag om sam
arbete med Danmark, Finland, Island 
och Norge angående verkställighet av 
straff m. m.,

nr 23, i anledning av Kungl. Maj ds 
proposition med förslag till lag angåen
de ändrad lydelse av 2 § 17 :o) lagen 
den 26 maj 1909 (nr 38 s. 3) om Kungl. 
Maj ds regeringsrätt, och

nr 24, i anledning av Kungl. Maj ds 
proposition med förslag till lag om all
mänt kriminalregister m. in.;

konstitutionsutskottets utlåtande nr 
11, i anledning av Kungl. Maj ds proposi
tion med förslag till lag om allmänt kri
minalregister m. m., i vad propositio
nen hänvisats till konstitutionsutskottet; 
samt

första lagutskottets utlåtanden: 
nr 25, i anledning av Kungl. Maj ds 

proposition med förslag till lag angående 
ändring i lagen den 30 april 1948 (nr 
218) om sambruksföreningar, m. m., 

nr 26, i anledning av Kungl. Maj ds 
proposition med förslag till lag om änd
rad lydelse av 15 kap. 29 § giftermåls- 
halkcn, m. m., och

nr 27, i anledning av Kungl. Maj ds 
proposition med förslag till lag om änd
ring i rättegångsbalken m. m.

Kammaren biföll vad utskotten i des
sa utlåtanden hemställt.

§ 8
Grunder för krigssjukvårdsutbildning av 
läkare och ändring i krigssjukvårdslagen

Föredrogs andra lagutskottets utlåtan
de nr 52, i anledning av dels Kungl. 
Maj ds proposition med förslag till grun
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der för krigssjukvårdsutbildning av lä
kare och lag om ändring i lagen den 27 
november 1953 (nr 688) om hälso- och 
sjukvård vid krig och andra utomordent
liga förhållanden (krigssjukvårdslag), 
dels ock i ämnet väckta motioner.

Genom en den 8 mars 1963 dagtecknad 
proposition, nr 106, vilken hänvisats till 
lagutskott och behandlats av andra lag
utskottet, hade Kungl. Maj :t, under åbe
ropande av propositionen bilagda i stats
rådet och lagrådet förda protokoll, före
slagit riksdagen att

dels godkänna i propositionen angiv
na grunder för krigssjukvårdsutbildning 
av läkare;

dels jämlikt 87 § regeringsformen an
taga vid propositionen fogat förslag till 
lag angående ändring i lagen den 27 no
vember 1953 (nr 688) om hälso- och 
sjukvård vid krig och andra utomordent
liga förhållanden (krigssjukvårdslag).

I samband med propositionen hade 
utskottet till behandling förehaft de i 
anledning av densamma väckta, likaly- 
dande motionerna nr 689 i första kam
maren av herr Kaijser och nr 843 i and
ra kammaren av fru Sjövall in. fl. I mo
tionerna hemställdes, att riksdagen med 
avslag å propositionen måtte

1) anhålla om ett nytt förslag om 
krigssjukvårdsutbildning för läkare av 
innebörd som angåves i motionerna, 
byggt på nuvarande kurs i krigsmedicin 
i studieplanen för medicine licentiat
examen och helt inpassat inom univer
sitetsutbildningens ram, samt

2) uttala att den i propositionen för
ordade omläggningen av läkarnas värn
pliktstjänstgöring icke borde innebära 
längre sammanlagd tjänstgöringstid än 
394 dagar.

Utskottet hemställde,
A. att riksdagen, med avslag å motio

nerna I: 689 och II: 843, såvitt däri yr
kats avslag å det genom propositionen 
framlagda förslaget till lag angående

ändring i krigssjukvårdslagen, måtte an
taga det nämnda lagförslaget;

B. att riksdagen, med avslag å motio
nerna I: 689 och II: 843, såvitt däri yr
kats avslag å propositionen i övrigt, 
måtte godkänna de i propositionen an
givna grunderna för krigssjukvårdsut
bildning av läkare.

Reservation hade avgivits vid utskot
tets hemställan under B. av herr Kaijser, 
fru Gärda Svenson, fröken Nordström, 
herrar Edström, Anderson i Sundsvall 
och Rimmerfors samt fröken Wetter- 
ström, vilka ansett att utskottet bort 
hemställa,

att riksdagen, med bifall till motio
nerna I: 689 och II: 843 i denna del samt 
med förklaring att de i propositionen 
angivna grunderna för krigssjukvårds
utbildning av läkare icke kunnat av riks
dagen oförändrade godkännas, måtte 
godkänna de angivna grunderna med 
den ändringen att de värnpliktiga lä
karnas utbildningstid skulle utgöra 394 
dagar.

Utskottets hemställan föredrogs; och 
anförde därvid:

Herr ANDERSON i Sundsvall (fp):
Herr talman! Den proposition, som 

nu behandlas, innehåller dels ett för
slag om krigssjukvårdsutbildning av 
läkare och dels ett förslag om änd
ring i den s. k. krigssjukvårdslagen. Ut- 
skottsmajoriteten tillstyrker proposi
tionen i oförändrat skick. På en enda 
punkt råder det inom utskottet delade 
meningar, nämligen beträffande utbild
ningstiden för de värnpliktiga läkarna. 
Sju av utskottets ledamöter — folkpar
tiets och högerns representanter samt 
en av centerpartiets ledamöter — har 
i en reservation anmält avvikande me
ning.

Propositionen bygger på ett förslag 
av en särskild sakkunnigutredning, som 
i propositionen kallas läkarutredning- 
en. Denna bär föreslagit att utbildnings
tiden för de värnpliktiga läkarna skall
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fastställas till 394 dagar, alltså samma 
utbildningstid som gäller för värnplik
tiga i allmänhet. I jämförelse med nu 
gällande utbildningstid innebär lälcar- 
utredningens förslag en förkortning 
med cirka två månader eller noga räk
nat 56 dagar.

Läkarutredningen understryker i sitt 
förslag, att den förkortning av utbild
ningstiden, som den föreslår, inte vin- 
nes genom att målsättningen eftersättes 
utan genom att utbildningen inom 
mindre väsentliga områden begränsas 
genom att förekommande dubbelunder
visning i förhållande till de akademis
ka studierna utmönstras och utbild
ningen systematiseras och effektivise
ras.

Utredningens förslag har tillstyrkts av 
samtliga remissinstanser utom överbe
fälhavaren, chefen för armén, chefen 
för marinen och 1960 års värnpliktsut- 
redning, vilka anser att den föreslagna 
utbildningstiden om 394 dagar är för 
kort. Bland de många remissinstanser 
som tillstyrkt läkarutredningens förslag 
märks medicinalstyrelsen. De militära 
chefer jag nyss nämnde framhäver sär
skilt behovet av ökad tid för befälsut- 
bildningen. De anser att den tid, som 
för detta ändamål finnes inrymd i lä
karnas värnpliktsutbildning, är för kort, 
och de föreslår att utbildningstiden 
fastställes till 450 dagar, vilket i reali
teten skulle betyda samma utbildnings
tid som för närvarande.

Departementschefen går en medelväg 
och föreslår att utbildningstiden fixe
ras till 420 dagar, vilket alltså innebär 
en förkortning av den nuvarande ut
bildningstiden med 30 dagar. Det inne
bär samtidigt en utökning av utbild
ningstiden med i runt tal en månad i 
jämförelse med läkarutredningens för
slag.

Det bör kanske tilläggas, att det finns 
remissinstanser som anser att läkarut
redningen borde ha kunnat pruta ned 
utbildningstiden ytterligare. Bland an
nat anses det, såsom vi också anfört

i reservationen, att en tjänstgöring om 
60 dagar vid fredsförband, som nu in
går i utbildningen, är onödigt lång. Den 
anses visserligen behövlig på grund av 
sjukvårdens organisation inom freds- 
förbanden, men även departementsche
fen framhåller — på sidan 43 i propo
sitionen — att en tjänstgöring vid 
fredsförband utöver 30 dagar torde sak
na utbildningsvärde. Departementsche
fen understryker vikten av att varje 
möjlighet tillvaratages att förkorta ti
den för denna tjänstgöring. Inom pa
rentes bör det kanske också sägas att 
denna fråga för närvarande överväges 
i en särskild utredning.

Vi som företräder reservationen an
sluter oss till läkarutredningens förslag. 
Vi tror att utredningen har gjort en 
lämplig avvägning. Ett visst mått av be- 
fälsutbildning behövs naturligtvis även 
för de värnpliktiga läkarna, eftersom 
militärläkaren skall vara chef för sjuk- 
vårdstruppen. Meningen är också att de 
värnpliktiga läkarna skall utbildas så, 
att de kan tjänstgöra som bataljonslä
kare. Utrymme för denna del av utbild
ningen finns också inom den av utred
ningen föreslagna värnpliktstiden. Vi 
reservanter anser att kravet på ökad 
befälsutbildning inte bör tas som in
täkt för en ökning av utbildningstiden 
utöver vad utredningen föreslagit. Mi
litärläkarens primära uppgift är ju inte 
att föra befäl och hålla rättning i leden 
inom sjukvårdstruppen. Hans viktigaste 
uppgift ligger på det medicinska om
rådet.

I reservationen, som anknyter till 
motion II: 843, har vi framhållit att i 
ett samhälle där det råder iäkarbrist 
är det nödvändigt att göra en avväg
ning mellan det civila samhällets be
hov av läkare och totalförsvarets krav 
på tillfredsställande beredskapsutbild- 
ning för dessa läkare. Den militära sjuk- 
vårdsutbildningen bör därför inte vara 
mera omfattande än vad som är absolut 
nödvändigt för att läkarna skall kunna 
fullgöra sina uppgifter inom krigsor
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ganisationen. Den betydelsefullaste ut
bildningen — även när det gäller krigs- 
sjukvården -—■ skaffar sig läkaren un
der sina akademiska studier, inte under 
den militära utbildningen.

Liknande synpunkter som anförts i 
reservationen och motionen har även 
medicinalstyrelsen anfört i sitt remiss
yttrande över läkarutredningens för
slag.

Herr talman! Med det anförda och 
med understrykande än en gång av 
att vi anser att läkarutredningen har 
gjort en lämplig avvägning när det gäl
ler utbildningstiden för de värnplikti
ga läkarna ber jag att få yrka bifall till 
reservationen.

Herr JOHANSSON i Södertälje (s):
Herr talman! I förevarande utskotts

utlåtande behandlas Kungl. Maj:ts pro
position nr 106 med förslag till grun
der för krigssjukvårdsutbildning av 
läkare här i landet. I propositionen fö
reslås en omläggning av denna utbild
ning, syftande till att göra läkarna mera 
dugliga för tjänstgöring i krigsbefatt- 
ningar såväl inom den militära som den 
civila krigssjukvården.

Värnpliktstiden för läkare är för när
varande 540 dagar. I propositionen fö
reslås att den reduceras till 420 dagar, 
och att tiden avses inkludera såväl sol
dat- och befälsutbildning som grundläg
gande befälsskola och sjukvårdsbefäls- 
skola samt också en fackutbildning, en 
läkar fackskola.

Utbildningen är avsedd att fördelas 
på flera omgångar, i vilka skall ingå 
såväl sommar- som vintertjänstgöring 
liksom även tjänstgöring i krigs- och 
fredsförbund.

Läkarutredningen, på vilkens mate
rial propositionen grundar sig, ansåg 
sig kunna klara utbildningen på kor
tare tid, nämligen på 394 dagar, som ut
skottets ärade vice ordförande nyss bär 
framhållit i denna kammare. I motio
nerna I: 689 och II: 843 har den i pro
positionen intagna ståndpunkten kri

tiserats. Motionärerna bär yrkat på att 
utredningens förslag skall antas av riks
dagen. Motionärerna menar att det inte 
står i överensstämmelse med god hus
hållning att undandra allmänheten lä
kare under längre tid än som föreslås 
i utredningen. Enligt motionärernas me
ning skall — som också har framgått 
av herr Andersons i Sundsvall inlägg 
— utbildningen kunna gå på kortare 
tid än 420 dagar. I varje fall skulle, 
menar man, den kortare utbildningsti
den vara motiverad så länge som det 
råder så stor brist på läkare i landet 
som för närvarande är fallet. Den till 
utskottsutlåtande! fogade reservationen 
innesluter motionsyrkandet i denna del.

I och för sig och under vissa förhål
landen kan väl både motionärernas och 
reservanternas motiv äga giltighet — 
det vill jag inte bestrida. Jag kan ock
så vara överens med reservanterna om 
att det allmängiltiga i propåerna om 
sparsamhet genom en rationell utbild
ning också äger sin riktighet. Jag för
utsätter att vi i allmänhet är överens 
om detta.

I propositionen tar emellertid depar
tementschefen upp till diskussion frå
gan om de värnpliktiga läkarnas tjänst
göring, och han anför härvid de syn
punkter som de militära myndigheterna 
och 1960 års värnpliktsutredning anfört 
om förutsättningarna för alt uppnå det 
uppställda utbildningsmålet. För att nå 
detta mål krävs, anser förvarsministern, 
en utbildning av den längd och med 
det innehåll som föreslagits i propo
sitionen. Det är här alltså fråga om en 
soldat- och befälsutbildning utöver den 
som läkarutredningen föreslår. Genom 
det arrangemang som föreslås i propo
sitionen kan också bl. a. önskemålet 
om en utökad och bättre utbildning för 
denna kategori realiseras.

Dessa och andra synpunkter, som de
partementschefen framhåller i propo
sitionen, har vid utskottets behandling 
av detta ärende övertygat utskottsmajo- 
riteten om att departementschefens
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överväganden varit riktiga och bör av 
riksdagen antagas.

Med det anförda, herr talman, ber jag 
att få yrka bifall till utskottets hem
ställan.

Herr förste vice talmannen övertog nu 
ledningen av förhandlingarna.

Herr RIMMERFORS (fp):
Herr talman! Den ärade representan

ten för utskottsmajoriteten herr Johans
son i Södertälje bär motiverat utskot
tets skrivning och därvid särskilt un
derstrukit den eniga uppslutningen 
kring det väsentliga i Kungl. Maj:ts pro
position. Skillnaden mellan utskottets 
förslag och reservationen gäller egent
ligen bara en detalj, men jag vill fram
hålla att det är en relativt viktig de
talj. Jag ber att med ytterligare några 
få ord få understryka dess betydelse.

Kungl. Maj :t bär för denna kategori, 
de värnpliktiga läkarna, föreslagit en 
något längre tjänstgöringstid än läkar- 
utredningen räknat som nödvändig. Jag 
är medveten om att förvarsministern 
stödd på militär sakkunskap ansett sig, 
som vi hörde, böra föreslå en utbild
ningstid på 420 dagar i stället för 394.

Av vilka skäl har vi reservanter kom
mit fram till vår ståndpunkt? Väsentli
gen av två orsaker: dels menar vi, att 
den utbildning som de värnpliktiga 
läkarna skall bibringas bör kunna kon
centreras till 394 dagar, vilket ändå 
inte är någon obetydlig utbildningstid, 
dels — och det är det viktigaste skälet, 
som ligger på ett delvis annat plan och 
som redan bär berörts av herr Ander
son i Sundsvall — är vi medvetna om 
den ganska besvärliga läkarbrist som 
råder i landet, en bristsituation som 
inte ser ut att kunna hävas i första ta
get och som även föranlett en icke obe
tydlig läkarimport.

Den kategori av unga läkare som det 
här gäller tjänstgör i regel på våra sjuk
hus. Vi vet hur stort läkarbehovet är på 
sjukhusen och hur ovälkommen en

värnpliktsinkallelse är i detta samman
hang. Vi vet emellertid också att avbrot
tet är nödvändigt. Det är inte mot detta 
vi vänder oss. Våra unga kirurger och 
medicinare behöver sin utbildning för 
den händelse det fruktansvärda skulle 
inträffa att vårt folk en gång får göra 
bekantskap med krigets realitet.

Men reservanterna — och bland dem 
finns också medicinsk sakkunskap — 
anser att det i fredstid borde räcka med 
den av läkarutredningen föreslagna 
tjänstgöringstiden. Motiven för tilläggs- 
lcursen bär inte synts oss övertygande.

Jag är, herr talman, förvissad om att 
den relativt stora grupp av unga läkare 
som det här gäller skulle känna sig 
mera rättvist behandlad, om vederbö
rande inte ålades en längre tjänstgöring 
än andra värnpliktiga. Det talas ofta 
om värdet av en positiv inställning till 
värnplikts- och förvarsuppgifterna, och 
den inställningen gynnas ju om man 
försöker göra så rättvisa avvägningar 
som möjligt.

Det sägs att det rör sig om endast en 
månads skillnad. Men den månaden 
läggs ovanför den utbildning som gäller 
för andra värnpliktiga och blir därför 
avsevärt betungande.

Herr talman! Trots vad utskottets ta
lesman sade om att det råder väsentlig 
enighet i frågorna ber jag att få bi
träda reservanternas yrkande.

Herr ANDERSON i Sundsvall (fp) 
kort genmäle:

Herr talman! Jag tror inte att herr 
Johansson i Södertälje med någon stör
re förtjusning yrkade bifall till proposi
tionsförslaget. Men å andra sidan råder 
ju delade meningar om utbildningsti
dens längd.

En uppfattning företräds av de mili
tära myndigheterna och en annan av 
utredningen, där ju medicinsk sakkun
skap har varit företrädd. För att il
lustrera hur man kan från olika ut
gångspunkter komma fram till skilda 
ståndpunkter skall jag be att få anföra
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vad som i ett par remissyttranden 
sagts om utbildningstiden. De återges 
på s. 12 i propositionen. Överbefälhava
ren uttalar att »befälsutbildningen mås
te tillerkännas högsta prioritet» — det 
är alltså inte bara fråga om prioritet 
utan om högsta prioritet — under det 
att medicinalstyrelsen, vars sakkunskap 
när det gäller den medicinska utbild
ningen man ju inte kan betvivla, fram
håller »det angelägna i att läkarna på 
allt sätt avlastas från sådan verksamhet 
som kan komma att begränsa deras 
primära medicinska uppgifter». Dessa 
båda uttalanden illustrerar på ett utom
ordentligt sätt de två olika ståndpunk
terna.

•lag beklagar att försvarsministern har 
ansett sig skyldig att gå en medelväg 
och föreslå 420 dagar, en utbildnings
tid som ju ligger mittemellan överbe
fälhavarens 450 och utredningens 394 
dagar.

Chefen för försvarsdepartementet, 
herr statsrådet ANDERSSON:

Herr talman! Jag vill skingra en del 
missförstånd som lätt kan ha uppstått 
efter de anföranden som hållits.

Särskilt herr Rimmerfors gjorde när
mast gällande att läkarna genom detta 
förslag skulle komma att behandlas 
orättvist — jag föreställer mig att han 
då menade i jämförelse med andra ka
tegorier värnpliktiga. Låt mig därför 
erinra om att för närvarande är den tid 
som de värnpliktiga läkarna i princip 
skall tjänstgöra 540 dagar, även om vi 
inte alltid tar ut dessa. Jag föreslår nu 
en sänkning till 420 dagar. Med läkarna 
jämförliga ungdomar, d. v. s. ungdomar 
med studentexamen, tjänstgör enligt 
värnpliktslagen i sammanlagt 540 da
gar ■—• det gäller tvångsuttagna till un
derofficer. Ingenjörer och andra får 
alltså göra en väsentligt längre värn
pliktstjänstgöring än läkarna.

Läkarna är alltså här den gynnade 
kategorien. Och de är det framför allt 
därför att utbildningen är anpassad till

läkarnas ordinarie utbildning, alltså 
deras yrkesutbildning, på det sättet att 
värnpliktstjänstgöringen fullgörs som
martid under en följd av år —-i 30 da
gar, 45 dagar o. s. v. Läkarna behöver 
sålunda inte som andra studentkatego
rier göra ett helt års sammanhängande 
avbrott för värnpliktsutbildningen.

Varför föreslår vi då denna sänk
ning? En hel del omständigheter spelar 
här in. Naturligtvis finns bland omstän
digheterna också den, att det civila be
hovet av läkarkrafter är så stort. Men 
det vore farligt att bara böja sig för 
detta, ty det civila behovet av ingen
jörer, arkitekter, specialarbetare, jord
brukare o. s. v. är även mycket stort. 
Skulle värnpliktsutbildningen bestäm
mas efter den efterfrågan på arbets
kraft av olika slag som finns i samhäl
let komme vi in på en farlig väg.

Nej, det är nog så att det allt större 
antalet läkare som utbildas gör det möj
ligt att även ändra utbildningstiden.

Det stora i det här förslaget — och 
det har ingen sagt ett ord om — är jo 
bl. a. att vi nu skall dela upp värn- 
pliktskontingenten för läkare så, att 
de läkare som inte behövs i det militära 
försvaret skall få särskild utbildning så 
att de kan överföras till den civila 
krigssjukvården. Detta är något nytt.

När reservanterna trots den minsk
ning i utbildningstiden som jag har fö
reslagit vill gå ned ytterligare 30 da
gar i utbildningstid, beror det på att de 
menar att det räcker om de värnplik
tiga läkarna tas i anspråk 30 dagar -— 
jag hade föreslagit 60 — för förbands- 
sjukvård. Deras deltagande i förbands- 
sjukvården är inte utbildning, utan me
ningen är att de skall hjälpa förbanden 
med sjukvården. Vi är tyvärr tvungna 
att ta ut dessa 60 dagar. Det samman
hänger med den ordning vi nu bär med 
fast anställda läkare. Hela organisatio
nen är under utredning i 1960 års för- 
svarssjukvårdsutredning, men så länge 
vi har den nuvarande situationen tving
as vi ta ut 60 dagar av de värnpliktiga
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läkarna för att kunna tillgodose förban
dens behov av sjukvård.

Jag skall inte ge mig in på en redo
görelse i detalj för utbildningen. Det är 
bestämt att dessa värnpliktiga läkare, 
som skall bli värnpliktiga bataljons
läkare, inte bara skall sköta själva sjuk
vården vid bataljonen utan också vara 
ansvariga för den lilla tropp som de 
har till sitt förfogande. De måste vara 
militärt ansvariga för den och därför 
är det i programmet inlagt en befäls- 
utbildning som gör att de skall kunna i 
fält och i krig ha ansvar för dem un
derställd personal. Detta är väsentligt, 
och det trycker de militära myndighe
terna oerhört starkt på. Jag kan inte 
föreställa mig annat än att det är rik
tigt och att läkarna själva inser att de 
inte kan ta detta väldiga ansvar om de 
inte fått befälsutbildning. Denna be- 
fälsutbildning påverkar naturligtvis den 
totala utbildningstiden.

Jag har velat säga detta därför att 
man möjligen skulle kunnat få den upp
fattningen av diskussionsinläggen här 
att det är fråga om att öka den utbild
ningstid läkarna har i stället för att 
minska den.

Herr von FRIESEN (fp):
Herr talman! Jag skall inte alls ta 

upp någon polemik med försvarsminis
tern beträffande rättvisefrågan. Han har 
nog ganska rätt i sina synpunkter att 
det inte kan åberopas några rättvise
skäl i frågan om läkarnas värnplikts
tjänstgöring. Det skäl jag vill framföra 
ligger på ett annat plan. Det gäller hu
ruvida den tid som används för själva 
utbildningen utnyttjas på sådant sätt 
att det kan anses motiverat att ta denna 
dyrbara arbetskraft i anspråk på det 
sätt man gör.

Det är en mycket gammal fråga. Det 
har från läkare, man kan nästan säga i 
olika generationer, framförts kritik mot 
utbildningen. Man har ansett att tiden 
inte utnyttjats på rationellt sätt, att det 
blir alldeles för mycket dödtid och att
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en koncentration av utbildningen där
för kunde anses motiverad.

Denna kritik gäller olika uppgifter 
som de i militärtjänst utkommendera
de läkarna har att fullgöra. Jag minns 
själv från min beredskapstid hur jag 
låg ett halvår på ett förband nere i 
Småland och även med utomordentligt 
ambitiöst arbete inte kunde f yl la mer 
än maximalt en timme varje dag med 
att fullgöra mina uppgifter som militär
läkare. På samma plats befann sig en 
civil läkare, en provinsialläkare, som 
i motsats till många andra provinsial
läkare inte hade full sysselsättning utan 
gärna åtog sig uppdraget att sköta sjuk
vården vid detta förband. Men det dröj
de nära ett halvt år innan de militära 
och civilmilitära myndigheterna kunde 
bibringas den uppfattningen att det var 
ett rationellt arrangemang att låta den
na civila läkare sköta också den mili
tära sjukvården vid förbandet på plat
sen. Andra läkare skulle kunna anföra 
många liknande exempel på hur tiden 
lämnas outnyttjad.

Det talas om i propositionen och de
partementschefen nämnde det även här 
att det är nödvändigt att ha befälsutbild
ning. Med all respekt för den befäls
utbildning läkarna får, vad den nu in
nebär, är jag fullt övertygad om att de 
klarar sig förträffligt i utövandet av 
sina funktioner i militärtjänst även med 
en kortare militär utbildningstid. Då det 
gäller att utöva befäl kan det ju tänkas 
att dessa befattningshavare har egen
skaper och har lärt sig tala ett språk 
som gör det möjligt för dem att bli åt
lydda och att leda dem som de är satta 
att föra befäl över.

Det är framför allt av dessa skäl, 
herr talman, som jag är övertygad om 
att en förkortning av utbildningstiden 
är möjlig.

Nu säger statsrådet att det är nödvän
digt att ta ut de 60 dagarna som sjuk
vår dstjänstgöring vid förbanden där lä
karna skall utföra verklig sjukvård; den 
arbetskraft man har räcker inte till för

läkare och ändring i krigssjukvårdslagen



Fredagen den 17 maj 1963 Nr 23 83

att fullfölja detta arbete. Om det är rik
tigt som statsrådet säger — jag vill inte 
bestrida det, jag har ingen möjlighet att 
bedöma det — så låt oss gärna accep
tera de två månaderna för sjukvårdan
de uppgifter och förkorta utbildningen 
i motsvarande grad.

Härtill kommer de skäl som anförts 
av reservanterna att det i dagens läge 
är nödvändigt att läkarna utnyttjas så 
mycket som möjligt för den civila sjuk
vårdens trängande behov.

Det förefaller mig som om alla skäl 
talar för bifall till reservationen, och 
jag ber också att få yrka bifall till den.

Chefen för försvarsdepartementet, 
herr statsrådet ANDERSSON:

Herr talman! Herr von Friesen skall 
komma ihåg att vi nu lägger om ut
bildningen. Den kritik som herr von 
Friesen framförde mot den tidigare ut
bildningen av värnpliktiga läkare, det 
är ju den som har föranlett den utred
ning som gjorts och den proposition 
som har lagts fram. Yi föreslår alltså 
nu en omläggning och vi har kommit 
fram till att vi kan förkorta utbild
ningstiden. Jag tror inte att man skall 
peka på gamla försyndelser. Yi startar 
här på nytt, och det är ett läkarteam 
som har fått lägga upp utbildningen.

Herr von Friesen sade att han blivit 
tagen i anspråk bara en halvtimme el
ler timme om dagen när han varit i 
tjänst under beredskapen. Det är ofta 
en viktig halvtimme som det gäller! 
Hade det inte funnits någon läkare som 
hade kunnat tas i anspråk, vet man inte 
vad som hade kunnat hända. Vi måste 
alltid ha en läkare tillgänglig. Är häl
san god och ingen är sjuk, får läkaren 
gå omkring utan att ha något att göra 
vid förbandet, men det kan ju hända 
något. Vi kan inte skicka ut förbanden 
utan läkare. Kritiken att en läkare ut
nyttjas bara en halvtimme om dagen 
kan inte gälla i sådana sammanhang. 
Vi är tvungna att ha läkaren på plats. 
Herr von Friesen får förlåta mig, men

Grunder för krigssjukvårdsutbildning av
herr von Friesens påpekande om den 
där halvtimmen är inget rimligt argu
ment.

Herr RIMMERFORS (fp):
Herr talman! Försvarsministern erin

rade om att propositionen i själva ver
ket innebär förslag om en nedskärning 
av tjänstgöringstiden. Jag är klart med
veten om detta eftersom jag deltagit i 
behandlingen av ärendet i utskottet och 
jag hade till och med tänkt uttala min 
glädje över att denna förkortning va
rit möjlig. Men tiden gick ifrån mig och 
jag uppehöll mig mest vid de negativa 
aspekterna och framförde önskemål i 
överensstämmelse med utredningen att 
man skulle söka åstadkomma likhet 
mellan de värnpliktiga läkarnas och öv
riga värnpliktigas villkor. Att det före
ligger olikheter mellan läkarna och and
ra som får befälsutbildning är uppen
bart. Men jag blev vunnen för denna 
lösning, som kan anses befogad med 
hänsyn till läget på sjukvårdens områ
de och med hänsyn till att utredningens 
förslag faktiskt innebär att den totala 
utbildningstiden förkortas från sam
manlagt 540 dagar till 394 eller till som 
det heter »den tid som gäller för värn
pliktiga i allmänhet».

Härmed var överläggningen slutad.

Mom. A
Utskottets hemställan bifölls.

Mom. B
Herr förste vice talmannen gav pro

positioner dels på bifall till utskottets 
hemställan, dels ock på bifall till reser
vationen; och fann herr förste vice tal
mannen den förra propositionen vara 
med övervägande ja besvarad. Herr 
Anderson i Sundsvall begärde emeller
tid votering, i anledning varav efter gi
ven varsel följande voteringsproposi
tion upplästes och godkändes:

Den, som vill, att kammaren bifaller
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andra lagutskottets hemställan i mom. 
B) i utskottets utlåtande nr 52, röstar

Ja;
Den, det ej vill, röstar 

Nej;
Vinner Nej, har kammaren bifallit re

servationen av herr Kaijser m. fl.
Sedan kammarens ledamöter härefter 

intagit sina platser och voteringspropo- 
sitionen blivit ännu en gång uppläst, 
verkställdes omröstning genom uppres
ning. Herr förste vice talmannen till
kännagav, att han funne flertalet av kam
marens ledamöter ha röstat för ja-pro
positionen. Herr Anderson i Sundsvall 
begärde emellertid rösträkning, varför 
votering medelst omröstningsapparat 
verkställdes. Därvid avgavs 121 ja och 
84 nej, varjämte 5 av kammarens leda
möter förklarade sig avstå från att rösta.

Kammaren hade alltså bifallit utskot
tets hemställan.

§ 9
Ändring i arbetarskyddslagen, m. m.

Föredrogs andra lagutskottets utlå
tande nr 53, i anledning av dels Kungl. 
Maj :ts proposition med förslag till lag 
om ändring i arbetarskyddslagen den 
3 januari 1949 (nr 1), in. m., dels ock 
i ämnet väckta motioner.

Genom en den 22 mars 1963 dagteck- 
nad proposition, nr 126, vilken hänvi
sats till lagutskott och behandlats av 
andra lagutskottet, hade Kungl. Maj:t, 
under åberopande av propositionen bi- 
lagda i statsrådet och lagrådet förda pro
tokoll, föreslagit riksdagen att antaga 
vid propositionen fogade förslag till

1) lag om ändring i arbetarskydds
lagen den 3 januari 1949 (nr 1) och

2) lag om tillfälliga bostäder vid 
skogs- och flottningsarbete m. m. (slcogs- 
förläggningslag).

I samband med propositionen hade ut
skottet behandlat följande i anledning av 
densamma väckta motioner, nämligen

Ändring i arbetarskyddslagen,

1) de likalydande motionerna nr 742 
i första kammaren av herr Mårtensson 
och nr 902 i andra kammaren av fru 
Skantz in. fl.,

2) de likalydande motionerna nr 743 
i första kammaren av herrar Per Peters
son och Nils-Eric Gustafsson samt nr 
900 i andra kammaren av herr Larsson 
i Hedenäset m. fl., samt

3) motionen nr 901 i andra kamma
ren av fröken Sandell.

I motionerna I: 742 och II: 902 hade 
yrkats »att i arbetarskyddslagen införes 
eu sådan bestämmelse att åsyftade ar
betstagare tillgodoses samma skydd mot 
ohälsa och olycksfall i arbete hos varu
mottagare som övriga arbetstagare med 
stöd av arbetarskyddslagstiftningen 
kommer i åtnjutande av samt att veder
börande utskott ges i uppdrag att utar
beta nödvändig lagtext».

I motionen II: 901 hade yrkats »att 
även det husliga arbetsområdet föres 
in under arbetarskyddslagen samt att ut
skottet måtte utarbeta härför erforderlig 
lagtext».

Utskottet hemställde,
A. att riksdagen med avslag å motio

nen II: 901 måtte bifalla förevarande 
proposition, nr 126, såvitt gällde försla
get till ändring i 3 § arbetarskyddsla
gen;

B. att riksdagen måtte bifalla föreva
rande proposition, såvitt gällde övriga 
förslag till ändring i arbetarskyddsla
gen;

C. att riksdagen med avslag å motio
nerna I: 743 och II: 900 måtte bifalla 
förevaran de proposition, såvitt gällde 
förslaget till skogsförläggningslag;

D. att riksdagen i anledning av motio
nerna I: 742 och II: 902 i skrivelse till 
Kungl. Maj :t såsom sin mening måtte 
giva Kungl. Maj:t till känna vad utskot
tet anfört beträffande dessa motioner;

E. att sistnämnda båda motioner, i 
den mån de icke kunde anses besvarade 
genom vad utskottet under D. hem
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ställt, icke måtte föranleda någon riks
dagens åtgärd; samt

F. att riksdagen i skrivelse till Kungl. 
Maj :t såsom sin mening måtte giva 
Kungl. Maj:t till känna vad utskottet an
fört om behovet av ändring i 60 § arbe- 
iarskyddslagen.

Reservation hade avgivits vid utskot
tets hemställan under A. av fru Ham- 
rin-Thorell, fröken Nordström, herr 
Dahlberg och fröken Sandell, vilka an
sett att utskottet bort hemställa,

att riksdagen i anledning av motio
nen 11:901 måtte med avslag å föreva
rande proposition, nr 126, såvitt gällde 
förslaget till ändring i 3 § arbetar
skyddslagen, för sin del antaga paragra
fen i av reservanterna angiven lydelse, 
innebärande att även det husliga arbets
området inordnades under arbetar- 
skyddslagstiftningen.

Utskottets hemställan föredrogs; och 
anförde därvid:

Fröken SANDELL (s):
Herr talman! Jag och några första- 

kammarledamöter har avlämnat en re
servation i anslutning till 3 § i förelig
gande förslag till ändring av arbetar
skyddslagen. Denna paragraf avser un
dantagande av det husliga arbetsområ
det från lagens tillämpning.

Vi har undan för undan kunnat se 
hur det husliga arbetsområdet avfolkas. 
Det blir där allt svårare att få tillgång 
till arbetskraft. Med stor sannolikhet 
kan vi fastslå att orsakerna till denna 
bristsituation i mycket stor utsräckning 
är att hänföra till frånvaron av fasta 
normer på detta område och till den 
nedvärdering av det husliga arbetet, som 
de inom yrket sysselsatta tycker sig 
möta, samt det vanetänkande som sedan 
gammalt förekommer på detta område. 
Enligt detta vanetänkande går det inte 
att reglera arbetsförhållandena i hem
men genom lag eller avtal. Så långt till
baka i tiden som jag har följt utveclc- 
4*—Andra kammarens protokoll 1963.

lingen på detta arbetsområde och ta
git del av denna yrkesgrupps erfaren
heter bär jag mött samma brist på ini
tiativ i denna fråga. Denna brist grun
dar sig på ett resonemang liknande det 
som arbetarskyddsstyrelsen, socialsty
relsen och andra lagutskottet har fört 
i anslutning till den nu aktuella änd
ringen av arbetarskyddslagstiftningen.

Arbetarskyddsstyrelsen anför som ett 
skäl för att inte ta in det husliga arbets
området under lagen att »privatlivet 
bör skyddas från insyn». Man slår såle
des vakt om vad man kallar hemmets 
helgd. Men kan vi inte säga att den som 
upplåter sitt hem till arbetsplats för en 
annan människa ger avkall på denna 
princip? Gör man sitt hem till arbets
plats för utom familjen stående personer 
får man väl också ta konsekvenserna 
av detta i lagstiftnings- och avtalshän- 
seende. I dessa avseenden kan hemmen 
jämställas med alla andra arbetsplatser. 
Det är i alla fall män uppfattning, och 
med utgångspunkt från den bär jag till- 
låtit mig att motionera i denna fråga. 
Jag bär också ställt mig bakom den till 
utskottets utlåtande fogade reservatio
nen.

Jag är glad för att socialministern 
ansluter sig till principen att det hus
liga arbetet borde komma in under den
na lagstiftning. Det är emellertid för
klarligt att han bär gett vika inför de 
uppställda svårigheterna att tillgodose 
denna princip. Det finns nämligen, som 
jag förut sade, så mycket vanetänkan
de på detta område, ärvt från tidigare 
generationer, och det är sannerligen 
inte lätt att föreslå några nyheter. Jag 
ville emellertid genom min motion och 
reservationen ge kammarens ledamöter 
tillfälle att stödja socialministern i hans 
fortsatta verksamhet på detta område. 
Avsikten har också varit att kammaren 
skulle få ett tillfälle att som sin upp
fattning ge till känna, att det inte bör 
vara de överordnade myndigheternas 
rädsla för att utföra inspektion i hem
men som skall vara avgörande härvid-
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lag. Arbetarskyddsstyrelsen bär nämli
gen som ett skäl för att inte föreslå 
det husliga arbetets inordnande under 
arbetarskyddslagen uttalat, att uppdra
get att utföra inspektioner i hemmen 
för den inspekterande skulle framstå 
som en föga eftertnaktansvärd syssel
sättning. Mot denna bakgrund har man 
avstyrkt att det husliga arbetet omfattas 
av arbetarskyddslagen.

Alla andra organisationer har instämt 
i att det finns vissa svårigheter när det 
gäller att ordna inspektionen på detta 
område. Också jag är fullt medveten 
om att svårigheterna här är större än 
på många andra arbetsplatser. Men vi 
måste också komma ihåg att inte alla 
av de arbetsplatser som omfattas av ar
betarskyddslagen är stora arbetsplatser. 
Lagen tillämpas även för många små ar
betsplatser med samma intima karaktär 
som hemmen, och i dessa fall klarar 
man av inspektionen. Det kan också er
inras om att det förekommer många 
andra former av inspektion i hemmen 
vilka bör vara lika besvärande för den 
som utför inspektionen. Jag tänker på 
ohyresinspektioner av t. ex. Anticimex 
samt inspektioner för kontroll av om 
licensavgift är betald, därest det finns 
TV-apparater i hemmen o. s. v.

Jag frågar mig om man i detta fall 
bör ta hänsyn till den inspekterande 
myndighetens åsikter, enligt vilka det 
skulle vara föga eftersträvansvärt att 
utföra dessa inspektioner. Man har ald
rig tillfrågat arbetsmarknadsmyndighe
terna om hur deras tjänstemän känner 
sig inför sitt uppdrag att kontrollera 
arbetsvilligheten och rätten till ersätt
ningar från arbetslöshetskassan. Ing
en tjänsteman har väl heller kommit 
på idén att vilja motsätta sig uppdraget 
att vara kontrollant i det avseendet. 
Man anser att myndighetens kontroll- 
uppgifter är en skyldighet som åvilar 
den enligt lagen.

Jag tycker att det är anmärkningsvärt 
att man inte skickat ut ärendet på re
miss även till de direkt intresserade,
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husmodersorganisationen och yrkes
kvinnornas organisationer. Även om 
hembiträdesorganisationen numera ba
ra består av en liten tynande förening 
i Stockholm, hade det väl varit lämp
ligt att skicka lagförslaget på remiss 
även till denna.

Denna fråga är för mig av både prin
cipiell och praktisk natur. Den är av 
principiell natur, eftersom den rör jäm
likhet och demokrati. Att ställa vissa 
grupper utanför det skydd samhället 
kan ge eller att ställa vissa arbetsområ
den i en sådan situation, att de inte kan 
bli konkurrenskraftiga i fråga om ar
betskraften, är inte förenligt med vårt 
moderna samhälle. Frågan är av prak
tisk natur därför att maskiner mer och 
mer kommit att användas i det husliga 
arbetet. Tekniken bär gjort landvin
ningar även där.

I hushållsarbetet används även en 
hel del syntetiska medel, och arbets
platsen i hemmet bär sålunda kommit 
att bli mera riskfylld än tidigare. Detta 
är starka skäl för att man även i hem
men borde införa en arbetarskyddsin- 
spektion. Genom försäkringsbolagen kan 
vi få fram statistik på att ett anmärk
ningsvärt stort antal olyckor inträffar 
just i hemmen varje år. Jag skall inte 
trötta kammarens ledamöter med att bär 
lämna några statistiska uppgifter, men 
de som är intresserade kan senare läsa 
därom i första kammarens protokoll. 
Man vet att ett stort antal olyckor be
ror på dåliga trappstegar, trasiga kork
mattor o. s. v. Allt detta samverkar till 
att jag här vädjar till kammaren att 
denna i varje fall gör en opinions
yttring för att även få in husligt ar
bete i arbetarskyddslagstiftningen, detta 
så mycket mera som det i Norge och 
Finland inte finns några undantag på 
detta område.

Herr talman! .lag ber att få yrka bi
fall till punkt a i den reservation, som 
är fogad till andra lagutskottets utlå
tande nr 53. I övrigt ber jag att få yrka 
bifall till utskottets förslag.
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Herr andre vice talmannen övertog 
ånyo ledningen av förhandlingarna.

Herr ANDERSON i Sundsvall (fp):
Herr talman! Beträffande det före

liggande ärendet råder delade mening
ar endast på en punkt, som nyligen bär 
berörts av fröken Sandell. Den gäller 
frågan huruvida det husliga arbetet bör 
ligga utanför arbetarskyddslagens till- 
lämpningsområde eller inte.

Även inom utskottet har vi den upp
fattningen att arbetstagare, som utför 
arbete i annans hushåll, i princip bör 
kunna beredas samma skydd och få ut
föra sitt arbete under samma trygghet 
som andra människor. Därom råder 
alltså endast en uppfattning i utskottet, 
men vi har å andra sidan inte kunnat 
undgå att ta intryck av de skäl, som 
anförts såväl av arbetarskyddsstyrel- 
sen, socialstyrelsen som av departe
mentschefen. Dessa myndigheter, vilka 
var för sig har prövat frågan, bär kom
mit till det resultatet att man på grund 
av arbetets speciella karaktär inte bör 
lägga det husliga arbetet inom arbetar
skyddslagens tillämpningsområde. Vad 
man framför allt tycks ha fäst avseende 
vid är svårigheten att effektivt kunna 
kontrollera lagens efterlevnad. En så
dan kontroll förutsätter rimligtvis att 
inspektion skall ske. Såväl arbetar- 
skyddsstyrelsen som socialstyrelsen 
framhåller att generella inspektioner i 
det avseendet inte bör förekomma i 
hemmen. Utskottet har fäst avseende 
vid, att om det husliga arbetet skulle 
läggas under arbetarskyddslagens till- 
lämpningsområde, skulle yrkesinspek
tionen ha befogenhet och skyldighet att 
verkställa inspektion. Det skulle då up
penbarligen uppstå vissa svårigheter 
för yrkesinspektionen att avgöra, i vil
ka hem det finns hembiträden. Till
gången på sådana är ju relativt ringa. 
Det är numer, skulle jag tro, endast en 
liten procent familjer som har hembi
träde.

En viktig synpunkt som utskottet

också fäst avseende vid är den, att vi 
på detta område har en speciell lag
stiftning, den särskilda hembiträdesla
gen. I den lagstiftningen upptas fak
tiskt en del av de skyddsfrågor som 
berörs i arbetarskyddslagen. Hembiträ
deslagen är för övrigt, som departe
mentschefen framhåller, för närvarande 
under utredning, och det tycker vi inom 
utskottet är ett starkt skäl för att vila 
på hanen.

Dessutom finns det en del svårigheter 
av speciell karaktär, vilka berörts i en 
motion i denna kammare, för vilken fru 
Skantz är huvudmotionär. Denna mo
tion har föranlett utskottet att föreslå 
riksdagen att hos Kungl. Maj :t anhålla 
om utredning beträffande sådana ar
betstagare som utför viss del av sitt 
arbete i lokaler, över vilka arbetsgiva
ren inte har något inflytande, t. ex. 
transportarbetare och distributionsar- 
betare. I vissa avseenden uppstår sam
ma situation för hembiträde, t. ex. då 
hon utför arbete i tvättstuga i ett hy
reshus, där ju den enskilde hyresgäs
ten — i detta fall arbetsgivaren — inte 
kan utöva inflytande på skyddsanord
ningarna, eftersom det är hyresvärden, 
som är ansvarig för dessa. Jag hoppas 
att den utredning, som vi hemställt om 
med anledning av motionen av fru 
Skantz m. fl., kommer att beakta även 
det problemet, som alltså även berör 
hembiträdena.

Herr talman! På grund av de skäl 
som anförts av arbetarskyddsstyrelsen 
och socialstyrelsen och som även de
partementschefen har accepterat samt 
på grund av att det finns en särskild 
lagstiftning, hembiträdeslagen, som för 
närvarande är föremål för översyn, bär 
vi inom utskottet inte kunnat ställa oss 
välvilliga till det framställda motions- 
yrkandet.

Med det anförda 'ber jag, herr talman, 
att få yrka bifall till vad utskottet hem
ställt.

Herr förste vice talmannen övertog 
ånyo ledningen av förhandlingarna.

Ändring i arbetarskyddslagen, m. m.
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Fröken SANDELL (s) kort genmäle:
Herr talman! Herr Anderson i Sunds

vall säger >att utskottet tagit ställning 
efter den noggranna prövning av frå
gan som har föregått behandlingen i 
utskottet. Jag tycker inte det har varit 
någon noggrann prövning på denna 
punkt. Dels har man inte skickat ut 
förslaget på remiss till de organisatio
ner som kan beröras av det, dels finner 
jag att man har använt samma argu
ment som jag alltid mött under de 30 
år som jag följt med frågorna på detta 
yrkesområde. Man har helt lugnt bara 
sagt att det är arbetets speciella karak
tär som gör det omöjligt att föra in det 
under lagstiftning. Det tycker inte jag 
är någon riktig prövning.

Vidare talar herr Anderson om att 
det skulle bli så svårt att utöva kontroll 
av att lagens bestämmelser verkligen 
efterlevdes. Det är klart att vissa svå
righeter kan uppstå. Men om vi skulle 
behöva vara alldeles övertygade om att 
varje detalj av en lag efterlevdes, skulle 
vi aldrig stifta några lagar. Utskottet 
har ändå varit synnerligen förtröstans
fullt inför möjligheten att klara ifråga
varande kontroll, om den tillsatta ut
redningen rörande hembiträdeslagen 
skulle kunna ta in frågan i sitt kom
mande förslag om arbetarskydd. Man 
säger nämligen i utskottsutlåtandet: 
»De av motionären påtalade problemen 
torde i stället böra lösas inom den sär
skilda hembiträdeslagstiftningen.»

Den meningen gläder mig alldeles 
särskilt, ty därav förstår jag att utskot
tet trots allt tror på att man skall kun
na lösa frågan om inspektion i hem
men. Om utredningen tar upp denna 
speciella fråga och framlägger förslag 
om att bestämmelser om arbetarskydd 
skall införas i den särskilda hembiträ
deslagen, så tror utskottet att det skall 
finnas möjlighet att utöva kontroll av 
bestämmelsernas efterlevnad. Eller me
nar man inte att vi i sådant fall också 
behöver något slag av myndighet som 
är övervakande?

Ändring i arbetarskyddslagen, m. m.
Fröken ELMÉN (fp):
Herr talman! Liksom utskottsmajori- 

teten och reservanterna anser jag att 
hembiträdena naturligtvis i princip 
skall åtnjuta samma arbetarskydd som 
andra arbetstagare. Frågan är bara hur 
detta skall realiseras på ett riktigt sätt 
så att vi inte får bara en bestämmelse 
på papperet av noll och intet värde. 
Jag är inte riktigt på det klara med hur 
reservanterna har tänkt sig det hela. 
Reservationen och motionen samman
faller inte i alla avseenden, utan vissa 
synpunkter som togs upp i motionen har 
fallit bort i reservationen.

Det är alldeles riktigt att riskerna i 
hemarbetet blir större och större i och 
med att man inför flera elektriskt driv
na apparater och inte minst på grund 
av alla de kemiska medel som används 
i dag. Reservanterna talar också om 
bioteknologi. Detta är en oerhört vitt
omfattande fråga. Rioteknologien hand
lar inte enbart om riktiga arbetsställ
ningar, utan den rör hela arbetsmiljön 
och arbetsklimatet.

Reservanterna utgår väl från att man 
skall göra rutininspektioner och inte 
bara inspektera efter anmälan. Det vore 
också beklagligt om inspektion skulle 
förekomma endast i sådana fall då an
mälan ingivits. Dessa inspektioner bör 
naturligtvis företas i förebyggande syf
te. Då måste man också tänka sig att in
föra någon sorts register över alla fa
miljer som har hembiträden för att ha 
något att gå efter, och det tror jag är 
utomordentligt svårt. I fråga om van
liga arbetsplatser föreligger ingen an
mälningsskyldighet, utan de inspekte
rande myndigheterna måste spåra upp 
verkstäder i källare och på andra plat
ser. Ännu svårare blir det att få reda på 
alla familjer som har hembiträde. I 
många fall har man ju hembiträde en
dast tillfälligt, ett eller två år, kanske 
tre. Vidare har vi alla de deltidsanställ
da att tänka på, som också i så fall bör 
åtnjuta skydd på arbetsplatsen.

Den stora svårigheten ligger alltså i



Fredagen den 17 maj 1963 Nr 23 89

att få reda på alla dessa familjer, om 
hembiträdena kommer in under arbe
tarskyddslagen. Man finge lov att in
föra en anmälningsskyldighet i sam
band med mantalsskrivningen, så att 
anmälningarna kunde förmedlas till den 
inspekterande myndigheten. Det vore 
självfallet arbetarskyddsstyreisen som 
bleve tillsynsmyndighet tillsammans 
med yrkesinspektionen. På arbetsplatser 
med mindre än 10 anställda utövas till
synen av den kommunala tillsynen, som 
i dessa frågor sorterar under yrkes
inspektionen.

Denna inspektion fungerar vidare på 
det sättet att det endast är i städer och 
större samhällen som tillsynen utövas av 
tjänstemän. På andra platser är det 
kommunala förtroendemän som har 
denna uppgift, liksom fallet är med 
nykterhetsnämnderna och hälsovårds
nämnderna. Kommunala förtroendemän 
skulle alltså få gå ut och inspektera ar
betsplatserna i hemmen. Det är natur
ligtvis en ytterst grannlaga uppgift att 
komma till hemmen och undersöka alla 
de risker ett hembiträde kan utsättas 
för: elektriska maskiner, kemikalier,
snavningsrisker, halkningsrisker, arbets
bänkarnas höjd, höjden på sängarna som 
skall bäddas — om sängarna är för låga 
kan det bli tröttsamt att bädda dem — 
stå på huvudet i badkaret för vecko
tvätten, belysningsförhållandena, om sä
kerhetsbälten finns vid fönstertvättning, 
om fönsterbågarna håller bältet o. s. v. 
Arbetarskyddslagen talar också om ras
ter i arbetet, måltidsuppehåll m. m. I mo
tionen tas också frågan om bostaden 
upp, men det är mera tveksamt om den 
inspekterande myndighet som här blir 
aktuell kan blanda sig i den saken. Det 
finns vidare bestämmelser rörande min
deråriga arbetstagare; dessa bestämmel
ser gäller främst arbetstidens förlägg
ning. Men i och med att skolreformen 
genomförs blir alla minst 16 år innan 
de börjar arbeta.

Vad som är nödvändigt i detta sam
manhang är en upplysningskampanj.

Försäkringsbolagen och konsumentin
stitutet har startat en kampanj som kal
las »Detta kan hända i hemmet». Vore 
det inte skäl att låta arbetsförmedling
arna lämna ut en folder till såväl ar
betsgivare som arbetstagare med upp
lysning om rättigheter och skyldigheter. 
Enligt arbetarskyddslagen har nämligen 
inte endast arbetsgivare utan även ar
betstagare skyldighet att se till att t. ex. 
alla redskap används på rätt sätt. Man 
skulle kunna driva mera upplysning 
utan att därför vidta några direkta lag
stiftningsåtgärder. Vi har tidigare varit 
inne på en sak som jag tror är av mycket 
stor betydelse, nämligen förslaget att ar
betstidslagen skall gälla även för hembi
träden. Denna fråga skall, förmodar jag, 
utredas av den sittande utredningen be
träffande hembiträdeslagen. Varför skul
le inte den utredningen även kunna taga 
upp denna fråga?

Jag antar att utredningen måste göra 
eu fältundersökning. Frågeformulär 
måste gå ut till både arbetsgivare och 
arbetstagare, och skulle frågeformulä
ren kunna omfatta även arbetarskydd, 
så att man får klart för sig på vad sätt 
inspektionen skulle kunna byggas ut. 
Jag vädjar därför till socialministern 
att ge den sittande utredningen tilläggs
direktiv så att den kan ta upp även des
sa frågor. Om någon lagstiftning skall 
införas kan det inte bli fråga om någon 
speciell hembiträdeslag, utan den van
liga arbetarskyddslagen bör utvidgas.

Jag ber, herr talman, att få yrka bi
fall till utskottets hemställan.

Ändring i arbetarskyddslagen, in. m.

Fröken SANDELL (s):
Herr talman! Jag vill bara säga till 

fröken Elmén att jag inte har förnekat 
att det är förknippat med vissa svårig
heter som kanske inte finns på andra 
arbetsplatser. Men jag anser inte att svå
righeterna är oöverkomliga. Jag tror 
det bör vara lättare att få veta vilka fa
miljer som har hembiträde än att hålla 
reda på de företagare som har en
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mangel eller en tvättinrättning eller dy
likt.

Den som har ett hembiträde får varje 
år i mantalsuppgifterna uppge detta. 
Även registreringen av yrkesskadeför- 
säkringsavgifter visar om man har nå
gon anställd. Den detaljen tror jag där
för inte kan motivera ett avslag av mo
tionen.

Jag förstår fröken Elméns synpunk
ter ty hon representerar på sätt och vis 
den inspekterande myndigheten, och vi 
vet hur man där har resonerat vid fram
läggandet av detta förslag.

Hen- HENNINGSSON (s):
Herr talman! Det är ett uttalande av 

utskottet som jag tycker det finns an
ledning att reagera mot. Utskottet anser 
att man bör undanta det husliga arbets
området därför att man inte kan in
spektera hemmen. Det skulle vara be
svärligt för myndigheterna att klara av 
en sådan inspektion.

Det verkar som om utskottet hade den 
uppfattningen att inspektion enligt ar
betarskyddslagen vore något vanligt fö
rekommande. Tvärtom är det så att de 
flesta inspektioner som förekommer är 
föranledda av att det gjorts anmälan 
om missförhållanden. Man har inte en 
inspektionsverksamhet som verkar som 
bevakning eller där man kommer som 
en tjuv om natten, utan det är ytterst 
sällan inspektion förekommer. Jag vå
gar säga att man kan vara verksam i 
arbetslivet i trettio år utan att någon 
gång råka ut för en arbetarskyddsin- 
spektion, såvida inte en sådan särskilt 
begärs. Om det föreligger sådana miss
förhållanden i ett hem där hembiträde 
finns anställt är det befogat med in
spektion. Då bör man inte kunna av
visa en inspektion genom att säga att 
detta inte faller under arbetarskydds
lagen — det borde helt enkelt omfattas 
av den lagen.

Jag har velat säga detta därför att 
man från utskottets sida argumenterar 
som om inspektion enligt arhetarskydds-

Ändring i arbetarskyddslagen, m. m.

lagen skulle vara någon vardaglig före- 
telse på andra arbetsplatser. Så är ab
solut inte fallet.

Fröken ELMÉN (fp):
Herr talman! Jag har en liten aning 

om verksamheten på detta område, och 
jag vet att det med vissa tidsintervaller 
företas rutininspektioner på arbetsplat
serna. Inspektioner företas emellertid 
också efter anmälan.

Enligt 1960 års folkräkning fanns det 
70 000 hembiträden med över halvtids
tjänst och 73 000 hade under halvtids
tjänst. Om det husliga arbetsområdet 
föres in under arbetarskyddslagen skul
le inspektionen i hemmen efter anmä
lan skapa irritation och misstänksam
het, om det inte även förekommer ru
tininspektioner.

Jag vidhåller mitt yrkande om bifall 
till utskottets hemställan.

Herr ANDERSON i Sundsvall (fp):
Herr talman! Med anledning av vad 

som har yttrats här vill jag säga att om 
ett hembiträdes arbetsplats är av så un
dermålig beskaffenhet att det är moti
verat med en anmälan till yrkesinspek
tionen torde det hushållet, med den 
ringa tillgång det för närvarande är på 
hembiträden, ha mycket stora svårig
heter att få behålla ett hembiträde. Det
ta bär vi också inom utskottet kommit 
fram till när vi diskuterat frågan. Vi 
har även kommit till den slutsatsen att 
en anmälan säkerligen skulle skapa en 
icke önskvärd irritation.

Härmed var överläggningen slutad.

Mom. A

Herr förste vice talmannen gav pro
positioner dels på bifall till utskottets 
hemställan, dels ock på bifall till re
servationen; och fann herr förste vice 
talmannen den förra propositionen vara 
med övervägande ja besvarad. Fröken 
Sandell begärde emellertid votering, i 
anledning varav efter given varsel föl-
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Behandlingen av samvetsömma värnpliktiga, m. m.

jande voteringsproposition upplästes 
och godkändes:

Den, som vill, att kammaren bifaller 
andra lagutskottets hemställan i mom. 
A) i utskottets utlåtande nr 53, röstar

Ja;
Den, det ej vill, röstar

Nej;
Vinner Nej, har kammaren bifallit 

reservationen av fru Hamrin-Thorell 
in. fl.

Sedan kammarens ledamöter härefter 
intagit sina platser och voteringspropo- 
sitionen blivit ännu en gång uppläst, 
verkställdes omröstning genom uppres
ning. Herr förste vice talmannen till
kännagav, att han funne flertalet av 
kammarens ledamöter ha röstat för ja
propositionen. Fröken Sandell begärde 
emellertid rösträkning, varför votering 
medelst omröstningsapparat verkställ
des. Därvid avgavs 142 ja och 51 nej, 
varjämte 17 av kammarens ledamöter 
förklarade sig avstå från att rösta.

Kammaren hade alltså bifallit utskot
tets hemställan.

Ordet lämnades på begäran till
Herr STAXÄNG (h), som yttrade:
Herr talman! Jag ber att få anmäla 

att jag röstat fel.

Mom. B—F
Vad utskottet hemställt bifölls.

§ 10
Föredrogs andra lagutskottets utlåtan

de nr 54, i anledning av Kungl. Maj :ts 
proposition med förslag till lag om be
hörighet att utöva tandläkaryrket m. m.

Utskottets hemställan bifölls.

§ 11
Behandlingen av samvetsömma värnplik

tiga, m. m.
Föredrogs andra lagutskottets utlå

tande nr 55, i anledning av väckta mo

tioner om viss översyn av lagen om va
penfria värnpliktiga samt om behand
lingen av samvetsömma värnpliktiga.

Andra lagutskottet hade till behand
ling förehaft tre inom riksdagen väckta, 
till lagutskott hänvisade motioner, näm
ligen

1) de likalydande motionerna nr 169 
i första kammaren av herrar KåUqvist 
och Eric Gustaf Peterson, samt nr 203 
i andra kammaren av herr Keijer m. fl. 
om viss översyn av lagen om vapenfria 
värnpliktiga, samt

2) motionen nr 448 i andra kamma
ren av herr Spångberg angående be
handlingen av samvetsömma värnplik
tiga.

I motionerna 1:169 och II: 203 yrka
des »att riksdagen i skrivelse till Kungl. 
Maj :t måtte begära en snar översyn av 
bestämmelserna i 1943 års lag om vapen
fria värnpliktiga i syfte att vidga om
rådet för dessas tjänstgöring och att an
passa tjänstgöringstiden efter övriga 
värnpliktigas».

I motionen II: 448 hemställdes »att 
riksdagen måtte besluta att i skrivelse 
till regeringen anhålla om utredning av 
frågan om åstadkommande av lämpli
gare behandling av personer som på 
grund av samvetsbetänkligheter vägrar 
utföra tjänst som vapenfria värnplik
tiga eller inom civilförsvaret».

Utskottet hemställde,
1) att riksdagen i anledning av motio

nerna I: 169 och II: 203 måtte i skrivel
se till Kungl. Maj:t hemställa om ut
redning av möjligheterna att utvidga 
området för de vapenfria värnpliktigas 
tjänstgöring, varvid samtidigt frågan om 
tjänstgöringstidens längd för dessa värn
pliktiga borde övervägas;

2) att nämnda motioner, i den mån 
de icke kunde anses besvarade genom 
vad utskottet under 1) hemställt, icke 
måtte föranleda någon riksdagens åt
gärd; samt

3) att motionen 11:448 icke måtte 
föranleda någon riksdagens åtgärd.
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Behandlingen av samvetsömma värnpliktiga, m. m.
Utskottets hemställan föredrogs; och 

anförde därvid:

Herr SPÅNGBERG (s):
Herr talman! I motionen II: 448 har 

hemställts om en utredning som syftar 
till en humanare behandling av sam
vetsömma värnpliktiga som vägrar ta 
befattning med uppgifter i militär regi 
och om utredning rörande tjänstgöring i 
civilförsvaret.

För närvarande råder på detta om
råde ett militärt godtycke, varigenom 
personer som vägrar fullgöra sådan 
tjänstgöring under hela sin värnplikts- 
tid utsätts för omfattande och flera 
gånger upprepade inkallelser, vilka för 
dem som är totalviigrare i regel leder till 
fängelse. Sålunda har vi flera år i våra 
fängelser ett hundratal fredsfångar. Det 
tas ingen hänsyn till de samvetsbetänk
ligheter av etiska, religiösa eller andra 
ideella skäl som anförts. Jag vet inte 
om det funnits något fall, där man i 
vårt land tagit hänsyn till dessa värn- 
pliktsvägrare.

Utskottet hemställer att motionen 
skall avslås. Man vill ha kvar det nuva
rande tillståndet på detta område. Det 
har blivit något normalt att gång på 
gång sätta i fängelse hederliga männi
skor med en ideell uppfattning som gör 
att de inte kan fullgöra tjänst i militär 
regi. Utskottet hänvisar i sitt utlåtande 
huvudsakligen till tidigare behandling 
av detta problem och den utredning som 
gjordes av 1941 års sakkunniga.

Den som gjort sig besvär med att läsa 
1941 års sakkunnigas betänkande och 
jämför detta med den lag som på grund
val därav har utfärdats kanske förstår 
att den har tillkommit under en tid då 
det var krig och då människovärdet 
stod på nollpunkten. De sakkunniga ut
gick ifrån att det i vårt land skulle fin
nas människor som man från samhällets 
sida inte har anledning att ta någon 
hänsyn till.

Den som läst grundlagens bestämmel
ser, § 16 regeringsformen, och konven
tionen om de mänskliga rättigheterna

och jämför dessa med föreskrifterna i 
den nu gällande lagen och sakkunnig
betänkandet på vilket lagen om de 
värnpliktiga samvetsömma grundar sig 
finner, att denna lag bryter mot både 
grundlagen och konventionen om de 
mänskliga rättigheterna.

Vi vet, som jag sade, att årligen ett 
aundratal hederliga medborgare i vårt 
land döms till fängelsestraff, därför att 
de inte kan göra våld på sitt samvete 
och personligen medverka i en verk
samhet som har krig, dödande av män
niskor, som yttersta uppgift. Alla be
tecknar väl det nuvarande rustnings- 
tillståndet i världen som rena vanvet
tet. Jag tror inte det finns någon som 
vill påstå att det som nu pågår ute i 
världen i fråga om rustningar och 
kapprustning har något med förnuft och 
kultur att göra. Ingen för väl ett sådant 
resonemang, såvida man inte i sådan 
grad påverkats av den militära hjärn
tvätten att samvetet inte längre reage
rar i detta avseende.

De människor det här är fråga om 
har, såsom jag framhållit i min motion, 
insett krigets vanvett och tar konsekven
serna därav. De säger nej till varje med
verkan i militär regim. De gör detta 
trots att de kanske gång på gång buras 
in i fängelse. Och många väljer — det vi
sar också förhållandena i andra länder 
— hellre döden än att de gör våld på sitt 
samvete och utför militärtjänst.

Enligt min mening måste man ta hän
syn till dessa människor. Som ett skäl 
för avslag på motionen erinrar emeller
tid utskottet bland annat om att det vid 
1959 års riksdag framhölls att nära nog 
alla, som vägrar att utföra vapenfri 
tjänst, tillhör sekten »Jehovas vittnen». 
Ja, vad mer med det? Men behövs det 
bara att ett dylikt antagande åberopas 
för att utskottet skall vanmäktigt ropa på 
fängelse för vapenvägrare? Finns det 
inte någon annan utväg? Enligt utskot
tet behövs inte någon utredning om så
dant som hör samman med värnplikts
vägran.

Nu tillhör ju inte alla vapenvägrare
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»Jehovas vittnen» och jag har inte hel
ler i min motion omnämnt någon sär
skild rörelse. Å andra sidan är det riktigt 
att de flesta av vapenvägrarna är med
lemmar av »Jehovas vittnen». Men vad 
har denna rörelse för underlag för sin 
tro? Jo, bibeln. Över huvud taget rör 
det sig kanske inte om procentuellt sett 
så stor del av vårt lands befolkning, 
vare sig det är fråga om »Jehovas vitt
nen» eller andra som konsekvent vill 
följa den tro vartill de bekänner sig och 
som därför vägrar att göra vapentjänst. 
Men antalet är i alla fall så stort att var
je år något hundratal måste sättas i 
fängelse.

Utskottet vill emellertid inte vara med 
på utredning om någon humanare be
handling än fängelse och kan inte tänka 
sig någon annan uppgift än maskerad 
militärtjänst för dessa vapenvägrare. I 
detta sammanhang hänvisas i utskottet 
bl. a. till riksdagens tidigare uttalande 
om att arbete och kostnader inte bör 
nedläggas på en närmare utredning om 
saken. Ja, det är också en motivering 
när det gäller något som gör att — jag 
upprepar det — ett hundratal männi
skor varje år dömes till fängelse utan 
att någon kan påstå att de har begått nå
got brott. Deras enda motsatsställning 
till samhället består däri att de inte vill 
medverka i en organisation som har 
mord såsom yttersta mål.

Utskottet hänvisar som sagt till att det 
inte skulle vara värt att lägga ned arbete 
och kostnader på en närmare utredning 
om dessa ting. Men det finns säkert inom 
alla grupper i samhället lämpliga perso
ner som gärna skulle för en mycket bil
lig penning utföra en sådan utredning. 
Och det måste kosta mycket pengar att 
varje år under en viss tid ordna med in
kallelse av vapenvägrare, hemsändande 
av dem från den plats där de blivit pla
cerade samt därefter åtal, domstolsför- 
farande och fängelse. Denna cirkelgång 
drar också stora kostnader för samhäl
let, och även ur den synpunkten är det 
angeläget att man tar sig en funderare

på huruvida det är rimligt att för fram
tiden fortsätta med en sådan ordning.

Vi skulle ha mycket att lära från and
ra länder när det gäller detta problem.
I varje land finns det människor som 
hellre ådrar sig straff än gör våld på sitt 
samvete och rättsuppfattning när det 
gäller militärtjänst. I Norge tillämpas 
en mycket humanare behandling än i 
Sverige, och man har exempelvis i Ame
rika sedan någon tid visat en förnufti
gare inställning än tidigare till dessa 
frågor. Över huvud taget finns det i oli
ka länder material som kan bilda un
derlag för jämförelser och bedömanden, 
om man verkligen vill försöka finna 
bättre utvägar för sitt handlande i det
ta fall.

När utskottet hänvisar till att de väg
rande skulle tillhöra »Jehovas vittnen» 
vill jag fråga på vad man bygger sin 
särskilda diskriminering av »Jehovas 
vittnen». Det kan väl inte vara avgöran
de vilken religion en medborgare i vårt 
land bekänner sig till — om han har 
någon religion över huvud taget — eller 
vilken kristlig organisation, i detta fall 
»Jehovas vittnen», han tillhör. Jag kan 
inte finna att det är en bärande motive
ring för ett utskott. Det är närmast 
en skandal att sådant kan försiggå i ett 
demokratiskt samhälle. Orsaken kan väl 
inte vara någon annan än att man inte 
har satt sig in i vad dessa organisatio
ner egentligen är eller kanske att man 
har läst missvisande skrifter om dem; 
det finns åtskilliga sådana.

Jag upprepar än en gång: alla tillhör 
inte »Jehovas vittnen». Jag har inte hel
ler tänkt speciellt på dem, även om jag 
naturligtvis har tagit dem med i beräk
ningen när jag väckt min motion. Alla 
vapenvägrare är inte ens religiösa. För 
ett par år sedan vägrade en av alla aktad 
person att utföra tjänst i civilförsvaret, 
nämligen Barbro Alving. Hon fick först 
böter och sedan fängelsestraff. Härom
dagen dömdes en kontorist, Inga-Stina 
Landström, av Stockholms rådhusrätt 
till 40 dagsböter å 14 kronor för civil-
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försvarsvägran av etiska skäl. Vid dom
stolen motiverade hon sin vägran med 
skriften »Om kriget kommer». Hon fann 
att myndigheterna i den gav en vilsele
dande bild av atomkrigets verkliga an
sikte. Efter en längre, sakrik deklaration 
med citat ur skriften i fråga förklarade 
hon inför domstolen:

»Allt detta gör att jag måste vägra att 
medverka till den svenska civilförsvars
politiken. Om lagen förbjuder något så
dant är jag beredd att bära konsekven
serna av mitt handlingssätt. Inför mitt 
samvete kan jag inte handla på annat 
sätt. Om min ringa person känner ett 
medansvar för hela mänsklighetens öde, 
så är inte detta något negativt. Det är 
inte bara en mänsklig rättighet som jag 
bär utnyttjar, en rättighet att handla i 
överensstämmelse med mitt samvete, 
utan en skyldighet gentemot mina med
människor.»

Hon tillhör inte »Jehovas vittnen» och 
— såvitt jag vet — inte heller någon an
nan religiös organisation.

I tisdags lämnade en vapenvägrare, 
Dick Mossberg, in en längre skrivelse till 
kommendanten för Bodens fästning. Han 
meddelar i denna inlaga — sedan han 
talat med regementspastorn och någon 
överordnad — att han inte längre kan 
utföra det arbete han blir ålagd utan 
beslutat sig att bli tolalvägrare. Från 
och med i morse har han börjat hunger
strejka. Hur han nu kommer att behand
las vet vi inte, men vi känner till att 
det har förekommit att hungerstrejkan
de omhändertagna har tvångsmatats 
med hjälp av slangar. Man har alltså 
underkastat dem en behandling som inte 
ens har tillämpats i de underutvecklade 
länderna. På den tid då Gandhi begag
nade hungerstrejken såsom ett medel att 
tvinga de bestämmande att behandla det 
indiska folket förnuftigt blev han inte 
utsatt för tvångsmatning. År det en 
mänsklig handlingsväg vi har slagit in 
på här i landet, när vi begagnar meto
der som inte ens kolonialmakterna har 
begagnat mot undertryckta folk?

Jag vill i detta sammanhang fråga ut
skottet vem som har lämnat uppgifterna 
om att »Jehovas vittnen» har en fientlig 
och föraktfull inställning mot staten. 
Jag har forskat i saken men inte kun
nat finna någonting i deras skrifter som 
visar en föraktfull inställning mot sta
ten. Varifrån har den idén kommit? Det 
är ganska viktigt att vi får veta på vilka 
grunder utskottet egentligen har hand
lagt detta ärende. Jag skulle vidare vilja 
fråga var utskottet har inhämtat uppgif
ten att »Jehovas vittnen» är beredda att 
kämpa i krig med militära vapen. Dessa 
två uppfattningar tycks ha varit väg
ledande för utskottet när det har satt sitt 
betyg på människorna i denna organi
sation. De är emellertid felaktiga. Tills 
jag får bevis för motsatsen riktar jag 
mot utskottet anklagelsen att det har 
försökt föra kammaren bakom ljuset.

Vi vet att religiösa riktningar ofta 
står i kamp mot någon annan religiös 
uppfattning eller organisation. Själv är 
jag inte religiös. Det är inte på sådan 
grund jag kämpar för dessa människors 
rätt och människovärde utan det är i 
egenskap av riksdagsman. Jag håller på 
grundlagens bestämmelser, på konven
tionen om de mänskliga rättigheterna 
och på de grundsatser som vi, lagstif
tande kvinnor och män i riksdagen, har 
skyldighet att följa när vi stiftar lagar 
och tar ställning till hur människor skall 
bedömas och dömas.

Religiösa och deras organisationer ta
lar ofta om strider, segrar, svärd o. d. 
Men det är ju symboliskt; man menar 
inte att man skall gå ut i strid och vin
na segrar med våldsmedel. Det menar 
varken metodister, pingstvänner, »Jeho
vas vittnen» eller vad man kallar sig. 
Medlemmar i frälsningsarmén klär ut 
sig i uniformer, delar upp sig i soldater 
och officerare och går ut för att vinna 
segrar. Men ingen vill väl påstå att de 
tänker slåss med våldsmedel i militära 
formationer.

Man ligger ofta i fejd med varandra 
och begagnar sådana uttryck som strid
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och kamp både bland »Jehovas vittnen» 
och inom andra kristna organisationer. 
Men striderna gäller religiösa och ideel
la uppfattningar, och man är främmande 
för våldsmedel. Det förekommer också 
strider inom de religiösa organisationer
na själva — vi känner exempelvis stri
den i statskyrkan om kvinnans likstäl
lighet. Men vad som är värdefullt — 
och det bör man väl ändå fästa sig mest 
vid när man tar ställning till ideella 
organisationer som är garanterade re
ligionsfrihet enligt vår grundlag — är 
den tolerans som man ofta finner bland 
medlemmar inom samtliga organisatio
ner.

Innan jag väckte min motion hade 
jag fått kontakt med en känd teolog, teo
logie licentiat Stig Jakobsson i Uppsala. 
Han ville att något skulle göras mot den 
ovärdiga behandlingen av »Jehovas vitt
nen» i vårt land. Han hoppades att riks
dagen nu skulle besluta en allvarlig och 
samvetsgrann utredning av frågan, och 
han framhåller bl. a. i en skrivelse:

»Inspärrandet i fängelse av personer, 
som på grund av en religiös övertygelse 
icke vill göra en viss tjänst, är icke nå
gon lycklig lösning i ett demokratiskt 
och civiliserat samhälle och i ett land, 
som undertecknat Förenta Nationernas 
deklaration om de mänskliga rättigheter
na. Det skulle för samhället vara en mer 
tillfredsställande lösning, om staten 
kunde finna en form av tjänstgöring, 
som 'Jehovas vittnen’ kunde godkänna. 
Kanske skulle man kunna tänka sig en 
civil statlig myndighet, exempelvis ar
betsmarknadsstyrelsen, eller någon pri
vat organisation eller något enskilt före
tag. Skulle detta icke vara möjligt, vore 
det den bästa lösningen, att staten helt 
generöst läte 'Jehovas vittnen’ slippa 
all tjänstgöring och alla straff för s. k. 
lydnadsbrott. Därmed skulle staten be
fria sig från det obehag och den olust 
som den nuvarande ordningen medför. 
Det skulle vidare innebära, att samhäl
let inte behövde betala synnerligen stora 
omkostnader för inställelse till militär

förband och Uppsala universitets skogs- 
förvaltning för endast någon dag eller 
timme, för utredningar, domstolsförfa- 
randen och överklaganden med allt vad 
det medför, liksom fängelsevistelse, 
som också har till följd att den fängs
lade icke kan utföra sin gärning i sam
hället.»

Jag skall låta detta uttalande få ut
göra avslutningen på mitt anförande, 
och jag ber, herr talman, att få yrka bi
fall till motion nr 448 i denna kammare.

Herr RIMMERFORS (fp):
Herr talman! Jag känner ingen som 

helst glädje över att behöva bemöta 
åtminstone några av herr Spångbergs 
synpunkter i hans egenskap av motio
när. Det sammanhänger med att jag de
lar herr Spångbergs otillfredsställelse 
med den nuvarande ordningen. Jag 
beundrar — och har alltid gjort det — 
hans tålamod med alla slags underlig
heter i samhället och hans lidelse för 
att även de skall få rätt, som vi tycker 
har en dålig underbyggnad för sin ar
gumentering. Denna rättslidelse vore 
värd ett bättre svar än ett förnyat av
böjande.

Ändå har utskottet kommit till den 
uppfattningen, att det i dagens läge inte 
var annat att göra än att avslå motio
nen. Herr Spångberg har ju yrkat att vi 
skulle föreslå en utredning om behand
lingen av denna speciella kategori ci
vilvärnpliktiga. De flesta av dessa hör 
uppenbarligen till gruppen »Jehovas 
vittnen» — det har ju inte heller herr 
Spångberg förnekat. Utskottet menade 
att frågan nyligen prövats av två på var
andra följande riksdagar och att ingen
ting nytt av värde för frågans belys
ning sedan dess inträffat.

Svårigheten med denna grupp män
niskor ligger i själva motspänstigheten, 
i de personliga problem som möter oss. 
Om »Jehovas vittnen» bara vägrade att 
fullgöra krigstjänst, så vore det väl inte 
så svårt att komma till rätta med svå
righeterna. Men för eu del av dessa
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personer —- säkerligen mycket aktnings
värda, övertygelsetrogna och offervil
liga människor — ligger ju problemen 
på ett annat område. Deras samveten 
förbjuder dem att över huvud taget 
tjäna staten i sådant som har någon be
röring med försvarsmakten.

Enligt herr Spångberg har utskottet 
påstått att dessa människor har en fient
lig inställning till staten. Var står det 
skrivet, herr Spångberg? Vi har bevis
ligen inte sagt någonting alls om deras 
inställning till staten. Efter läsningen 
av deras skrifter har jag dock personli
gen bibringats den övertygelsen, att de 
är mycket kritiska mot samhället som 
sådant och till statsmakterna, som ofta 
betecknas som ett vilddjur eller som 
Djävulen själv. Men fördenskull skall 
ingen skugga kastas över deras samve
ten. Jag har respekt både för grundla
gens bud och för den enskildes sam
vete. Samtidigt måste vi dock göra klart 
för oss, att samvetets utslag är beroen
de av den kunskap vi har och den un
dervisning vi fått. Och dessa männi
skors undervisning har varit sådan, att 
effekten blivit denna kritiska inställ
ning.

Eftersom herr Spångberg blandade 
ihop »Jehovas vittnen» med andra krist
na samfund — som han uttryckte det 
— vill jag också säga att vi inte anser 
deras syn på samhället som ett riktigt 
uttryck för den kristna tron och för 
bibelns lära. Tvärtom har de flesta av 
oss, som bekänner kristen tro, den upp
fattningen att med denna bekännelse 
följer också ett samhällsengagemang, gi
vetvis med den reservationen — som 
finns redan i den Heliga skrift ■—• att 
man måste lyda Gud mer än männi
skor.

I dag har jag på nytt frågat herr Gus
tafsson i Borås vad han anser att vi 
skall ta oss till med »Jehovas vittnen». 
Jag ställde den frågan till honom där
för att han är en av vårt lands främsta 
kännare av denna rörelse och deras 
skrifter och även har behandlat deras

problem i bokform. Han svarade i dag, 
liksom han tidigare gjort från denna ta
larstol, när samma fråga varit uppe till 
behandling: »Det finns ingenting att 
göra mer än att helt enkelt låta dem gå.»

Den frågan får väl prövas på nytt i 
olika sammanhang, och jag vill gärna 
öppna en väg till diskussion också ut
ifrån det utskottsutlåtande som nu be
handlas. Vad utskottet begär är nämli
gen en utredning, inte på grundval av 
herr Spångbergs motion utan i anled
ning av en annan motion, nämligen den 
motion som väckts i denna kammare 
har herr Keijer som huvudmotionär. 
Den motionen bär i väsentliga delar bi
fallits av utskottet. I den motionen har 
begärts en utredning, som avser en ut
vidgning av området för de vapenfria 
värnpliktigas tjänstgöring. Om riksda
gen beslutar i enlighet med detta för
slag, så kommer givetvis utredningen att 
omfatta alla kategorier värnpliktiga va- 
penvägrare. Om därför den grupp, som 
herr Spångberg närmast tänker på, har 
sina svåraste problem när det gäller 
tjänstgöringens art, d. v. s. det arbete 
som de möjligen kan förmås att utföra 
åt samhället när de blir inkallade och 
inte vill fullgöra vanlig värnplikt, så 
ligger en prövning av även den pro
blematiken såvitt jag förstår inom ra
men för utredningsförslaget. Personli
gen skulle jag också hälsa med till
fredsställelse att Kungl. Maj :t än en 
gång omprövade problematiken i sam
band med »Jehovas vittnen».

Eftersom det här har riktats klander 
mot hela utskottsutlåtandet, vill jag 
framhålla att utskottet alltså har tillmö
tesgått en hemställan om att Kungl. Maj :t 
skall se över bestämmelserna rörande 
värnpliktstjänstgöringen för vapenväg- 
rare. Vi har en lag av 1943, som allt
jämt gäller på detta område, och motio
närerna menar att man nu efter 20 år 
kan kosta på sig en översyn av den la
gen. Hittills har de människor som an
mält samvetsbetänkligheter mot militär
tjänst i regel blivit hänvisade till sjuk-
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vård, krigssjukvård, civilförsvar eller 
arbete vid statens vattenfallsverk och 
statens järnvägar. Nu menar motionä
rerna, att vi i likhet med exempelvis 
Västtyska förbundsrepubliken borde 
kunna vidga området för de civilvärn
pliktigas insatser. Skillnaden mellan 
tysk och svensk lagstiftning ligger fram
för allt på två områden. Valfriheten är 
i Tyskland mycket större och kan allt
så tillgodose olika önskemål från de 
samvetsömmas sida, och vidare är 
tjänstgöringstiden lika lång för militär 
tjänstgöring och för civil tjänstgöring.

Det framgår av motionen och av and
ra åberopade handlingar, att man i 
Tyskland har möjligheter att ge dessa 
människor en hel råd andra uppgifter 
än vi hänvisar dem till. Det kanske all
ra viktigaste är att de vapenfria värn
pliktiga inte lyder under försvarsmi- 
nisteriet utan så snart deras vapenväg
ran godkänts överförs till socialministe
riet.

Jag skall inte närmare gå in på den
na fråga, framför allt med tanke på den 
tidsnöd under vilken vi arbetar, men 
jag anser att detta bör nämnas, eftersom 
det öppnar en väg till en genomlysning 
av hela problematiken på nytt.

Frågan om tjänstgöringens längd tas 
också upp, men jag lämnar detta där
hän i detta sammanhang. Det var när
mast herr Spångbergs invändningar som 
uppkallade mig till talarstolen. Annars 
fanns det ju egentligen ingen anledning 
att yttra sig, eftersom utskottet är en
hälligt.

Det är emellertid min förhoppning att 
vi skall kunna lösa hela denna proble
matik, eftersom utskottet är enigt, om 
att det nu förekommer förhållanden 
som inte är tillfredsställande. Vi gick 
enhälligt med på önskemålet att hos 
Kungl. Maj :t begära en utredning om 
möjligheterna att utvidga området för 
de vapenfria värnpliktigas tjänstgöring 
och samtidigt få frågan om tjänstgö
ringstidens längd belyst.

Jag väntar inte att min vän Spång

berg skall vara nöjd med detta svar, 
men jag skulle i likhet med herr Spång
berg önska att vi kunde få en lösning 
på problematiken. Det är möjligt att 
man redan med utgångspunkt från detta 
yrkande om en översyn av lagbestäm
melserna skulle kunna komma ett styc
ke på väg.

Jag ber, herr talman, att få yrka bi
fall till utskottets hemställan.

Herr SPÅNGBERG (s):
Herr talman! Jag fick inga svar på 

mina frågor, och jag väntade inte hel
ler att jag skulle få några svar, eftersom 
jag inte vet varifrån de skulle tas. Herr 
Rimmerfors fantiserar inte. Jag fick i 
stället en fråga av herr Rimmerfors, 
nämligen var i utlåtandet det står att 
utskottet skulle hävda att »Jehovas vitt
nen» har en föraktfull inställning mot 
staten. Det står på många ställen, fram
för allt i det betänkande som jag cite
rat och som även återges på s. 4 i det 
utlåtande som herr Rimmerfors har un
dertecknat. Där står det: »Rörande be
handlingen av ifrågavarande samvets
ömma anförde de sakkunniga: Det har 
tidigare nämnts, att bland de samvets
ömma finnas personer, som icke för
tjäna särskild hänsyn från samhällets 
sida. De sakkunniga avse särskilt de 
personer, vilka hysa en mot staten för
aktfull inställning.» — Där har vi or
den. »I detta sammanhang erinras om 
den sekt som benämnes Jehovas vitt
nen, och för vilken de sakkunniga tidi
gare redogjort.»

Detta uttryck var alltså icke någon 
fantasiprodukt från min sida, utan det 
var hämtat ur betänkandet och ur ut
skottets utlåtande. Jag förstår inte var
ifrån man har fått detta om den förakt
fulla inställningen. Det är en kliché, 
som länge har funnits. Jag tycker att 
»Jehovas vittnen» har en mycket vörd- 
nadsfull inställning gentemot staten. Jag 
medger att beskrivningen i det utskotts
utlåtande som vi nu behandlar verkade 
nedslående. Jag ringde därför till Vakt-
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Behandlingen av samvetsömma värnpliktiga, m. m.
tornet för att tala med föreståndaren 
för denna rörelse och få några uppgif
ter direkt från huvudkvarteret. Jag 
skulle vilja fråga varför utskottet inte 
har hrytt sig om att fråga vederbörande 
själva. Varför refererar man till herr 
Gustafsson i Borås, en av de värsta mot
ståndarna mot »Jehovas vittnen»? Han 
har bl. a. skrivit en bok om denna rö
relse, och han och jag har tidigare de
batterat dessa ting. Han sade vid detta 
tillfälle först att man kunde lita på de 
sakkunnigas uttalande för att sedan er
känna, att man nu har övergivit den 
gamla teorien om dödandet. Trots att 
man vänt sig till herr Gustafsson i Bor
ås som speciellt sakkunnig när det gäl
ler »Jehovas vittnens» organisation och 
vet att han har tagit avstånd från vad 
som tidigare har skrivits, så skriver man 
fortfarande på samma sätt.

För att klargöra »Jehovas vittnens» 
inställning till staten skall jag citera 
ur en artikel i Vakttornet. Den är av 
ganska färskt datum. Den stod i det 
nummer som utkom den 1 maj •— tid
skriften utkommer två gånger i måna
den. Där har man om »Jehovas vitt
nens» inställning till staten och myn
digheterna skrivit: »De existerande
myndigheterna äro av Gud insatta i 
sina ställningar i förhållande till var
andra. Jehova, den Högste, är inte de 
världsliga nationernas och deras 'över
ordnade myndigheters’ Gud, och likväl 
utövar han välde över dem. Då Jehova 
'ordnade’ dem, insatte dem i sina ställ
ningar i förhållande till varandra och 
bestämde i vilken ordning de skulle få 
komma till världsvälde, ordnade han 
det inte så att de skulle vara högre än 
han själv eller hans Kristus.»

Man kan väl ändå inte säga, -att detta 
är en föraktfull inställning till staten. 
Jag tycker den är ganska vördn-adsfull.

Så kommer vi till våldet. Där bad jag 
om en skriftlig redogörelse för hur 
»Jehovas vittnen» såg på saken, ty det 
är rätt svårt att orientera sig efter all 
förvillelse som uppstått genom att man

på olika håll, när man behandlat frågan, 
citerat skrifter som är mycket gamla. 
Då fick jag ett brev från den ansvarige 
utgivaren av Vakttornet, J. H. Eneroth. 
Herr Gustafsson i Borås kan naturligt
vis säga att det inte förhåller sig som 
det står i brevet. Det heter emellertid 
där:

»När Jehovas vittnens inställning till 
nationernas krigföring och försvarsför- 
bere delser kommer på tal har det ofta 
framhållits att vårt anspråk på neutrali
tet skulle stå i -dålig samklang med vissa 
uttalanden, bland annat i Vakttornet 
för 1939, s. 342 och följande, där det 
visas att de kristna är berättigade -att 
-försvara sig själva och sina bröder mot 
oberättigade angrepp. Bakgrunden till 
dessa uttalanden visar emellertid att 
det inte alls är fråga om krig eller dy
likt. Vad som avsågs var att det i Ame
rika under 1930-talets senare år och 
början av 1940-talet försiggick en häf
tig kampanj från speciellt Katolsk Ak
tions sida för -att gör-a slut på Jehovas 
vittnens verksamhet. Katolska kyrkan 
var ju synnerligen vredgad på grund av 
den allt vidsträcktare spridning som 
Jehovas vittnens förkunnelse angående 
bibelns rätta läror fick, varigenom dog
merna som givit -kyrkan rikliga intäk
ter, till exempel slcärseldsläran, avslö
jades såsom fullt obibliska. Katolsk Ak
tions medlemmar uppmanades kraftigt 
att ingripa och störa Jehovas vittnens 
möten och hindra deras fridsamma 
strävan att undervisa folk om bibelns 
sanningar. Gång på gång visade det sig 
också att ordningsmakten, som ju i 
Amerika till mycket stor -del utgörs -av 
irländare, för vilka prästens ord är lag, 
i stället för att upprätthålla ordningen 
stillatigande åsåg pöbelangreppen och 
ibland till och med arresterade Jehovas 
vittnens ordningsmän, som sökte hind
ra fridstörarna att spränga mötena. Det 
gick till sist så långt -att Förenta sta
ternas Solicitor General (närmast mot
svarande justitiekanslern i Sverige) 
Francis Biddle i en radioutsändning
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över hela amerikanska kontinenten den 
16 juni 1940 yttrade:

'Jehovas vittnen bär gång på gång 
blivit angripna och slagna. De hade inte 
begått någon förbrytelse, men mobben 
menade att de hade gjort det och tog 
saken i egna händer för att utkräva 
straff. Justitieministern bär beordrat 
omedelbar undersökning av dessa över
fall. Människorna måste vara vaksamma 
ooh fr amför allt bevar a förmåga att tänka 
klart och kallt. Eftersom våldsdåd från 
mobbens sida kommer att göra rege
ringens uppgift oändligt mycket svå
rare kommer något sådant inte att tole
reras. Vi kan inte besegra det nazistiska 
onda genom att tillgripa dess metoder.’»

Tillåt mig fråga om det, mot bak
grund av denna skrivelse som är avgi
ven av en av de ansvariga inom orga
nisationen med en grundsyn som vi inte 
bär anledning att betvivla, finns någon 
anledning att rikta sådana beskyllning
ar som de som förekommit mot organi
sationen —■ från andra religiösa orga
nisationer, från utskottet och inte minst 
från dem som utformat det betänkande 
på vilket ifrågavarande lag stöder sig.

lag skall, på tal om våldet, också be 
att få citera en sats ur »Jehovas vitt
nens» huvudbok. Det heter där att »Je
hovas vittnen», tjänare och sändebud 
har ett skäl att göra anspråk på frikal
lelse från militär utbildning och allmän 
tjänst — ett »Jehovas vittne» tillhör 
Jesu Kristi bär och tjänare såsom strids
man under den befälhavare som Je- 
hova förordar. Och om det mest vä
sentliga, om de vapen som organisatio
nens medlemmar använder, heter det, 
att emedan de vapen, som en Jesu Kris
ti stridsman är utrustad med inte är 
köttsliga, är han inte bemyndigad av 
sin befälhavare att ta del i denna värl
dens köttsliga krigföring.

Nog borde man undersöka dessa sa
ker litet närmare i stället för att fästa 
sig alltför mycket vid vad motståndare 
till organisationen av konkurrensskäl 
säger.

Som tiden nu var långt framskriden 
beslöt kammaren på förslag av herr 
förste vice talmannen att uppskjuta den 
fortsatta behandlingen av förevarande 
utlåtande samt behandlingen av övriga 
på föredragningslistan upptagna ären
den till kammarens sammanträde tis
dagen den 21 innevarande maj.

§ 12
Interpellation ang. långfristiga avtal rö
rande produktionen av och handeln med 

spannmål
Ordet lämnades på begäran till

Herr CARBELL (s), som yttrade:
Herr talman! Förhandlingar pågår 

angående ett långsiktigt, kanske 10-årigt 
avtal mellan Sveriges utsädesförening i 
Svalöv och Allmänna svenska utsädes 
AB, likaledes i Svalöv. Avtalet, som par
terna lär vilja sätta i kraft inom kort 
efter det Kungl. Maj:t godkänt detsam
ma, skulle avse marknadsförandet av 
samtliga vid föreningen förädlade sor
ter. Det får förutsättas bli avpassat med 
hänsyn till den internationella konven
tionen för rättsskydd åt växtförädlings- 
produkter och för ömsesidig utbetal
ning av växtförädlingsavgifter. Sverige 
har visserligen ännu inte undertecknat 
konventionen men utredning pågår i 
det syftet. Att utarbeta ett långsiktsav- 
tal utan hänsyn till rättsskyddsfrågorna 
låter sig naturligen ej göra.

Långlidsavtalet jämte det internatio
nella avtalet kan komma att ge utsädes- 
bolaget full juridisk äganderätt till alla 
kvaliteter av föreningens sorter. Bola
get kommer därigenom att få bestämma 
över vilka villkor som skall gälla för 
andra näringsutövares rätt att få repro
ducera och saluföra sorterna liksom 
också att få bestämma hur mycket man 
vid försäljningarna vill ta ut i royal- 
ties, som sedan skall tillgodoföras för
eningen.

Konsekvenserna av det långsiktiga
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avtalet och den internationella konven
tionen skulle bl. a. bli följande:

1. Den till alldeles övervägande de
len med allmänna medel arbetande för
eningen skulle överlämna den legala 
monopolrätten till sina samtliga föräd- 
lingsresultat till ett privatägt bolag.

2. Andra företag, som hittills varit 
verksamma på utsädesproduktionens 
och -handelns område, kan genom det 
privata bolagets beslut komma att ute
slutas från möjligheterna att i sin verk
samhet utnyttja de växtförädlingsresul- 
tat, vilka åstadkommes tack vare all
männa skattemedel, eller komma att 
ställas inför orimliga villkor.

Med stöd av vad ovan anförts hem
ställer jag om kammarens tillstånd att 
till herr statsrådet och chefen för jord
bruksdepartementet få ställa följande 
fråga:

Har statsrådet, mot bakgrund av att 
ett eventuellt nytt och långfristigt av- 
talssystem på här nämnt område berör 
praktiskt och principiellt betydelsefulla 
frågor, för avsikt att låta riksdagen på 
förhand få ta ställning till den huvud
sakliga utformningen av ett sådant lång
fristigt system?

Denna anhållan bordlädes.

§ 13
Interpellation ang. sockersjukas rätt till 

anställning i statlig tjänst
Ordet lämnades på begäran till

Fru ERIKSSON i Stockholm (s), som 
yttrade:

Herr talman! Den 1 december 1961 
lämnade civilministern i denna kam
mare svar på en enkel fråga angående 
principerna för anställande av arbets
föra sockersjuka i statlig tjänst. Svaret 
blev 1 korthet, att »grundlagsstadgandet 
om tjänstetillsättande efter förtjänst och 
skicklighet utan undantagsställning för 
partiellt arbetsföra skall tillämpas även 
beträffande fullt arbetsföra sockersju
ka».

Frågan framlades den gången när
mast av det skälet, att en arbetssökan
de till televerkets verkstäder hade väg
rats arbete, sedan man fått veta att 
han hade diabetes. Ärendet kunde inte 
överklagas, då vederbörande föredrog 
att återta sin ansökan och i stället åter
gå till ett arbete i privata näringslivet.

Sedan ATP och obligatorisk sjukför
säkring med moderskapsförsäkring ge
nomförts för såväl företagare som an
ställda, reser en enskild arbetstagare 
inga anspråk mot den egna arbetsgiva
ren vid sjukdom eller förtidspensione
ring. Arbetsgivaren bär icke heller kost
naderna speciellt för sina egna anställ
da, utan kostnaderna fördelas på alla 
arbetsgivare genom en viss avgiftspro- 
cent på lönesumman. Insikten härom 
har emellertid icke trängt igenom så, att 
den färgat av sig på de olika verkens 
reglementen, långt mindre kommit in i 
medvetandet på dem som anställer folk 
ute i landet på olika statliga verksam
hetsområden.

Nyligen avskedades en ung pojke från 
en av SJ :s busstationer, där han blivit 
anställd men efter 3 månader anma- 
nades att förete läkarintyg. 16-åringen 
avskedades utan misskund, när han av
slöjades som diabetiker. Det bär senare 
visat sig att SJ handlade helt i över
ensstämmelse med gällande reglemente, 
som uppenbarligen icke står i överens
stämmelse med gällande författning. På 
baksidan av det för SJ-anställning fast
ställda läkarintyget står uppräknat en 
råd sjukdomar, som utgör hinder för 
anställning. Här nämns även sympto
men »äggvita och socker i urinen». Soc
ker i urinen utgör inte endast ett hin
der för personal i säkerhetstjänst utan 
gör också en person oduglig att vara 
springbud eller städerska inom SJ. Be
stämmelserna är en rest från en svun
nen tids betraktelsesätt av statstjänst 
som särskilt privilegierad anställning 
och diabetes som ett arbetshinder.

En diabetiker, som blivit anställd i 
statstjänst, har icke någon möjlighet att
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fa ordinarie eller extra ordinarie be
fattning. Här kommer åter läkarintyget 
in, som då icke bara innefattar ett om
döme om det aktuella hälsotillståndet 
utan också en prognos och då oftast 
måste innehålla en uppgift om att fram
tiden för den sockersjuke ter sig oviss. 
Medicinalstyrelsen bär med anledning 
av en hänvändelse från fångvårdsstyrel
sen tagit upp frågan om hälsovillkoren 
för ordinarie anställning och styrelsen 
har beslutat hemställa till civilminis- 
ten om en ändring.

Med hänvisning till det anförda ber 
jag att till statsrådet och chefen för ci
vildepartementet få ställa följande 
frågor:

Anser statsrådet att krav på läkar
intyg av nämnd typ vid anställning i 
statens tjänst är förenligt med gällande 
författning om handikappades anställ
ningsmöjligheter och är statsrådet be
redd att göra en översyn av de stat
liga reglementena inom verken beträf
fande sockersjukas rätt till statlig an
ställning?

Är vidare statsrådet beredd att ändra 
regierna för ordinarie och extraordi- 
narie anställning så, att även socker
sjuka kan erhålla sådan anställning på 
vanliga grunder?

Denna anhållan bordlädes.

§ 14
Till bordläggning anmäldes
statsutskottets utlåtanden:
nr 112, i anledning av Kungl. Maj ds 

proposition angående ökad utbildning 
av läkare,

nr 113, i anledning av Kungl. Maj ds 
proposition angående vissa anslagsfrå
gor m. m. rörande det militära försvaret 
under budgetåret 1963/64 jämte i ämnet 
väckta motioner,

nr 114, i anledning av Kungl. Maj ds 
proposition angående medelsbehoven 
under försvarsgrenarnas avlöningsan- 
slag' för budgetåret 1963/64 m. m. jämte 
i ämnet väckta motioner,

nr 115, i anledning av Kungl. Maj ds 
i statsverkspropositionen gjorda fram
ställningar angående anslag för budget
året 1963/64 till bidrag till folkpensio
ner m. m., ersättning till postverket för 
pensionsutbetalningar samt bidrag till 
sjukförsäkringen jämte i ämnet väckta 
motioner,

nr 116, i anledning av väckta motio
ner om anslag till forskning rörande 
unga kvinnors asocialitet,

nr 117, i anledning av väckta motio
ner om anslag till S d Lukasstiftelsen, 

nr 118, i anledning av väckta motio
ner om anslag till anskaffande av inven
tarier till allmänna samlingslokaler, 

nr 119, i anledning av Kungl. Maj ds 
proposition med förslag till vissa orga- 
nisationsändringar inom överståthållar- 
ämbetets skatteavdelning, in. in., i vad 
propositionen hänvisats till statsutskot
tet, jämte i ämnet väckta motioner, 

nr 120, i anledning av Kungl. Maj ds i 
statsverkspropositionen gjorda fram
ställningar angående anslag för budget
året 1963/64 till överståthållarämbetet, 

nr 121, i anledning av Kungl. Maj ds 
proposition angående ny huvudorgani
sation för statens järnvägar m. m. jämte 
i ämnet väckta motioner,

nr 122, i anledning av Kungl. Maj ds 
proposition angående reseersättning åt 
församlingspräster in. in. jämte en i äm
net väckt motion,

nr 123, i anledning av Kungl. Maj ds 
proposition angående vissa ändringar i 
statliga avlönings- och pensionsförfatt- 
ningar m. m., och

nr 124, i anledning av riksdagens år 
1962 församlade revisorers berättelse 
angående verkställd granskning av stats
verket m. m. jämte i ämnet väckta mo
tioner;

bevillningsutskottets betänkande nr 
42, i anledning av Kungl. Maj ds propo
sition med förslag till vissa organisa- 
tionsändringar inom överståthållaräm- 
betets skatteavdelning, m. m., såvitt pro
positionen hänvisats till bevillningsut
skottet;
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bankoutskottets utlåtanden: 
nr 19, i anledning av Kungl. Maj:ts 

proposition med förslag till lag med 
särskilda bestämmelser rörande riksban
kens sedelutgivning, in. m., jämte i an
ledning av propositionen väckt motion, 

nr 22, i anledning av väckta motioner 
i anledning av Kungl. Maj :ts förslag rö
rande Inkomster av statens kapitalfon
der: Riksbanksfonden, och

nr 24, i anledning av Kungl. Maj :ts 
proposition med förslag till lag angåen
de ändrad lydelse av 28 § lagen den 3 
juni 1955 (nr 416) om sparbanker, 
in. m.;

andra lagutskottets utlåtande nr 57, 
i anledning av dels Kungl. Maj :ts pro
position med förslag till lag angående 
procentsatsen för uttag av avgift under 
åren 1965—1969 till försäkringen för 
tilläggspension, dels ock i ämnet väckta 
motioner;

tredje lagutskottets utlåtanden: 
nr 28, i anledning av Kungl. Maj :ts 

proposition angående godkännande av 
vissa ändringar i 1954 års internationel
la konvention till förhindrande av havs
vattnets förorening genom olja m. m., 
och

nr 29, i anledning av dels Kungl. 
Maj :ts proposition med förslag till lag 
om ändring i lagen den 4 januari 1927 
(nr 1) angående tillstånd till försäljning 
av kyrklig jord i vissa fall samt till 
upplåtelse av sådan jord under tomträtt, 
m. m., dels ock i ämnet väckt motion; 
samt

allmänna beredningsutskottets utlå
tanden:

nr 31, i anledning av väckta motio
ner om utarbetande av ett miljöpoli
tiskt handlingsprogram, m. m.,

nr 32, i anledning av väckt motion om 
utredning rörande arbetstid och fritid, 

nr 33, i anledning av väckta motioner 
om en inventering av förekomsten av 
ödegårdar, lämpade som fritidshem, an
gående behovet av fritidslokaler inom 
tätorterna och angående underhållet av 
vissa enskilda utfartsvägar, och

nr 34, i anledning av väckta motioner

om förbättring av personalvården och 
de psykohygieniska betingelserna inom 
arbetslivet samt om förbättring av per
sonalvården inom den statliga verksam
heten.

§ 15
Anmäldes och godkändes statsutskot

tets förslag till riksdagens skrivelser till 
Konungen:

nr 211, i anledning av Kungl. Maj:ts i 
statsverkspropositionen gjorda fram
ställning om anslag för budgetåret 
1963/64 till Bidrag till De Blindas för
ening;

nr 212, i anledning av Kungl. Maj:ts 
proposition angående den försvarsme- 
dicinska forskningens organisation 
m. m., i vad propositionen avser eckle
siastikdepartementets verksamhetsområ
de;

nr 213, i anledning av Kungl. Maj:ts 
proposition angående den försvarsmedi- 
cinslta forskningens organisation in. m., 
i vad propositionen avser försvarsdepar
tementets verksamhetsområde;

nr 214, i anledning av Kungl. Maj:ts 
proposition angående stöd till barnstu
gor m. m. jämte i ämnet väckta motio
ner;

nr 215, i anledning av Kungl. Maj:ts 
proposition angående vissa anslag för 
budgetåret 1963/64 till universitetssjuk
husen m. m.;

nr 216, i anledning av Kungl. Maj:ts 
proposition angående försäljning av viss 
allmänna arvsfonden tillfallen fast egen
dom;

nr 218, i anledning av Kungl. Maj:ts 
proposition angående ytterligare utgif
ter å tilläggsstat II till riksstaten för bud
getåret 1962/63, i vad propositionen 
avser kommunikationsdepartementets 
verksamhetsområde; och

nr 219, i anledning av Kungl. Maj:ts 
i statsverkspropositionen gjorda fram
ställningar om anslag för budgetåret 
1963/64 till karolinska mediko-kirurgis- 
ka institutet: Avlöningar och Karolinska 
mediko-kirurgiska institutet: Omkostna
der.
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§ 16
Tillkännagavs, att Kungl. Maj :ts pro

position nr 169, med förslag till lag an
gående ändring i lagen den 20 decem
ber 1957 (nr 684) om betalningsväsen
det under krigsförhållanden, m. m., 
överlämnats till kammaren.

Denna proposition bordlädes.

§ 17
Anmäldes en till herr talmannen un

der sammanträdet avlämnad motion nr

944, av herr Larsson i Luttra in. fl., i 
anledning av Kungl. Maj:ts proposition 
nr 157, angående lönegradsplaceringen 
för vissa tjänster m. m.

Denna motion bordlädes.

§ 18
Justerades protokollsutdrag.

Kammarens ledamöter åtskildes här
efter kl. 17.33.

In fidem
Sune K. Johansson


